
وایت متناقض استاندارد برنج ایرانی و چند ر
خریدار  بر اساس مصوبات یکصد و پانزدهمین 
اجلاسیه شورای عالی اســتاندارد که ۲۸ بهمن 
۱۴۰۰ به ریاســت رئیس جمهور برگزار شــد، با 
اجرای اجباری اســتاندارد ملی ایران به شــماره 

۱۲۷ برای برنج ایرانی موافقت شد.
 بر اســاس مصوبات یکصد و پانزدهمین اجلاسیه 
شورای عالی اســتاندارد که ۲۸ بهمن ۱۴۰۰ به 
ریاست سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشور 
برگزار شــد »با اجرای اجباری اســتاندارد ملی 
ایران به شماره ۱۲۷ تحت عنوان »برنج، ویژگی ها 
و روش های آزمون« برای انواع برنج بســته بندی 
شــده در واحدهای صنعتی، موافقت گردید.« و 
مرداد ماه امســال رئیس جمهوری الزام کرد در 
بازه زمانی ۵ ساله باید این اســتاندارد برای تمام 
محصولات تولیدی کشور انجام شود؛ همان گونه 

که اجرای استاندارد ۱۰۴ برای گندم الزام شد.
رحمان عرفانی مقدم یکی از کارشناســان حوزه 
برنج و از محققان ســازمان تحقیقات، آموزش و 
ترویج کشاورزی از زیرمجموعه های وزارت جهاد 
کشــاورزی درباره مؤلفه های تدوین شــده برای 
اجرای اســتاندارد ۱۲۷ گفت: مسؤولان مربوط 
به هر حوزه، اســتانداردها را هر چند سال یک بار 
متناســب با پیشــرفت های جهانی به روزرسانی 
می کننــد. به عنــوان نمونــه اســتاندارد ۱۲۷ 
)اســتاندارد ملی برنج( در چندیــن مرحله مورد 

تجدیدنظر قرار گرفته است.
وی افــزود: آخریــن به روزرســانی در این حوزه 

مربوط به ۱۴۰۰ است که تجدیدنظر هشتم بود.

چالش صادرات؛ عدم سختگیری ما 
و سختگیری آن ها

عرفانی با بیان این که هر کشوری استانداردهای 
خاص خــود دارد، ادامــه داد: برخی کشــورها 
اســتانداردهای ســختگیرانه ای دارند؛ از این رو 
لحاظ کردن برخی مؤلفه ها بــرای محموله های 
صادراتی باید ســختگیرانه تر پیگیری شــود؛ اما 
در ارتباط با برنج ایرانی چــون صادرات عمده ای 
به کشــورها نداشــتیم این شــاخص ها خیلی 
سختگیرانه نبوده است. به عنوان مثال کشورهای 
حاشــیه خلیج فارس به شــکل ظاهــری برنج و 
مؤلفه هــای فیزیکــی محصول اهمیــت زیادی 
می دهند بنابرایــن هنگام صــادرات نباید برنج 

داخلی با نوع خارجی مخلوط شده باشد.
این کارشــناس حــوزه برنــج درباره برگشــت 
محصولات صادراتــی کشــاورزی تصریح کرد: 
مهم ترین مســاله کــه در برگشــت محصولات 
نقش دارند موضوع آفت ها هســتند؛ محصولات 
باید فاقد موارد آفت قارچی، آرســنیک و… که به 

سلامتی انسان آسیب می زند، باشد.
عرفانی با اشــاره به کشــوری مانند ژاپن عنوان 
کرد: یکــی از کشــورهایی کــه روی مؤلفه های 

استانداردی محصولات کشــاورزی سختگیری 
بســیاری دارد ژاپن اســت کــه ایــران معمولًا 

صادراتی به آنها ندارد.
وی ادامــه داد: برخــی کشــورهای اروپایــی یا 
کشورهایی مانند کانادا و اســترالیا شاخص های 
خاص خــود دارند بعضاً پیــش می آید محصولی 
وارد کشــور هدف شــده و با آنالیز مشــخصات 
محصــول، محموله فاقــد اســتانداردهای لازم 
تشــخیص داده شده است و برگشــت می خورد. 
این امر خســارت های ســنگینی به صادرکننده 
وارد می کنــد و اعتبار آن را زیرســوال می برد که 
در برخی موارد غیر قابل جبران اســت؛ به عنوان 
مثال در ارتباط با شاخص های اصلی که در برخی 
کشورها بسیار سختگیرانه عمل می شود موضوع 

فلزات سنگین در محصولات ما است.
وی اظهــار کرد: بــا آزمایش های زیــادی که در 
سال های اخیر انجام شــده و حتی برای سمومی 
که در مزارع مختلف مورد اســتفاده قرار گرفته، 
مزارع عــاری از این خطرات چــه در بحث فلزات 
سنگین مانند ســرب و چه باقی مانده سموم در 
غلات مانند برنج بوده اســت. حداقل در ۳۰ تا ۴۰ 
مزرعه ای که مورد آزمایش قرار داده ایم، مشکلی 

وجود نداشته است.

بالاخره استاندارد ۱۲۷ محقق شده
یا می شود

این محقق در پاســخ به چرایی برگشــت برخی 
محموله هــای صادراتــی برنــج عنــوان کرد: 
برگشت برنج شایعه اســت؛ حتی اگر محموله ای 
برگشت شود این گونه نیســت که محصول فاقد 
شــاخص های لازم برای مصرف بوده باشد چون 
گفته شد شاخص کشور هدف ویژه خودش است.

وی تصریح کرد: هــر یک از مؤلفه هــای تعیین 
شــده در اســتانداردهای ۱۲۷ دوبــاره خــود 
شــاخص های جداگانه ای دارند. مثلًا در ارتباط با 
مایکوتوکســین ها )متابولیت ثانویه سمی است 
که جانداران زیرشــاخه قارچ ها را تولید می کنند 
و به بیماری و مرگ انســان و حیوان می انجامد(، 
آفت ها، فلزات سنگین )ســرب، کادمیوم، آهن، 
روی و…( بــرای هر کدام شــاخص های جداگانه 

تعریف شده است.

تجهیزات آزمایشگاهی کامل نیست
عرفانی در ادامه سخنان خود اظهار کرد: مشکل ما 
ممکن است در برخی زمینه ها نبود دستگاه های 
لازم برای آنالیز باشد. دســتگاه ها محدود بوده از 
ایــن رو آنالیز انجام نشــده و محصــولات صادر 

شده اند.
این کارشناس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشــاورزی با تاکید بر این که تمــام آنالیزهایی 
که در ایران انجام می شــود حاکی از اســتاندارد 

برنج ایرانــی دارد، گفــت: برنج ایرانــی در حد 
استانداردهای ملی چه در باقی مانده سموم و چه 
عناصر قارچی و فلزات سنگین فاقد آلودگی است. 
در نتیجه برنج ایرانی در چارچوب استاندارد ۱۲۷ 
قرار دارد. ممکن است کشور خاصی شاخص هایی 
تعریف کرده باشــد که تولیدات را در سطح یک 
محصول ارگانیک قرار داده باشد. در این خصوص 
باید توافق شود و در برخی موارد برای صادرات با 

کشور هدف به تعریف مشترک رسید.

پس ماجرای الزام چیست؟
این گزارش اضافه می کند اگر استاندارد ۱۲۷ در 
کشور برای برنج رعایت می شود چرا دولت دوباره 
این موضوع را مورد تاکید قــرار داده و الزام کرده 
این استاندارد در بازه زمانی ۵ ســاله باید به طور 
کامل اجرا شــود. عرفانی در پاســخ به این سوال 
گفت: استانداردها و شاخص ها هر چند سال یک 
بار تجدیدنظر می شــود یعنی اگر مثلًا باقی مانده 
 PPM ســموم درباره یک محصولی ایکس درصد
بوده، عدد این شاخص در اســتانداردهای جدید 

کمتر و به اصطلاح سختگیرانه تر می شود.
وی اظهار کرد: سختگیرانه تر کردن استانداردها 
و رعایت بیشــتر موارد به این معنی نیســت که 
استانداردها رعایت نمی شــده بلکه بازنگری در 
مؤلفه ها است. مثلًا در ســال جاری حدود ۱۰۰ 
هکتار زمین، تولید برنج بدون اســتفاده از هر نوع 
آفت کش یا سمومی انجام شــده که در ادامه این 
عدد به چند هزار هکتار افزایــش می یابد؛ ضمن 
این که وقتی محصولات انباری آفت می زند نشان 
از سلامت محصولات داشته و اگر محصولی آلوده 

باشد حتی حیوانات هم آن را مصرف نمی کنند.

شاخص های ۱۲۷ کدامند؟
شاخص ها در اســتاندارد ۱۰۴ )اســتاندارد ملی 
گندم( ۱۶ مورد اســت این عدد برای برنج چقدر 
اســت؟ عرفانی در پاســخ به این پرسش عنوان 
کرد: شاخص های اصلی بر اســاس مواد خارجی 
و معدنی اســت. نخســت »اندازه گیــری فلزات 
سنگین« است. موضوع »آفت ها« مانند شپشک 
و ســرخرطومی ها، »باقی مانده سموم« هم نباید 
در دانه وجود داشته باشــد. »میزان رطوبت« در 
محصول مؤلفه دیگری اســت که مورد سنجش 
قرار می گیرد. هر یــک از آنها بر اســاس آخرین 
ویرایــش اســتانداردهای ملی لحاظ می شــود. 
مایکوتوکســین ها مثلًا برای برنج باید مطابق با 
اســتاندارد ملی شــماره ۵۹۲۵ که در ارتباط با 
خوراک انسان و دام است، باشــد؛ البته این اعداد 
برای محصولات ارگانیک ســختگیرانه تر اعمال 

می شود.
به گفته این محقق حوزه برنج، در طول ســال ها 
قبل که از سموم و آفت کش اســتفاده شده هیچ 

آلودگــی در محصولات داخلی گزارش نشــده و 
برنج ایرانی کاملًا سالم است.

این کارشــناس ســازمان تحقیقات، آموزش و 
ترویج کشــاورزی گفت: کشــور برای همراهی 
با سایر کشــورها باید محصولاتی ســازگارتر با 
طبیعت و محیط زیســت که کمتریــن خطر را 
برای انســان و حیوان داشته باشــد، تولید کند. 
اســتفاده از زنبور تریکوگراما و سموم کم خطر تر 
یک گام رو به جلو برای تولید محصول ســالم تر و 
رسیدن به استاندارد بهتر است. همین که از کود 
کمتری استفاده شــود و مؤلفه های تولید نزدیک 
به ارگانیک باشــد در راستای کشــاورزی پایدار 

حرکت می کنیم.
عرفانی با بیان این که کشاورزان زیادی به توصیه 
کارشناسان و مروجان توجه دارند، افزود: سالانه 
چندین کلاس آموزشــی برای برنج کاران برگزار 
می شود تا به سمت تولید سالم و استفاده کمتر از 
سموم و آفت کش ها حرکت کنند زیرا استفاده از 
قارچ کش ها کم خطر تــر می تواند تضمین کننده 

سلامت محصولات کشاورزی باشد.

مهم ترین آیتم ها
بــه گــزارش خبرنــگار مهــر هنگامــی کــه 
اســتانداردهای جدید تدوین می شــود، تا زمان 
ایجاد بســترهای لازم در داخل، این استانداردها 
را برای محصــولات وارداتی لحــاظ می کنند در 
همین رابطه سالار ســاکت، نایب رئیس انجمن 
واردکننــدگان برنج و عضو کمیســیون واردات 
اتاق بازرگانــی، صنایــع، معادن و کشــاورزی 
ایران درباره اســتاندارد ۱۲۷ به مهر گفت: سال 
۱۳۹۹ اســتاندارد ۱۲۷ مختص برنج تنظیم شد. 
با تلاش های انجام شــده، نخســت برنج ایرانی و 
خارجی از یکدیگر جدا شد. مهم ترین آیتم هایی 
که در حوزه اســتانداردهای برنج تشخیص داده 
می شود موضوع ســموم و آفات بوده که شاخص 

سلامت محور برای این محصول است.
وی افزود: جدا از آن، بحث شــاخص های فیزیکی 
هم مطرح است؛ میزان افت برنج یا طول دانه هم 

جز شاخص های مهم به شمار می رود.
وی در توضیح افــت کیفیت برنــج گفت: میزان 
دانه های شکســته و ناســالم و دانه های گچی در 
حوزه واردات برنج ج هــای خارجی دارای اهمیت 
اســت. دانه گچی یعنی دانه برنــج از داخل چون 
هنوز رطوبت دارد ســفید اســت؛ برنج کاران، به 

اصطلاح دانه شکم پر می گویند.
این کارشــناس ادامه داد: دو نوع دانه گچی وجود 
دارد؛ دانه ای که رطوبت در لایه بیرونی آن اســت 
که قابل خــروج دارد و دیگــری دانه هایی که به 
دلیل نوع مرحله های کاشــت، داشت و برداشت 
از داخل مجوق هســتند یعنی داخل برنج هنوز 
سوراخ است و این باعث می شود تا نتوان برنج را به 

طور کامل پخت کرد.
عضو کمیســیون واردات اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی ایران اظهار کرد: استاندارد 
۱۲۷ دارای ۹ آزمــون اصلی اســت؛ »بررســی 
ویژگی های حســی مثــل رنــگ و عمومی مثل 
طول دانه )خیلی بلند، بلند، متوســط یا گرده(«، 
»اندازه گیــری رطوبت«، »بررســی ویژگی های 
فیزیکی«، »اندازه گیری برنج واکسی«، »تعیین 
سایر ارقام برنج«، »اندازه گیری آمیلود«، »تعیین 
نمره ژلاتین شدن«، »تعیین ویژگی های ظاهری 
پس از پخــت« و »آزمون آلاینده« و البته بســته 
بندی و نشــان از دیگر موارد در حوزه استاندارد 

ملی برنج است.

جزئیاتی از استاندارد ملی
ســاکت در توضیح شــاخص »اندازه گیری برنج 
واکسی« گفت: برنجی است که کاملًا سفید مات 
است. آمیلوپکتین آن بالا بوده که مربوط به انواع 
نشــانه در برنج می شــود. این ماده، نشانه خوبی 
برای برنج نیست بر خلاف آمیلوز که تأیید کننده 

کیفیت این محصول است.
وی اضافه کرد: برنجی که کاملًا ســفید مات است 
)بخشی از برنج های ایرانی هم این گونه هستند(، 
نشانه این است که آمیلوپکتین آن روی برنج جمع 
شــده و پس از پخت باعث چســبندگی می شود. 
هنگامــی کــه نشاســته روی برنج جمع شــده 
باشد باعث می شــود تا ۱۰ تا ۱۵ برنج به یکدیگر 
بچســبند.نایب رئیس انجمن واردکنندگان برنج 
در ادامه اســتانداردهای ملی برنج اظهار کرد: در 
حال حاضر بــه لحاظ تراریختگی یــا GMO این 
محصول هم حساســیت وجود دارد؛ علاوه بر این 

که عطر برنج نیز مهم است.

تأثیر آب در کیفیت محصولات
آیا بر اســاس خاک و مشــخصات اقلیمی شکل 
ظاهری و طعم برنج تغییر می کند؟ یا اســتاندارد 
جهانــی برنج مولفه هایــی همه گیر بــوده که با 
هــر آب و هوایی و هر نــوع خاکی، قابــل تأمین 

است؟ ساکت در پاســخ به این پرسش با اشاره به 
اســتانداردهای ایزو و فائو، گفــت: در حوزه آب و 
خاک بیشــتر وجود مواد خارجی و آلی که جذب 

محصول می شود، مهم است.
وی با اشاره به فلزات سنگین و آرسنیک ادامه داد: 
این دو فلز عامل مهمی در بروز بیماری ســرطان 
به شمار می روند. زمانی شاهد این فلزات سنگین 
هستیم که خاک با کودهای غیراستاندارد تقویت 

شده یا سختی آب بالا رفته باشد.
عضو کمیســیون واردات اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی ایران یادآور شــد: بخشــی 
از آب های مورد اســتفاده برای برنــج، آب هایی 
هستند که بر سر مسیر فاضلاب های صنعتی قرار 
دارند. اما برنجی که در دامنه کوهپایه ها کشــت 
می شود به دلیل استفاده از آب بالادست، محصول 

سالم تری به لحاظ جذب فلزات سنگین هستند.
این کارشناس حوزه برنج در پاسخ به این پرسش 
که محصولات داخلی به لحاظ فلزات سنگین در 
چه وضعیتی قرار دارند، گفــت: برنج های تولید 
داخل معمولًا آزمایش نمی شوند اما در خصوص 
برنج های خارجی، در بحث آرســنیک عدد ۲۰۰ 
PPM مورد پذیرش کشور است که فائو آن را ۱۵۰ 

PPM در نظر می گیرد.
وی عنوان کرد: بر اســاس آماری که سال گذشته 
اعلام شــد آزمایش برنج وارداتــی منجر به رد ۴ 

دهم درصد این محصولات شد.
ســاکت با بیان این که برای نگهداری برنج از چند 
روش اســتفاده می شــود، گفت: برنج را می توان 
به صورت ســفید و عادی خشــک کرد مثل برنج 
ایرانی و پاکســتانی. محصــول ۱۲ روز در آفتاب 
می ماند و خشــک می شود یا به وســیله دستگاه 
در مدت یک روز این کار به ســرانجام می رســد. 
نگهداری این نوع برنج ها سخت است زیرا احتمال 
شکستن یا خرد شــدن و نیز آفت زدن آنها پس از 

۶ ماه زیاد است.
وی به شــیوه ای دیگر در نگهداری برنج اشــاره و 
بیان کرد: هندی ها روش ســنتی برای نگهداری 

دارند که به آن سیله کردن می گویند.

 معاون اقتصادی سازمان برنامه و بودجه مطرح کرد

 تاثیر مثبت لایحه بودجه ۱۴۰۳ بر بورس
مخبـر در نشست خبری با نخست وزیر سوریه مطرح کرد

تعرفه تجاری ایـران و سـوریه صفر شد
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 در شوک عملیات حماس هستند

صفی برای خرید لاستیک تشکیل نشده است
کاهش قیمت لاستیک
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وسیه بسیار به موقع بود سفر رییسی به ر
لئونید عیسیف سفر اخیر ابراهیم رییســی، رییس جمهور ایران به مسکو، 
منطقی و بســیار به موقع بود. اهمیت بُعد منطقه ای این ســفر به این واقعیت 
مربوط می شود که پس از سفر ولادیمیر پوتین، رییس جمهور روسیه به جزیرة العرب 
)عربستان و امارات(، دیدار با رییس جمهور ایران نیز بسیار مهم است تا رویکرد 

متوازن مسکو نسبت به بازیگران مهم غرب آسیا نمایش داده شود.

یادداشت

فمینیسم و زمینه های پیدایش آن
 عاطفه خالقی شــاید اگر ادعا کنیم که بنیان تمدن غرب بر پایه اومانیســم 

استوار است چندان به گزاف سخن نگفته ایم. 

دیدگاه
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مدعیان چهارمین ارتش قدرتمند دنیا هنوز در شوک عملیات حماس هستند

مخبر در نشست خبری با نخست وزیر سوریه مطرح کرد

تعرفه تجاری ایران و سوریه صفر شد
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وسیه بسیار به موقع بود سفر رییسی به ر
لئونید عیسیف ســفر اخیــر ابراهیم رییســی، رییس جمهور ایران 
به مســکو، منطقی و بســیار به موقع بود. اهمیت بُعــد منطقه ای این 
ســفر به این واقعیت مربوط می شود که پس از ســفر ولادیمیر پوتین، 
رییس جمهور روســیه به جزیرة العرب )عربســتان و امارات(، دیدار با 
رییس جمهور ایران نیز بسیار مهم است تا رویکرد متوازن مسکو نسبت 

به بازیگران مهم غرب آسیا نمایش داده شود.
روسیه و ایران دستور کار نســبتاً مهمی دارند؛ یعنی دو طرف در حال 
آماده شــدن برای امضای یک توافقنامه همــکاری بلندمدت به ابتکار 
طرف ایرانی هستند که پیش بینی می شود با این توافق، جایگاه روسیه 
به عنوان یک شریک بلندمدت ایران تثبیت شــود. سند این توافق در 

آینده نزدیک امضا خواهد شد.
افزون بر این، ســند پیوســتن ایران به منطقه آزاد تجــاری با اتحادیه 
اقتصــادی اوراســیا در مرحله نهایــی مذاکرات اســت؛ رخدادی که 
موانع تجاری را از بین می برد و تجارت بین روســیه و کل کشــورهای 
مشترک المنافعِ اوراسیا را به نحو چشمگیری تسهیل می کند. مسائل 
و موضوعات »بریکس« قطعاً در حال حاضر در دستور کار هر دو کشور 
قرار دارد. در واقع این نخستین نشست بین روســای جمهور روسیه و 

ایران پس از پیوستن تهران به بریکس است.
پیوســتن ایران به گروه کشــورهای بریکس، منافعی بــرای دو طرف 
دارد. مســاله مربوط به توافق بر سر موضع مشــترک درباره نفت، از هر 
موضوعی مهم تر اســت. با ورود ایران و عربستان ســعودی به بریکس، 
این امکان در اختیار این سازمان قرار می گیرد تا به عنوان یک پلتفرمی 
دیگر برای ایجاد یک موضع تثبیت شده در زمینه تولید نفت عمل کند؛ 
این رویداد موجب می شود که بریکس در جایگاه یک افزوده منطقی به 

سازوکارِ کنونی اوپک پلاس )OPEC+( عمل کند.
ازدیدگاه ایران و روســیه، احتمالًا تحریم ها یکی از موضوعات کلیدی 
در دستور کار دو طرف خواهد بود. ورود عربســتان سعودی و ایران به 
بریکس در آینده نزدیک به عادی سازی بیشتر روابط ایران و عربستان 
ســعودی کمک خواهد کرد؛ عادی ســازی روباط تهران و ریاض برای 
روسیه نیز مفید است، زیرا مسکو واقعاً علاقه مند به عادی سازی روابط 
بین دو شریک اصلی خود در غرب آسیاست. عادی سازی روابط ایران و 
عربستان تعامل تجاری، اقتصادی و سیاسی روسیه با تهران و ریاض را 

تسهیل کند.

امیر آشتیانی:
وهای مسلح برای هرگونه بلایای طبیعی  نیر

آماده هستند
وزیر دفاع گفت: برنامه هــای مفصلی در نیروهای مســلح اعم از مباحث 
تحقیقاتی، تجهیزاتی و نیز تکمیل تجهیزات متناســب با رخدادها و بلایا 
پیش بینی شده و این نیروها پای کار هســتند.امیر محمدرضا آشتیانی 
وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح، در خصوص آمادگی نیروهای 
مسلح برای حضور و امدادرســانی در بلایای احتمالی طبیعی در کشور به 
خصوص در نیمه دوم ســال، گفت: کشور ما سرزمین حادثه خیزی است، 
بنابراین در خصوص حوادث غیر مترقبه لازم است پیش بینی بودجه های 
خاصی شــود و مجموعه های متولی کشــور مانند وزارت کشور پای کار 
بیایند؛ همچنین نیروهای مسلح در این زمینه هرگاه خلع احساس شده 

است، حضور پیدا کرده و مشکلات را تا برطرف شدن آن دنبال کردند.

وی افــزود: برنامه های مفصلــی را در مجموعه نیروهای مســلح و در 
ســتاد کل اعم از مباحث تحقیقاتی، تجهیزاتی و نیز تکمیل تجهیزات 
متناسب با رخدادهای و بلایی که ممکن است اتفاق بیفتد، پیش بینی 
کرده ایم. در آینده اگر خدای نکرده بلایای طبیعی رخ داد، ان شــاءالله 

نیروهای مسلح پای کار هستند.
وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح با اشــاره به جنگ غزه اظهار 
داشت: مردم منطقه تا یک حدی صبور هســتند و حتماً اگر این جنگ 
تداوم یابد، عکس العمل نشــان خواهند داد؛ ضمن آنکــه آنهایی که از 
رژیم جنایتکار و نژاد پرســت صهیونیســتی حمایــت می کنند حتماً 

هزینه حمایت های خود را پرداخت خواهند کرد.

کنعانی:
تبعات هرگونه گسترش دامنه جنگ در منطقه 

متوجه آمریکا و اسراییل است
ســخنگوی وزارت امــور خارجه گفت: دولــت آمریکا در کشــتار بی 
رحمانه قریب به ۱۸ هزار غیر نظامی شریک جرم بوده و تبعات هرگونه 

گسترش دامنه جنگ در منطقه، متوجه آمریکا و اسراییل است.

ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه ضمن محکوم کردن اقدام 
آمریکا در وتوی مجدد قطعنامه شــورای امنیت ســازمان ملل متحد با 
هدف برقراری آتش بس فوری انسان دوستانه در غزه، تاکید کرد: دولت 
آمریکا بار دیگر ثابت کرد که بازیگر و عامل اصلی در کشتار غیرنظامیان 
و شهروندان فلســطینی بویژه زنان و کودکان و تخریب زیرساخت های 
حیاتی در غزه است.سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: از ابتدای تهاجم 
وحشیانه رژیم کودک کش صهیونیستی علیه غزه، رژیم آمریکا به کرات 
هم پیمانی و همراهی خود بــا رژیم آپارتاید اســراییل خود در ارتکاب 
جنایات جنگی و نسل کشی علیه ملت فلسطین را به اثبات رسانده است.

وی افزود: مقامات کنونی ایالات متحده آمریکا که در لباســی از تزویر و 
ریاکاری برای جان کودکان و غیرنظامیان غزه ابراز نگرانی کرده بودند، 
در هفته گذشته دویســتمین محموله کمک های تسلیحاتی و نظامی 
خود را به دست ارتش کودک کش اسراییل رساندند و در بیش از دو ماه 
گذشته، از هیچ گونه حمایت نظامی، سیاســی، اطلاعاتی، رسانه ای از 
جنایات وحشیانه رژیم صهیونیســتی علیه مردم بی دفاع فلسطین در 
نوار غزه و کرانه باختری فروگذار نکرده اند.کنعانی گفت: تردیدی نیست 
که دولت آمریکا در کشــتار بی رحمان قریب به ۱۸ هزار غیر نظامی که 
حدود ۸ هزار نفر از آنان کودکان مظلوم هستند، شریک جرم بوده و قطعاً 
تبعات هر گونه گســترش دامنه جنگ در منطقه، متوجه رژیم آمریکا و 

اسراییل غاصب است.

یادداشت

تریبون

رییس گروه دوســتی پارلمانی ایران و روســیه گفت: 
۵ میلیارد دلار عدد مناســبی برای مبــادلات تجاری 
میان ایران و روســیه نیســت و این رقــم می تواند به 
۵۰ میلیارد دلار برســد.ابراهیم رضایــی رئیس گروه 
دوستی پارلمانی ایران و روســیه، با اشاره به سفر اخیر 
رئیس جمهور کشورمان به روسیه، اظهار کرد: روسیه 
در سیاســت خارجی جمهوری اسلامی ایران کشوری 
مهم اســت.وی بیان کرد: با توجه به نظم نوینی که در 
دنیا ایجاد شــده و تاکید بر چندجانبه گرایی اســت نه 
یک جانبه گرایی، به نظر می رسد کشوری مانند روسیه 
با توجه به حق وتویی که در شورای امنیت سازمان ملل 
متحد دارد، می تواند اثرگذاری بیشــتری بر تحولات 

دنیا و منطقه داشته باشد.

رئیس گــروه دوســتی پارلمانی ایــران و 
روســیه تصریح کرد: روابط ایران و روســیه 
در ســال های اخیر و در زمینه های مختلف 
روز به روز بهتر و گســترده تر شــده است. ما 
یک تجربه همکاری مشترک و موفقیت آمیز 
امنیتی با روســیه برای مقابله با تروریسم در 
منطقه به ویژه در ســوریه داشــتیم که این 

تجربه می تواند در ســایر زمینه ها و عرصه ها از جمله 
اقتصادی هم فراگیر شود و توسعه پیدا کند.

نماینده مردم دشتســتان در مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: سفر رئیس جمهور به روسیه دومین سفر وی 
به این کشور بود و حجت الاســلام رئیسی در ماه های 
ابتدایی ریاست جمهوری خود هم به روسیه سفر کرده 

بود که این سفرها بسیار حائز اهمیت است و 
ما باید بتوانیم از ظرفیت کشور ثروتمند ۱۵۰ 

میلیونی روسیه بهره کافی را ببریم.
وی با اشــاره به اینکه روســیه مقصد خوبی 
برای صادرات بسیاری از کالاهای ما از جمله 
محصولات کشاورزی اســت، متذکر شد: در 
ســال های اخیر میزان تبــادلات تجاری دو 
کشور افزایش خوبی پیدا کرده و الان حدود ۵ میلیارد 
دلار است. ما فکر می کنیم که ۵ میلیارد دلار حتماً عدد 
مناســبی برای مبادلات تجاری میان ایران و روســیه 
نیست و این رقم می تواند به ۱۰ برابر یعنی ۵۰ میلیارد 
دلار هم ارتقا پیدا کند.رئیس گروه دوســتی پارلمانی 
ایران و روســیه تاکید کرد: هم ما می توانیم بسیاری از 

کالاهای مــورد نیاز خود از جمله کالاهای اساســی را 
از طریق روســیه فراهم کنیم و هم روس ها می توانند 

نیازمندی های خود را از طریق کشور ما تأمین کنند.
رضایی در ادامه درباره اهمیت کریدور شمال - جنوب، 
گفت: یکی از مســائل و منافع مشــترک میــان ایران 
و روســیه، راه اندازی کریدور شــمال - جنوب اســت 
که به تقویت هر دو کشــور کمــک می کند. در صورت 
راه اندازی نهایــی و تکمیل این پروژه، ســالانه ۱۵۰ 
میلیون تــن کالا را می توان از این مســیر و از طریق از 
طریق همه کشــورهایی که در مســیر آن قرار دارند، 
مبادله و جابه جا کرد. امیدوارم با اهتمام جدی شــاهد 
راه اندازی مســیرهای مختلف کریدور شمال - جنوب 

در آینده نزدیک باشیم.

ســخنگوی هیات نظارت بــر رفتار نماینــدگان گفت: 
شــورای نگهبان در بررســی صلاحیــت کاندیداهای 
انتخابات مجلس شــورای اســلامی از هیات نظارت بر 
رفتار نمایندگان استعلام می گیرد.حجت الاسلام موسی 

غضنفرآبادی اظهار کرد: پرونده های هیات نظارت بر رفتار 
نمایندگان دو نوع است؛ یک نوع پرونده هایی است که به 
دادگاه و دادسرا رفته و از دادگاه استعلام صورت می گیرد 
و جواب می دهد. نوع دیگر مربوط به پرونده هایی اســت 

که منجر به دادن تذکراتی توســط هیات می شــود که 
بعضی از آنها مهم بوده و بعضی دیگر خیلی اهمیت ندارد.

ســخنگوی هیات نظارت بر رفتار نمایندگان بیان کرد: 
شورای نگهبان در زمان بررســی صلاحیت کاندیداهای 

انتخابات مجلس شــورای اسلامی شــامل نمایندگان 
فعلــی، از هیات نظــارت بر رفتــار نماینــدگان درباره 
بررسی های داخلی مجلس و ارائه تذکرات به نمایندگان 

در پرونده هایشان استعلام می گیرد.

پارلمان

مجلس

خریدار  وزیــر امور خارجه کشــورمان 
گفت: بلینکن وزبر خارجه آمریکا در همان 
روزهای ابتدایی که به سرزمین اشغالی رفت 
گفت: وقتی وارد تل آویو شــدم شوکه شدم 
و تا این حد فروپاشــی در اســرائیل را باور 
نمیکردم. آنها که ادعــا می کنند چهارمین 
ارتش قدرتمند دنیا هستند هنوز در شوک 

عملیات حماس هستند.
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشــورمان در نشســتی به مناســبت روز 
دانشجو که در دانشــگاه تهران برگزار شد، 
اظهار داشــت: ویژگــی انقلاب اســلامی 
یک تفاوت اساســی با دیگــر بخش ها دارد 
و آن اینکه توام با عمل اســت و صرفا نظریه 
پردازی نیست و این را دوست و دشمن هم 
اعتراف کردند و گفته انــد ما به ایران به ویژه 
به رهبــری داهیانه رهبــری انقلاب غبطه 
میخوریم، آنها می گویند ما مطالب رهبری 
ایــران را پیگیری می کنیــم و می بینیم که 
این مطالب در عرصه هــای مختلف پیاده و 

عملیاتی می شود.
وی گفت: در موضوع فلســطین بیان افکار 
عمومی، جوانان و نخبگان جهان این است 
که گفتمان انقلاب اســلامی تــوام با عمل 
اســت. اینکه چه اقداماتی انجام شده و چه 

اقداماتی بایــد انجام میشــد بحث عمده و 
مهمش به مقاومت در منطقه برمیگرد. بعد 
از سخنرانی آقای سیدحسن نصرالله برخی 
تماس گرفتند بــه ما گفتند که مــا انتظار 
داشتیم که از ایشان دســتور حمله به رژیم 
صهیونیستی را بشنویم. اما باید تاکید کنیم 
که ما به گروه های مقاومت منطقه دستوری 
نمی دهیــم و آنها بــر اســاس منافع خود 

تصمیم می گیرند.
امیرعبداللهیان تصریح کــرد: در عملیات 
طوفــان الاقصی اســرائیل فــرو ریخت و 
نه فقط دســتگاه های امنیتــی آن. هفت 
ســرویس امنیتی به طــور شــبانه روز و با 
آخرین تجهیزات در اســرائیل فعال بودند، 
اما حمــاس با ایــن عملیات همــه چیز را 

فروریخت.
وزیر امور خارجه کشورمان بیان داشت: 
بلینکــن وزبر خارجه آمریــکا در همان 
روزهای ابتدایی که به سرزمین اشغالی 
رفت، گفت وقتــی وارد تل آویو شــدم 
شــوکه شــدم و تا این حد فروپاشی در 
اســرائیل را باور نمیکــردم. آنها که ادعا 
می کنند چهارمین ارتش قدرتمند دنیا 
هستند هنوز در شوک عملیات حماس 

هستند.

تصمیم گروه های مقاومت منطقه
وزیر امــور خارجه کشــورمان بیان کرد: 
امروز تصمیم گروه هــای مقاومت منطقه 
این اســت که پایگاه هــای آمریکایی در 
منطقه به دلیل حمایت از اســرائیل مورد 

حمله قرار بگیرد. 
وی ادامــه  داد: عملیــات طوفــان الاقصی 
تصمیمی صد درصد فلســطینی بود و آقای 
هنیه به من در اولیــن دیدارمان پس از این 
عملیات از نقش و ســهم ســردار سلیمانی 
بابــت تقویت مقاومت فلســطین تشــکر 
کرد، امــا اینکه آیــا مقاومت فلســطین و 

فلسطینی ها به ما وابسته هستند؟ خیر.
امیرعبداللهیــان گفــت: آمریکایی هــا به 

ما پیــام دادند کــه به گروه هــای مقاومت 
که حرف شــما را گوش می دهنــد بگویید 
حملات به پایگاه های آمریــکا در منطقه را 
متوقف کنند، ولی ما گفتیم اینها مســتقل 
هســتند و خودشــان تصمیم می گیرند و 
ما به تصمیمات آنها احتــرام میگذاریم و به 
اقدامات خود در حمایت از فلســطین ادامه 

می دهیم.
وزیر امور خارجــه با بیان اینکــه مقاومت 
حرف نهایی را در صحنــه عملیاتی خواهد 
زد، تصریــح کــرد: ارزیابــی مقاومت پس 
از هفــت روز آتش بس این اســت که رژیم 
صهیونیســتی حملات را ادامه می دهد چرا 

که دستاوردی تا به امروز نداشتند.
وی افــزود: رژیم صهیونیســتی در ابتدای 
درگیری ها می خواست حماس را نابود کند، 
اما نتوانســت. از طرفی هم مرتب تسلیحات 
از ســوی حامیان غربی اســرائیل برای آنها 
ارســال می شــد و امیدوار بودنــد که طی 
۱۵ الی ۲۰ روز حماس را نابــود کنند ولی 

نتوانستند. 
امیرعبداللهیان تصریح کرد: آنها خواستند 
اســرای خود را آزاد کنند ولی نتوانســتند، 
در نهایت اینها رســیدند به جایی که گفتند 
خانه فلان طراح عملیات طوفان الاقصی را 

شناسایی یا منهدم کردیم.

سردرگمی و بی راهبردی آمریکا و 
اسراییل در جنگ غزه

وزیر امــور خارجه بیــان کــرد: آمریکا و 
اسرائیل برای ادامه جنگ و چگونگی آتش 
بس راهبردی ندارنــد. گروه های مقاومت 
گفتند که تا امروز فقــط ۱۰ الی ۱۲ درصد 
نیروهای خــود را درگیر جنــگ کرده اند 
و خودشــان را آماده چندین مــاه جنگ با 

اسرائیل کرده اند.
وی در خصــوص برخی گلایه ها از ســوی 
دانشــجویان در موضــوع انتخــاب برخی 
سفرای ایران در کشورهای مختلف، گفت: 
در انتخاب ســفیر فقط وزارت امور خارجه 
دخیل نیســت بلکه فرآیند انتخاب شخص 
ســفیر به عنوان نماینده عالی نظام، مراحل 

خاص خود را دارد. 
امیرعبداللهیان تصریح کرد: ما نمی توانیم 
فقط ســفیر از وزارت امــور خارجه انتخاب 
کنیم، جایی ممکن اســت کسانی را داشته 
باشــیم که نیاز به تخصــص صنعتی دارند، 
امــا اینطور نیســت که بدون هیچ جلســه 
آموزشــی و توجیهی آنها را به کشــورهای 

مختلف اعزام کنیم.

وسیه به ۵۰ میلیارد دلار برسد رضایی:حجم مبادلات تجاری ایران و ر

غضنفرآبادی: شورای نگهبان از هیات نظارت بر رفتار نمایندگان استعلام می گیرد

خریدار  معــاون اول رئیس جمهور توافق 
بــرای ایجاد کشــتیرانی منظم و توســعه 
حمل و نقل میان ایران و ســوریه را از جمله 
دستاوردهای مذاکره با نخســت وزیر این 
کشور ذکر کرد و گفت: همچنین با امضای 
سند موافقتنامه تجارت آزاد، تعرفه تجاری 

میان دو کشور صفر شد.
»محمد مخبر« معــاون اول رئیس جمهور 
در نشست خبری با نخســت وزیر سوریه با 
تاکید بر اینکه گسترش و تعمیق ارتباطات 
با جمهوری عربی سوریه جزو راهبردهایی 
اســت که همواره مقام معظم رهبری و آیت 
الله رئیسی بر آن تاکید و پافشاری کرده اند، 
تصریح کرد: زمینه های همکاری مشترک 
و فراوانی بیــن جمهوری اســلامی ایران و 
جمهوری عربی سوریه وجود دارد که فعال 
ســازی آنها می تواند به تقویت و توســعه 

همکاری های دو جانبه منجر شود.
محمد مخبر با اشــاره به اهمیت قابل توجه 
سفر نخســت وزیر ســوریه برای دو کشور 
جمهوری اســلامی ایران و جمهوری عربی 
ســوریه تاکید کرد: در سفر آیت الله رئیسی 
به سوریه گشــایش های بسیاری خوبی در 
روابط دو جانبه ایجاد شــد که بــا قوت این 

توافقات را پیگیری خواهیم کرد.
وی با اشاره به تشکیل و تعیین پنج کارگروه 
بــرای پیگیری توافقات و تفاهــم نامه های 
امضا شده بین دو کشــور تاکید کرد: امکان 
فعالیت شــرکت های ایرانی در بازســازی 
تاسیســات نفتی، نیروگاه ها و پالایشــگاه 
ها و بنگاه های صنعتی و اســتخراج نفت و 
تاســیس برخی بنگاه های اقتصادی وجود 

دارد.
مخبر با بیــان اینکــه پانزدهمین اجلاس 
کمیته عالــی همکاری هــای اقتصادی دو 
کشــور به خوبی برگزار شــد، گفت: در این 
اجلاس ۶ سند همکاری حوزه های تجارت 
آزاد میان دو کشــور، گردشــگری، موزه، 

رسانه، ورزش و کتابخانه به امضا رسید.
معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به اینکه 
دستاورهای مهم مذاکرات این سفر توافق بر 

ایجاد کشتیرانی منظم و توسعه حمل و نقل 
میان دو کشور است، گفت: سند موافق نامه 
تجارت آزاد میان دو کشــور به امضاء رسید 
که صفر شدن تعرفه تجاری میان دو کشور 
در نتیجه این موافقتنامه اســت و همچنین 
نســبت بــه اســتفاده از ارزهــای ملی در 
تعاملات اقتصــادی دوجانبه و دلارزدایی و 
همچنین ایجاد مناطق آزاد مشترک توافق 

صورت گرفت.
مخبر با اشــاره به عملیات طوفان الاقصی 
علیه رژیم منحوس صهیونیســتی، افزود: 
این عملیات توانســت هم افزایی و انسجام 
رویکرد جریــان های مقاومــت را به منصه 
ظهور برســاند و پیوســتگی اضلاع جبهه 
مقاومت را متجلی نمایــد و این یکپارچگی 
سخت ترین شکست را برای صهیونیست ها 

و حامیان غربی آنها رقم خواهد زد.
معــاون اول رئیس جمهور بــا محکومیت 
جنایــات جنگــی و نســل کشــی رژیم 
صهیونیســتی علیه مردم غــزه تاکید کرد: 
باید جهان آزاد نسبت به این اقدامات رژیم 

جعلی صهیونیســتی ورود کند اما تاکنون 
تمامی مجامــع بین المللــی در این زمینه 

سکوت کرده اند.
مخبر ادامه داد: آمریکا و رژیم صهیونیستی 
به دلیــل شکســتن هیمنــه و هژمونی و 
همچنین محقق نشــدن اهدافشان در غزه 
به دنبال انتقام از کودکان و زنان فلسطینی 
هســتند و باید تمام کشــورهای مسلمان 
برای کمــک به مــردم مظلوم فلســطین 
وارد عمل شوند و مســببین را به محاکمه 

بکشانند.
رژیــم  حمــلات  کــرد:  تصریــح  وی 
صهیونیســتی علیه ملت فلســطین بویژه 
مردم غزه بــه عنوان مصداق بــارز جنایت 
جنگی و نادیده گرفتن موازین بین المللی و 

حقوق بشر است.
مخبر تاکید کرد: امنیت کشورهای منطقه 
سرمایه یکپارچه و مشترک همه ملت های 
منطقه اســت و حمایت ایران در راســتای 
مبارزه دولت و ملت ســوریه با تروریســم 
و حامیان آنهــا و همکاری در حراســت از 

امنیت منطقــه با قوت و قاطعیت تا ریشــه 
کن نمودن تروریسم از منطقه ادامه خواهد 

داشت.
حســین عرنوس نخســت وزیر جمهوری 
عربی سوریه نیز در این نشست خبری تاکید 
کرد: این ســفر و دیدار با مقامات عالی رتبه 
ایرانی از موفق ترین جلســات برگزار شده 
بین دو کشور است چرا که صراحت، صداقت 
و درک متقابل بین دو دولــت و ملت وجود 
دارد.وی ادامه داد: همــواره دیدارهای بین 
کشورهای دوســت و برادر همانند ایران با 
توجه به اینکه مبتنی بر شــفافیت و وحدت 
دیدگاه ها است، بسیار آسان می باشد و می 
توان به راحتی به تفاهــم های جدی و مهم 

رسید.
نخست وزیر ســوریه با بیان اینکه رنج و درد 
مردم فلسطین در جنگ ظالمانه و هولناک 
غرب علیه غزه بــا اهداف باطــل، جعلی و 
نقض حقوق بشر همراه است، تصریح کرد: 
قطعا ایران، ســوریه و محور مقاومت اجازه 
نخواهند داد که آنان به اهداف شــوم خود 

برســند و باید به خواست ملت فلسطین تن 
دهند.

وی با اشــاره به اینکه در این سفر دو هدف 
پیگیری نتایج توافقات و تفاهم ســفر آیت 
الله رئیسی به ســوریه و امضای تفاهم نامه 
های جدید همــکاری در دســتور کار قرار 
گرفته اســت، گفت: با توافقات انجام شده 
و همکاری های مشــترک منافع دو کشور 
و ملــت محقق خواهد شــد که بــرای این 
منظور کمیته های مشترک اقتصادی بین 
دو کشــور تشکیل شده اســت و دنبال این 
هســتیم که تا این توافقات هر چه سریعتر 
اجرایی شــود و نتایج آن قطعا به ســود دو 

ملت ایران و سوریه است.
عرنوس در ادامه با قدردانــی از راهبردها و 
حمایت های مســئولین جمهوری اسلامی 
ایران و ملت ایران در زمــان جنگ ظالمانه 
علیه سوریه، خاطر نشان کرد: دولت و ملت 
ایــران در آن دوران در کنار ملت ســوریه 
ماندند و نقش جمهوری اســلامی ایران در 
میدان هــای مبارزه و مختلط شــدن خون 
مبارزان ایرانی و سوری هرگز فراموش نمی 

شود.
وی ادامــه داد: از مواضــع و حمایــت 
های اقتصــادی ایــران به ویــژه در بخش 

فرآورده های نفتی قدردانی می کنیم.
نخســت وزیر ســوریه تاکید کــرد: دولت 
ســوریه با توجه به نگاه راهبردی روســای 
جمهوری دو کشــور در خصوص همکاری 
های اقتصادی در اجرایی کــردن توافقات 
جدیت کامل دارد و علیرغم وضعیت ممتاز 
سیاســی و تطابق های امنیتی امــا باید در 
روابط اقتصادی تلاش های بیشتری توسط 

دو دولت انجام پذیرد.
وی افزود: اجــرای توافقــات و تفاهم های 
بین دو کشــور مورد اهتمــام جدی دولت 
سوریه خواهد بود چرا که در نهایت به سود 
هر دو کشور و ملت اســت و تلاش می کنیم 
همکاری های بین محور مقاومت توســعه 
یابــد و در آینده این محور حــرف نهایی در 

منطقه را خواهد زد.



 معاون اقتصادی سازمان برنامه و بودجه مطرح کرد

 تاثیر مثبت لایحه بودجه ۱۴۰۳ بر بورس
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میزان افزایش حقوق بازنشستگان در سال آینده 
اعلام شد

مخالفت دولت با افزایش دو برابری حقوق بازنشستگی در طول برنامه 
هفتم را می شــود در لایحه بودجه سال آینده مشــاهده کرد؛ چراکه 
براساس برنامه هفتم توسعه، دولت در سال آینده باید ۴۰ درصد حقوق 
بازنشســتگان را بالا ببرد، امــا در لایحه بودجه عــدد ۲۰ درصد دیده 

می شود.
 براســاس گفته محسن زنگنه، ســخنگوی کمیســیون تلفیق برنامه 
هفتم، امســال اولین آزمون دولت در میزان تعهد به تحقق برنامه هفتم 

توسعه است.
وی متذکر شده؛ اینکه در لایحه بودجه ۱۴۰۳ دولت پیشنهاد داده که 
حقوق بازنشســتگان ۲۰ درصد افزایش پیدا کند، خلاف برنامه هفتم 

توسعه است.
سخنگوی کمیســیون تلفیق مجلس توضیح داده؛ در سال اول برنامه 
هفتم توســعه دولت موظف اســت که ۴۰ درصد از فاصله حقوق بین 

بازنشستگان و کارکنان رسمی را پر بکند.
برنامه هفتم توســعه برنامه پنج ســاله توســعه اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی نظام جمهوری اسلامی ایران است که از ابتدای سال ۱۴۰۳ تا 

پایان سال ۱۴۰۷ اجرا خواهد شد.

 تلاش سازمان امور مالیاتی برای تحقق
 عدالت مالیات

رئیس ســازمان امور مالیاتی اعلام کرد: با همراهی و مشــارکت همه 
ارکان حاکمیت و فعالان اقتصادی،این قانون را برای گســترش عدالت 

مالیاتی به نفع اقتصاد مولد اجرایی خواهیم کرد.
  سیدمحمدهادی ســبحانیان رئیس ســازمان امور مالیاتی کشور در 
فضای مجازی نوشت: با ابتکار عمل سازمان امورمالیاتی و کمیسیون 
اقتصادی مجلــس، تدابیر ویژه ای برای تســهیل تکالیــف مودیان 
در اجرای قانون ســامانه مودیان اندیشیده و نهایی شــد.ان شاالله با 
همراهی و مشــارکت همه ارکان حاکمیت و فعــالان اقتصادی،این 
قانون را برای گســترش عدالت مالیاتی به نفع اقتصــاد مولد اجرایی 

خواهیم کرد.
همچنین هــادی طحان نظیف ســخنگوی شــورای نگهبــان اعلام 
کرد: لایحه تســهیل تکالیف مؤدیان جهت اجرای قانــون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مؤدیان که در مرحله قبل با اشکالات و ابهاماتی 
مواجه شــده بود، پس از اصلاح در مجلس و بررســی مجدد در شورای 

نگهبان، خلاف موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد.

مدیرکل بین الملل وزارت صنعت و تجارت قطر:
رشد ۴۳ درصدی مبادلات تجاری ایران و قطر

مدیــرکل بین الملل وزارت صنعــت و تجارت قطر با بیان اینکه رشــد 
مبادلات تجاری ایران و قطر در سال های اخیر ۴۳ درصد افزایش یافته 
اســت، گفت: در حال حاضر ۸۴۵ شــرکت ایرانی در کشور قطر حضور 

فعال دارند.
 به نقــل از وزارت نیرو، صالح المانع در آئین افتتاح نهمین کمیســیون 
همکاری های مشترک اقتصادی ایران و قطر گفت: امید است با تشریک 
مساعی و تلاش وافر، روابط فی مابین ایران و قطر در نهمین کمیسیون 
همکاری های مشترک اقتصادی دو کشــور هرچه بیشتر به جلو پیش 

برود و از این محل بتوانیم به توافقات خوبی دست یابیم.

مدیــرکل بین الملــل وزارت صنعــت و تجــارت قطر و دبیــر قطری 
کمیسیون همکاری های مشترک ایران و قطر افزود: تحولات اقتصادی 
و ژئوپلیتیــک موجــود در منطقه و جهان، مــا را بر آن مــی دارد که با 
همکاری های روز افزون هرچه بیشــتر بتوانیم به سمت توسعه روابط و 

مناسبات بازرگانی و سرمایه گذاری گام برداریم.
وی ادامه داد: انتظار می رود با توجه به مبانی بســیار مســتحکم روابط 
فی مابین دو کشــور، بتوانیم هرچه بیشــتر دســت در دست یکدیگر 

بگذاریم و به اهداف بسیار مهم، قابل توجه و سازنده برسیم.
المانع اظهار کرد: با نگاه بــه حجم مبادلات و داد و ســتدهای تجاری 
بین دو طرف به این نتیجه می رســیم که رشــد مبادلات بین دو کشور 
در ســال های اخیر ۴۳ درصد افزایش یافته است و این مهم بیانگر رشد 

بیش از پیش مبادلات بین دو کشور است.
وی در این بــاره تصریح کرد: البته ایــن میانگیــن بیانگر رویاهای 
دو کشور در جهت دســتیابی به اهداف نیســت و قطعاً علاقه مندی 
مشــترک فی مابین و نیز چالش هــای پیش رو ما را بــر آن می دارد 
که بتوانیم به سطوح بیشــتر داد و ســتدهای بازرگانی برسیم و در 
این باره با آقای اکبری )رئیــس مرکز امور بین الملــل وزارت نیرو( 
هم عقیده هســتیم که باید بتوانیم این روند را هرچه بیشــتر توسعه 

دهیم.
دبیر کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی ایران و قطر در ادامه 
به نقش محــوری بخش خصوصی در این زمینه اشــاره کــرد و افزود: 
در حال حاضر ۸۴۵ شــرکت ایرانی در کشــور قطر حضور فعال دارند 
که این مهم بیانگر این اســت که در فاصله ســال های ۲۰۱۷ تا ۲۰۲۲ 
میزان حضور و فعالیت شرکت های ایرانی در قطر به شکل چشمگیری 
افزایش یافته اســت؛ همچنین ۱۲ شــرکت زیر نظر مرکــز مالی قطر 

فعالیت دارند.
وی با بیان اینکــه تفاهم نامه های بیــن دو طرف با تقویــت و تحکیم 
روابط تجاری و ســرمایه گذاری مشــترک بین ایران و قطر همراه شده 
اســت، افزود: در این زمینه می توان به موافقت نامه تشویق و حمایت از 
سرمایه گذاری های مشترک و نیز یادداشــت تفاهم مربوط به تسهیل 

حمل و نقل و روند جابه جایی کالا اشاره کرد.

سازمان خصوصی سازی: 
 پیامک های واریز سود سهام عدالت 

جعلی است
سازمان خصوصی سازی با اشاره به جعلی بودن پیامک های واریز سود 
ســهام عدالت اعلام کرد سرشــماره این پیامک ها متعلق به سازمان 

خصوصی سازی نیست.
 مدیرکل حراســت ســازمان خصوصی ســازی گفت: مدتی اســت از 
طریق سر شــماره های جعلی برای عده ای از هموطنان پیام واریز سود 
سهام عدالت ارسال می شــود که این سرشــماره ها متعلق به سازمان 

خصوصی سازی نیست.
وی افزود: متأســفانه خانواده ها از طریق عابر بانک اقدام به دریافت این 
ســود می کنند که این موضوع موجب می شود تا حســاب افراد خالی 

شود.

بازار

ســخنگوی انجمن تایر ضمن اشــاره به توقف موقتی 
فروش اینترنتی لاستیک به دلیل نبود زیرساخت های 
لازم، گفت: قیمت و تقاضای لاستیک نسبت به دو ماه 
پیش کاهش یافته و صفی برای خرید تشــکیل نشده 

است.
مصطفی تنها ســخنگوی انجمن صنفــی صنعت تایر 
ایران در مــورد نحوه فروش لاســتیک، اظهار کرد: در 
حال حاضر به دلیل مشــکلاتی که در فروش اینترنتی 
لاســتیک وجود داشــت، متقاضیان برای خرید این 
محصول باید با حضور در نمایندگی های فروش نسبت 

به خرید اقدام کنند.
وی در مورد مشــکلات فروش اینترنتی لاســتیک 
گفت: مشــکل اصلی در مــورد نحوه جــا به جایی 

پول بود که پولِ پرداخت شــده توســط 
خریدار با چه ســازوکاری باید به دســت 
فروشنده و در ادامه به دست تولیدکننده 
برســد؛ در حالــت طبیعی وقتــی توزیع 
کننــده تایر می فروشــد، پــول دریافتی 
را بــه تولیدکننــده تحویــل می دهد تا 
تولیدکننــده با این پول نســبت به خرید 

مواد اولیــه و باقی مایحتاج خود اقــدام کند. با این 
حــال پلتفــرم اینترنتی کــه عامل فــروش خرده 
فروشــان نیز اســت در مورد جا به جایــی پول با 
مشکل مواجه شد و اصناف نتوانســتند با این پلتفرم 

کار کنند.
تنها تصریح کرد: اینکه خرده فروش دو حلقه لاستیک 

بفروشــد و پول دو حلقه را بــه تولیدکننده 
بدهد کار تولید را با مشــکل مواجه می کرد. 

نظام تولید با این شیوه نمی تواند کار کند.
وی افزود: از ســویی دیگر خرده فروش هم 
پول تایــر را داده و بعد از فــروش می خواهد 
پول خــود را مدیریــت کند امــا امکانات و 
زیرســاخت های لازم در پلتفــرم اینترنتی 

فراهم نبود.
 بنابراین فروش اینترنتی لاســتیک به صورت موقت 
متوقف شــد تا این مشــکلات برطرف و زیرساخت ها 
تأمین شود تا ســامانه به لحاظ مالی هم پاسخگو باشد. 
بر این اســاس در حال حاضر نمایندگی های فروش با 
اخذ مدارک و احراز هویت متقاضیان، تایر را به صورت 

حضوری می فروشند.
ســخنگوی انجمن صنفی صنعت تایر ایــران در مورد 
برخــی از خبرها مبنی بر تشــکیل صف بــرای خرید 
لاستیک هم گفت: تا جایی که خبر داریم در بازار میزان 
تقاضا و فروش لاســتیک کاهش یافته و صفی تشکیل 
نشده، حتی قیمت نیز نســبت به دو ماه پیش با کاهش 

مواجه شده است.
وی درباره لغو محدودیت های فروش لاســتیک از اول 
دی ماه تصریح کرد: این موضوع توســط اتاق اصناف 
ایران اعلام شــده و ما اصلًا نمی دانیم جریان چیست 
و دقیقاً قرار اســت چه اتفاقی بیفتد؛ اتاق اصناف باید 
توضیح دهد کــه دقیقاً منظورشــان از لغو محدودیت 

عرضه چیست.

یک کارشــناس اقتصادی گفت: هم اکنون مشــاغلی 
همچون پزشکان، طلافروشــان و وکلا و... از پرداخت 
مالیات به انحا گوناگون ممانعــت می ورزند، به همین 

دلیل بار اصلی مالیات بر دوش کارمندان افتاده است.
هادی حق شــناس، کارشناس مســائل اقتصادی در 
خصوص مالیات محور بودن بودجه ۱۴۰۳ اظهار کرد: 
افزایش حدوداً ۵۰ درصدی درآمدهای مالیاتی را باید 
به فال نیک گرفــت چون بودجه ۱۴۰۳ بــه دنبال آن 

است که از وابستگی به درآمدهای نفتی خود را برهاند. 
بنابراین بدون شــک می توان گفت اگر دولت سیزدهم 
بنابر آن چــه که می گوینــد بخواهــد از مالیات های 
خاموش یا فرار مالیاتی این میــزان از بودجه را تأمین 
کند، این امــر یکی از اقدامات مثبــت در اقتصاد کلان 
محسوب می شــود.این کارشناس مســائل اقتصادی 
تصریح کرد: هم اکنون نسبت مالیات به GDP یا همان 
تولید ناخالص داخلی در همســایگان ایران به طوری 

متوسط حدود ۱۰ درصد و در کشورهای توسعه یافته 
حدود ۳۰ درصد بوده ولی در ایــران به این امر توجهی 
در ســنوات قبلی نشده و میزان آن بســیار ناچیز بوده 
است به طوری که معمولًا پایین تر از نصف و حتی یک 
سوم کشورهای همسایه برآورد می شد.حق شناس در 
ادامه به مشکلات مالیات ســتانی در کشور پرداخت و 
گفت: معافیت های غیرضروری در امر مالیات ســتانی 
یکی از مشــکلات نظام مالیاتی کشــور است. از طرف 

دیگر برخی از مشاغل پردرآمد و خاص از مالیات دهی 
طفره می روند به همین دلیل به نظر می رسد با مقابله با 
این امور می توانیم درآمدهای مالیاتی را افزایش دهیم.

وی افزود: هم اکنــون بخش غیر مولد اقتصــاد با فرار 
مالیاتی گسترده ای روبرو بوده و همه فشارهای مالیاتی 
بر بخش مولد کشــور یعنی تولید است به همین دلیل 
مبارزه جدی با فراریان مالیاتی توسط دولت سیزدهم و 

سازمان امور مالیاتی را باید به فال نیک گرفت.

تایر

مالیات

خریدار  معاون اقتصادی سازمان برنامه و 
بودجه کشور گفت: سیاست های اقتصادی 
دولت و بانک مرکزی مبتنی بر این اســت 
که آرامــش و ثبات در بازارها بــه ویژه بازار 
ارز حاصل شــود؛ لذا با سیاست مالی اتخاذ 
شده در بودجه ســال آینده، انتظار می رود 
حرکت پول از ســایر بازارها به بازار سرمایه 
تسریع و تسهیل شــود.به گزارش سازمان 
برنامه و بودجه، سعید شــوال پور با تشریح 
رویکردهای سیاســت های مالــی و پولی 
بودجــه ۱۴۰۳، اظهــار داشــت: یکی از 
ســوالاتی کــه در ارتباط با لایحــه بودجه 
۱۴۰۳ مطرح می شود این است که سیاست 
انقباضــی مالــی در بودجه ســال آینده، 
چه تاثیــری روی بخش حقیقــی اقتصاد و 
همین طور بر روی بازار بورس و اوراق بهادار 
خواهد داشت؟، نکته حائز اهمیت این است 
که فضای بازار سرمایه بیش از هر چیزی در 
اقتصاد به آرامش و عدم تلاطم در بازارهای 
دیگر بستگی دارد؛ یعنی چنانچه بازارهای 
دیگر که در اقتصاد اصطلاحــاً به بازارهای 
موازی معروف هســتند، به دلیل تغییرات 
قیمت و افزایش تورم و افزایش نرخ ارز دچار 
بی ثباتی و تلاطم شــوند، به طــور طبیعی 
شــاهد خروج پول از بازار سرمایه به سمت 

بازارهای دیگر خواهیم بود.
وی افزود: سیاســت های اقتصادی دولت و 
بانک مرکزی بر این اســت که یک آرامش 
و ثبات در بازار ارز حاصل شــود و نرخ تورم 
ماهانه نیز روی کانال مشخص تثبیت شده 
است؛ لذا با استمرار سیاســت مالی و پولی 
در بودجه ســال آینده، این آرامش و ثبات 
در اقتصاد حفظ می شود و سرمایه هایی که 
در بازارهای دیگر وجود دارد به سمت بازار 

سرمایه و بخش های مولد حرکت می کند.

کنترل ترازنامه بانک ها با هدف مهار 
تورم و کاهش ناترازی بانک ها

معــاون اقتصــادی ســازمان برنامــه و 
بودجه با اشــاره به نقش بانــک مرکزی در 
سیاســت گذاری پولی، گفت: بانک مرکزی 
در ماه های اخیر با کنتــرل ترازنامه بانک ها 

تلاش کرده اســت توازن حرکت پول بین 
دو بازار پول و ســرمایه را حفــظ کند. این 
سیاســت موجب کنترل نقدینگی شد و در 
نتیجه ثابت نگه داشــتن تورم در یک کانال 
مشخص، منجر به کاهش هزینه های جاری 

می شود.

نرخ تورم نیز در کانال های فعلی 
حفظ می شود

پیش بینــی  کــرد:  تاکیــد  شــوال پور 
کارشناسان بازار سرمایه نشان می دهد که 
با ثبات بازار ارز، نــرخ تورم نیز در کانال های 
فعلی حفظ می شــود؛ لذا در ماه های آینده 
شــاهد رشــد بازار ســرمایه خواهیم بود و 
نقش مکمل سیاســت گذار پولی که بانک 
مرکزی است در انضباط بخشی به بازار پول 
و انضباط بخشی به نرخ ســود بانک هاست 
که این امر کمک بیشــتری به رشد شاخص 

بورس و رونق بازار سرمایه خواهد کرد.
وی با اشــاره بــه دغدغه منتقــدان مبنی 
بر افزایش ســهم مالیات نســبت به ســال 
۱۴۰۲، خاطرنشان کرد: واقعیت این است 

که نرخ های مالیاتی تغییری نداشــته و این 
افزایش مالیات ناشــی از شناسایی مودیان 
جدید و جلوگیری از فرارهای مالیاتی است 
که باعث هزینه ســازی مالیاتــی و افزایش 
قیمت ها می شود و در نتیجه برآورد ما نشان 
می دهد کــه بودجه ۱۴۰۳ بــرای فعالیت 
شرکت ها و سود شرکت ها اثر منفی نخواهد 
داشت و افزایش ســودآوری شرکت ها یک 
خبر خوب و مثبــت برای بازار ســرمایه و 

همچنین برای فضای کسب و کار است.
معــاون اقتصادی ســازمان برنامه و بودجه 
اضافــه کرد: بــرای شــرکت های دولتی و 
خصوصــی هیچ گونه نگرانــی نباید وجود 
داشته باشد. نگرانی فعالان بخش خصوصی 
و فعالان بازار نســبت به بودجــه انقباضی 
کمتر اســت و نگرانی ها همیشه در مواقعی 
بوده است که بودجه انبساطی بوده، و دولت 
مخارج جاری خود را بــدون توجه به منابع 

درآمدی آن افزایش داده است.

ورود بخش خصوصی به عرصه اقتصاد
شــوال پور افزود: در اقتصاد یک اثری داریم 

به اسم اثر برون رانی بخش خصوصی توسط 
دولت؛ یعنی هر گاه دولت ســهم خود را در 
اقتصاد زیــاد کند، به معنی کاهش ســهم 
بخش خصوصی بوده اســت. پــس بودجه 
انقباضــی در حقیقت به این مفهوم اســت 
که ما داریم فضا را بــرای بخش خصوصی و 
برای توسعه سرمایه گذاری شرکت ها و ورود 
شــرکت ها به عرصه اقتصاد بــاز می کنیم؛ 
البته کارکرد اصلی دولت در اینجا که بهبود 
فضای کسب و کار اســت نباید مغفول واقع 

شود.
وی با بیان اینکــه یکــی از مباحثی که در 
ارتباط با بودجه سال ۱۴۰۳ مطرح می شود 
این اســت که آیا این بودجه با هدف تحقق 
رشــد اقتصادی ۸درصــدی برنامه هفتم 
ســازگار اســت یا خیر؟، گفت: بر اســاس 
برنامه هفتم، هدف اقتصاد رسیدن به رشد 
اقتصادی ۸ درصدی اســت و سال ۱۴۰۳ 
اولین ســال اجرای برنامه هفتم اســت، از 
طرفی یکی از تمایزهای برنامه هفتم نسبت 
به برنامه هــای قبل، توجه بــه تامین مالی 
است، رشــد یعنی در اصول مختلف برنامه 

هفتم راهکارهــای مختلفی بــرای جذب 
منابع مالی و تحقق رشد اقتصادی ۸ درصد 

پیش بینی شده است.
معــاون اقتصادی ســازمان برنامه و بودجه 
بیان کرد: طبق اصــول برنامه هفتم با تغییر 
ارتباط مالی دولت با شرکت نفت و همچنین 
تغییر نــوع ورود و نقش آفرینــی صندوق 
توســعه ملی در اقتصاد و ورود آن به عرصه 
تامین مالی توســعه میادین نفتــی، و ارائه 
راهکارهایــی برای جلب مشــارکت مردم 
در بازار ســرمایه زمینه برای رونق و رشــد 

اقتصادی فراهم می شود.

رویکرد دولت در لایحه بودجه ۱403، 
مشارکت بخش خصوصی است

شــوال پور گفت: فعالان بازار و همه کسانی 
که دارای ســابقه و تجربه در اقتصاد هستند 
به این نکته واقف هســتند که لزوماً افزایش 
هزینه های دولت به مفهوم رشــد اقتصادی 
نخواهد بود، ضمن اینکه آنچــه در بودجه 
دولت اثر مستقیم روی رشد دارد طرح های 
تملــک دارایــی ســرمایه ای و طرح های 

عمرانی است.
وی تاکید کرد: بودجه سال ۱۴۰۳ ظرفیت 
دولت بــرای ورود به طرح هــای عمرانی و 
طرح های تملک دارایی های سرمایه ای را 
محدود نکرده اســت، ضمن اینکه رویکرد 
دولــت در برنامــه هفتم و لایحــه بودجه 
۱۴۰۳ به ســمت جلب مشــارکت بخش 
خصوصی اســت؛ یعنــی دولــت در نظر 
دارد در بودجــه ۱۴۰۳ منابع خــود را در 
طرح های تملک دارایی سرمایه ای اهرم و 
از مشارکت بخش خصوصی در این زمینه 

استفاده کند.
معــاون اقتصادی ســازمان برنامه و بودجه 
اظهــار کــرد: پیش بینــی این اســت که 
رشــد اقتصادی همان طور کــه در ۶ماهه 
اول امســال ۷.۵درصــد بــوده، در صورت 
تداوم سیاســت های پولی و مالــی و اتخاذ 
راهکارهایی که در برنامه هفتم اندیشــیده 
شده است، در سال ۱۴۰۳ نیز در همین بازه 

باقی خواهد ماند.

صفی برای خرید لاستیک تشکیل نشده است؛ کاهش قیمت لاستیک

بار اصلی مالیات بر دوش تولید و کارمندان

نقشه خاک شناسی کشور تا ۴ سال آینده آماده می شود
خریدار  معاون آب و خــاک وزارت جهاد 
کشاورزی گفت: نقشه خاک شناسی کشور 
تا ۴ سال آینده آماده می شود که تهیه نقشه 
و مطالعات خاک شناســی در مقیاس یک 
بیســت وپنج هزارم نیاز به مشــارکت تمام 

نهادها دارد.
ســال ۹۸ قانون حفاظت از خــاک تدوین 
و ابلاغ شــد؛ البتــه آئین نامــه حقوقی آن 
در دست بررســی اســت و به زودی ابلاغ 

می شود.
فرسایش خاک در ایران تهدیدکننده بوده 
به طوری که رتبه نخســت را در جهان دارد. 
فرسایش بادی منجر به نفوذ شن های روان 
به داخل شهرها و روســتاها شده و سلامت 
جامعه را با خطر مواجه کرده است. به گفته 
رئیس سازمان ملی حفاظت محیط زیست 
بر اساس آمار اعلام شده ۵ میلیون هکتار از 
اراضی کشاورزی رو به شــوری می روند که 
منبع درصدی از گرد و غبار هستند؛ ضمن 
این که امروز ۳.۷ میلیون هکتار اراضی آبی 
منشأ گرد و غبار است، ۱۵ درصد گرد و غبار 
کشور ناشــی از اراضی کشــاورزی بوده که 

باید گفت ۳۵ درصد خســارت های حاصل 
از گرد و غبار از جانب اراضی کشــاورزی به 

کشور تحمیل می شود.
مطالعات خاک شناســی باید در بازه زمانی 
۵ ساله انجام می شد که ۴ سال از این مدت 
زمان گذشته و از برنامه بسیار عقب هستیم. 
چالش اصلی در ایــن خصوص تأمین منابع 

مورد نیاز است.
بخش کشــاورزی دو منابع پایه دارد که آب 
و خاک است که در هر دو بخش چالش های 
بســیاری در کشــور وجود دارد؛ اما مساله 
خاک مهم تــر از آب بوده زیــرا در صورت 
کمبــود منابع آب با شــیرین کــردن آب 
دریا می توان تأمین کرد امــا با از بین رفتن 
خاک، امــکان جایگزینی وجــود ندارد. به 
گفته کارشناســان، معضل اصلــی حوزه 
خاک کمبود مــواد آلی اســت. برخی آمار 
زمین های رو به شــوری را ۵ میلیون هکتار 
و بعضی این عــدد را ۶.۵ میلیون هکتار ذکر 
می کنند که نشــان می دهد مســاله جدی 

است.
به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، صفدر 

نیازی شــهرکی، معاون آب و خاک وزارت 
جهاد کشــاورزی اجرای سالانه ۳۵۰ هزار 
هکتار سامانه های نوین آبیاری )۱۵۰ هزار 
هکتار به صــورت زیرســطحی( و احداث 
شــبکه های آبیاری و زهکشــی در سطح 
حدود ۷۰ هزار هکتار در ســال را از اهداف 
برنامه هفتم توســعه برشــمرد و گفت: در 
برنامه هفتم توســعه همچنیــن در بحث 
خاک به مطالعات خاک شناسی و حفاظت 
خاک، ارتقای مــاده آلی خاک و جلوگیری 
از تغییر کاربری اراضی کشــاورزی تاکید 

شده اســت. این برنامه به موارد متعددی 
در حوزه حفاظت از خاک و آب اشاره کرده 
و مبنا و نگاه را به ســمت الگوی کشت برده 

است.
وی تصریح کرد: الگوی کشت یعنی افزایش 
بهره وری، کشــت متناســب با پتانســیل 
منطقه و تولید بــا بهره وری بــالا و در این 
زمینــه دو منبع تولیــد آب و خاک دخالت 

دارند.
ایــن مســؤول دولتــی پیش بینــی کرد: 
نقشه خاک شناسی کشــور تا ۵ سال آینده 
آماده می شــود و این تهیه نقشه و مطالعات 
خاک شناســی در مقیاس یک بیست وپنج 
هزارم کار بزرگی اســت و نیاز به همکاری و 

مشارکت سایر نهادها دارد.
وی اظهار کــرد: ماده )۶( قانــون حفاظت 
خــاک، وزارت جهاد کشــاورزی را موظف 
کرده با همکاری ســایر نهادهای اجرایی در 
مدت ۵ سال، مطالعه خاک شناسی را انجام 

و نقشه آن را آماده کند.
نیازی شــهرکی ادامه داد: برای تهیه نقشه 
خاک شناسی فقط در اراضی آبی باید ۳۲۰ 

هزار گمانه به عمق ۱.۵ تا ۲ متر حفر شود و 
همچنین بیش از یــک میلیون نمونه خاک 
به آزمایشگاه ارســال و نتایج مورد تحلیل 
قرار گیرند. اجرای این طــرح الزاماتی دارد 
که اصلی ترین عامــل آن تأمین منابع مالی 
است، از این رو نیاز است از کل ظرفیت های 
کشور اعم از دانشــگاه ها، مراکز تحقیقاتی، 
جامعه مهندسان و آزمایشــگاه ها استفاده 

شود.
معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی 
اضافه کرد: بخشــی از نیــاز مالی مربوط 
بــه خاک شناســی را از طریــق بخــش 
خصوصی، ســازمان بســیج مهندســان 
کشــور، بهره بــرداران بزرگ، کشــت و 
صنعت، آســتان قدس رضوی، ســازمان 
اتکا و همچنیــن از پروژه هایی مانند طرح 
احیای اراضی خوزســتان و ایلام و احداث 
شــبکه های آبیاری غرب کشــور تأمین 

خواهد شد.
به گفتــه نیــازی شــهرکی وزارت جهاد 
کشاورزی فقط ۱۰ درصد از کل بودجه آب 

و خاک سال ۱۴۰۲ را دریافت کرده است.



صحرایی:
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فمینیسم و زمینه های پیدایش آن
 عاطفه خالقی شــاید اگــر ادعا کنیم کــه بنیان تمدن غــرب بر پایه 
اومانیسم استوار اســت چندان به گزاف سخن نگفته ایم. در قرن پانزده و 
شانزدهم میلادی که کلیسا بر اروپا حاکم بود، رشد علم و عقلانیت از یک 
طرف و بروز فســاد و بی کفایتی در تدبیر جامعه از سوی کلیسا از طرفی 
دیگر، باعث شد اعتماد بشر به دین و مذهب کم کم رنگ باخته و منجر به 
کنار رفتن دین از عرصه مدیریت و تدبیر جامعه شــود و پس از آن رابطه 
هر فرد با خدا به صورت شــخصی و در حیطه روابط فردی تعریف شــود. 
بدین ترتیب انسان در غیاب خداوند، محور و غایت همه چیز قرار گرفت 
و عقل او ملاک تشخیص حق از باطل تلقی شد و خود در صدد برانداختن 

طرحی نو برای زندگی خویش برآمد.
این طرز تلقی از انســان و نســبت وی با خداوند، موجب پر رنگ تر شدن 
روحیه فرد گرایی و اهمیت یافتن فردیت انســان ها شده و هویت جمعی 
آنها اهمیت خود را به مرور از دســت داد. فرد گرایی بر ارزشــهای فردی 
افراد همچون آزادی و حقــوق اجتماعی و برابری تک تــک افراد تاکید 
داشــته و به جز منافع فردی و لذت های مادی افــراد هیچ منبع دیگری 
را برای تعیین ارزشــهای جامعه دارای صلاحیت نمی داند. انسان در این 
جوامع به کلــی امید خود را از مــاورا بریده و آرزوهــا و لذت هایش را در 
زمین جســت وجو می کند. لذا در این گفتمان که لذت گرایی مهمترین 
بخش تفکر آن است، تفســیر فرد از واقعیات است که به آنها معنا و ارزش 
می دهد. دیگر ویژگی های دنیای غــرب را می توان پیامدهای گرایش به 

تفکر اومانیستی دانست که عبارتند از:

تکثر گرایی ارزشی یا پلورالیسم
وقتی تلقی تک تک افراد از واقعیات بیرونی ســبب معنی دار شدن و رد 
و اثبات آنها می گردد خود به خود شــاهد وقوع نســبیت گرایی ارزشی و 
پلورالیســم در جامعه خواهیم بود چرا که درک افراد نسبت به ارزش ها 
و پدیده های اجتماعی با هم متفاوت اســت و هیــچ دلیلی برای ترجیح 
و غلبه فهم کســی بر دیگری وجود ندارد و همه در انتخاب سبک زندگی 
و نگرش آزاد هســتند. به عنوان مثال میان یکتاپرستی و بت پرستی در 
غرب هیچ تفاوت ارزشــی وجود ندارد و همه اینها چــون انتخاب افراد 

هستند دارای ارزش است.

دموکراسی
در این فضای شــکل گرفته در غرب تنها عامل بازدارنده و محدود کننده 
آزادی و امیال افراد، قانون و هنجارهای پذیرفته شده و تائید شده جامعه 
اســت که آن هم برخاســته از رأی و نظر غالب افراد جامعه است. در این 
جوامع نهاد قانونگذار و مجری قانون توسط تک تک افراد جامعه انتخاب 
می شــود و این مردم هســتند که امکان و اجازه کنترل بر رفتار خود را 
به نهادی به نــام حکومت تفویض کــرده و هر زمان هم کــه اراده کنند 

می توانند این امکان را از آن سلب کنند.

لیبرالیسم
فلســفه وجود حکومت و نیز قوانین و هنجارها، تنهــا حل و فصل کردن 
مشکلات و مسائلی است که از تضاد احتمالی آزادی های فردی انسان ها 
در جامعه به وجود می آیــد. به عنوان مثال وقتی کســی مرتکب قتل یا 
تجاوز و یا هر جرم دیگری می گردد این عمل او تنها به دلیل اینکه حقوق 
و آزادی فرد دیگری را نقض کرده اســت جرم محســوب می شود و گرنه 
رفتارهایی چون زنای محصنه، شرب علنی خمر، استفاده از پوشش های 
زننده در جامعه جرم محسوب نمی شود و حکومت حق دخالت در آنها را 

ندارد.

سکولاریسم
از آنجایی که در دنیای مــدرن هیچ منبعی غیر از منافــع تک تک افراد 
شــانیت تعیین ارزش ها و هنجارهای مورد قبول جامعه را ندارد مذهب 
نیز از این قائده مستثنی نبوده و حق دخالت در زندگی اجتماعی افراد را 
ندارد و تنها به عنوان یک نوع سبک زندگی که افراد به دلخواه خود آن را 

انتخاب می کنند موضوعیت می یابد.
همانطور که در ابتدای بحث آوردیم غرض از طــرح این مباحث این بود 
که نشــان دهیم جنبش حقوق زنان )فمینیســم( در چه بستری شکل 
گرفت.در درون جامعه فرد محور غرب و در اندیشه متفکران غربی آنچه 
که غالباً از مفهوم فرد اراده می شد به طور مستقیم یا غیرمستقیم »مرد« 
بود و زنان معمولاً از جایگاه فروتری نسبت به مردان در جامعه برخوردار 
بودند. با رجوع به جایگاه زن در اندیشــه متفکرین غربی می توان بر این 
ادعا مهر تأیید زد.»در نگاه روســو، زنان فاقد ویژگی های شهروندی اند 
و خصوصیاتی ماننــد عقل، نیــرو و خودمختاری طبیعتــاً مردانه اند« 
»شــوپنهاور و نیچه دو فیلســوف بزرگ غربی به صراحت جنس زن را 
جنس پســت و محور شــرارت معرفی می کنند. نیچه با صراحت اعلام 
می دارد که خرد مخصوص مردان اســت و ممکن است حیوان خردمند 
وجود داشته باشد، اما زن خردمند هرگز!« »منتسکیو زنان را موجوداتی 

با روح های کوچک و دارای ضعف دماغی، متکبر و خودخواه می داند«
در این جهانی که از طرفی فرد فرد انســان ها را خــدا و محور همه عالم 
می پندارد و جهان را مســحور لذت ها و خواســته های آنها قرار می دهد 
و از طرفی با قائل شــدن جایگاهی پســت و فرومایه برای زن نســبت به 
مردان، و تلاش برای حذف او، حیثیت و شخصیت زن را نادیده می انگارد، 
دور از انتظار نیست که شاهد افزایش روزافزون اعتراضات و جنبش های 
گوناگون در مخالفت با این تقسیم بندی و موقعیت پایین زنان در جامعه 
غربی باشــیم.بدیهی اســت که این اعتراضات نســبت به جایگاه زنان 
در جامعه، ناشــی از نوع نگاه فرد محوری حاکم بــر دنیای متجدد غربی 
بود زیرا فرد گرایی که از اساســی ترین بنیان های فکری مدرنیته بود، به 
شکل گیری فردیت زنانه منجر شد و زنان خود را مانند دیگر افراد جامعه 
نسبت به آزادی خود و حقوق اجتماعی شأن ذی حق دانستند و اقدام به 

مطالبه حقوق خود کردند.
البته خلاصه کردن علل و عوامل شــکل گیری اعتراضات و جنبش های 
زنان در غرب بــه عامل فردگرایــی تبیین کامل و جامعــی نخواهد بود 
زیرا این نکته نیز واضح اســت که با نگاهی گذرا بــه آمارهای موجود در 
مورد ظلم ها و تبعیض های فراوان علیه زنــان در جوامع غربی، به راحتی 
می توانیم به جایگاه پست و فرودســت آنها در این جوامع پی ببریم. این 
گونه ظلم ها و تبعیض ها که موجب انقیــاد زنان را در غرب فراهم می کرد 
به تدریج باعث به وجود آمدن جریان ها و جنبش های اعتراض آمیز علیه 

اینگونه ظلم ها شد.
اصول و قواعدی که از نگاه فمینیســت ها در تحلیل مســائل زنان مورد 

تاکید قرار می گیرند شامل موارد زیر می باشند:
الف- فمینیســت ها با تمایــز قائل شــدن میان جنس و جنســیت در 
تحلیل های خود، تفاوت های زن و مرد را صرفــاً در محدوده تفاوت های 
فیزیولوژیکی و جســمی مربوط به جنس آنان می داننــد و تفاوت های 
ذهنی و روحی و احساســی را که به زعم آنان در محــدوده تفاوت های 
جنسیتی اســت ناشــی از تأثیرات فرهنگی و اجتماعی عرف جامعه ی 
مردســالار می داننــد و معتقدند کــه تفاوت های جنســیتی را جامعه 
می ســازد و نه چیز دیگر.ب- فمینیســت ها در حوزه حقــوق و وظایف 
اجتماعی زن و مرد قائل به تشــابه و تســاوی بــوده و هرگونه تفاوت در 
نقش ها و حقــوق را حمل بر نابرابــری و ظلم کرده و خواســتار برقراری 
تســاوی کامل میان زن و مرد است.ج- فمینیســت ها معتقدند خانواده 
به شکل هسته ای آن باعث انقیاد و تحت ســلطه درآمدن زن و بازتولید 

روابط مردسالاری در جامعه می گردد و باید کنار گذاشته شود.
د- طرفداران حقــوق زنان در غرب بر ایــن نکته تاکیــد دارند که زنان 
باید همچون مــردان از تمامی قید و بندهــای اجتماعی همچون نقش 
مادری، فرزندآوری، معشــوقه بودن و تمامــی نقش هایی که به نوعی به 
بازتولید ســلطه مردانه کمک می کند آزاد شوند.در هر حال، هدف مورد 
نظر فمینیست ها به دلیل داشتن نگاه اومانیســتی و فرد محور، داشتن 
جامعه ای اســت که در آن تفاوت گذاری بر اســاس جنسیت جای خود 
را به تشــابه و همســانی در حقوق و امکانات بدهد تا آرمان »برابری در 

برخورداری از رفاه مادی« که غایت همه فعالیت ها است تحقق یابد.

دیدگاه

خریدار  وزیر آموزش و پرورش با اشــاره 
به مشــکلات مالی این وزارتخانه در تامین 
نیازهای دانش آموزان مناطق روســتایی و 
مدارس شــبانه روزی گفت: وزیر آموزش و 
پرورش شرمنده ترین وزیر کابینه است؛ از 
این حیث که دائما بایــد »بنالد« که من در 
اینجا و برای انجام چه کاری از نظر مالی کم 

دارم.
رضامــراد صحرایی بــا حضور در شــبکه 
آموزش ســیما، اظهار کرد: مــن پر از غصه 
می شــوم وقتی می بینم دانــش آموزان ما 
در مناطق روستایی تا کلاس پنجم و ششم 
درس می خوانند و از تحصیل باز می مانند و 
من باید بروم و به خیلی هــا بفهمانم که ای 
کســی که در مســئولیت قرار داری، وقتی 
تو مرا تامین نمی کنی تا در حوالی روســتا 
این دختــر و پســر کلاس پنجم و ششــم 
ابتدایی، دبیرستان شــبانه روزی بزنم، این 
استعدادی که از بین می رود مصداق »فبای 

ذنب قتلت« است.
 وی ادامه داد: تمام وجود من پر از غصه است 
وقتی تغذیه خوب به دانش آموز دبیرستان 
شبانه روزی من نمی رســد، تمام وجود من 
پر از غصه می شــود. وقتی برای مثال دانش 
آموزان چنــد روســتا می خواهنــد برای 
تحصیل به شــهر آیند و من می گویم فقط 
ظرفیت ۲۰۰ نفر را داریــم و ۳ دختر باید از 

تحصیل باز بمانند.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه »تحول 
از سر و نه پا آغاز می شود«، افزود: همه باید 
متحول شــویم تا نظام آمــوزش و پرورش 
تحول پیدا کند، خصوصا دســتگاه هایی که 
تصمیم گیرنده درباره آینده کشور هستند 
باید بدانند آموزش و پرورش ســرمایه و نه 
هزینه است. نباید درصد گیری کنند که چه 
درصد از بودجه کشور را به آموزش و پرورش 
دادیم. هــر درصــدی  از بودجه کــه برای 
شکوفایی کودکان این کشــور لازم است را 
باید بدهید. مقدار درصد بودجه ای که باید 
به آموزش و پرورش بدهیــد از پیش معلوم 
نیست. هرچقدر که نیاز است را باید بدهید، 

این را باید بفهمیم.
صحرایی با اشــاره به اینکــه در حال حاضر 
۷۰۰ پژوهشســرای دانش آموزی به عنوان 
ســرمایه های ملی در کشــور وجود دارند 
کــه بســیاری از خانواده ها از ایــن تعداد 
پژهشسرا خبر ندارند، در عین حال تصریح 
کرد: پیشــاپیش از خانواده ها عذرخواهی 
می کنم که اگر رفتیــد و دیدید که برخی از 
این پژوهشســراها تجهیزات آزمایشگاهی 

کمی دارند.
وی ادامــه داد: وزیــر آمــوزش و پرورش 
شرمنده ترین وزیر کابینه است؛ از این حیث 
که دائما باید »بنالد« که من در اینجا و برای 
انجام چه کاری از نظر مالی کم دارم. از جای 
دیگر باید هزینه را بگیریم تا کار جای دیگر 
را انجام دهیم که حاصل جمع این کار صفر 
اســت چراکه اگر از جای دیگر برداریم و به 
جای دیگــر اضافه کنیم؛ آن طــرف از نظر 
مالی کم می آوریم. پــس باید اولویت بندی 

کنیم.
وزیر آمــوزش و پرورش با بیــان اینکه باید 
آموزش و پــرورش به اولویت اول کشــور 

تبدیل شــود، عنوان کرد: این قصه پر غصه 
هر روز ما اســت که بگوییم مدرســه جایی 
است که کشــور از آنجا ســاخته می شود 
و برای این امر به هر مقدار که توان داشــته 
باشــیم دقیقه ای فروگذاری نخواهیم کرد. 
با اطمینان به شــما عرض می کنم که برای 
رئیس جمهوری نیز دغدغه در همین سطح 
اســت. وقتی به او درباره مشکلات می گویم 
او بیش از من و پیــش از من به دنبال تحقق 
موضوع است اما باید تحول رخ دهد و تحول 
یعنی همان جمله شــهید آوینی که فرمود 
»اگر کسانی که مامور ایجاد تحول هستند 
خــود از معیارهای خویــش تبعیت کنند 
تحولــی در تاریــخ رخ نمی دهــد«. تحول 
یعنی جمله شهید طهرانی مقدم که فرمود 
»مدیر ضعیف کســی اســت که بــه اندازه 

امکانات و بودجه خود کار می کند«.

عدم جذب »بابای مدرسه« در آموزش 
و پرورش طی ۲0 سال اخیر

صحرایی خطــاب به نماینــدگان مجلس، 
ســازمان اداری و اســتخدامی و ســازمان 
برنامــه و بودجه، تاکید کرد: مدرســه یک 
کابینه اســت و همه اجزای آن باید باشــند 
تا مدرســه خوب کار کند. بیش از ۲۰ سال 
اســت که آموزش و پرورش هیچ سرایدار یا 
همان بابای مدرسه جذب نکرده است. بابای 
مدرســه و متصدی آزمایش مدرسه یکی از 
ارکان مدرسه هســتند و همه باید با هم در 

مدرشه باشند تا مدرسه پیشرفت کند.
وی با اشــاره به اینکه ســند تحول بنیادین 
آموزش و پرورش مدرسه را نقطه اتکا دولت 
و ملت در رشد و تعالی کشور و کانون تربیت 
محله مــی داند و از ما چنین مدرســه ای را 
می خواهد، توضیح داد: این مدرسه توسط 
آموزش و پرورش ســاخته نمی شود، بلکه 
توسط مجلس و دولت ساخته می شود. اگر 
این مدرسه ساخته شــود نیاز به کمپ های 
یادگیری دیگر، کمپ ترک و آســیب های 
اجتماعی دیگر نداریم. هرچه در مدرســه 
کم خرج کنیم باید آنجاهــا ۱۰ برابر هزینه 
کنیم. از این رو از همه مسئولین کشور برای 

اجرای سند تحول بنیادین تقاضا می کنیم.

وزیر آموزش و پرورش درباره ســند تحول 
بنیادین آموزش و پرورش بیشــتر توضیح 
داد: این سند میثاق ملی اســت و تکالیفی 
برای همه دستگاه ها دارد که نهادینه کردن 
آن وظیفه آموزش و پرورش اســت. فصل ۸ 
بخش د ســند می گوید که همه دستگاه ها 
و نهادها و رسانه ملی موظف به ریل گذاری 
این سند هســتند، اما ما برای این سند چه 
کردیم؟ کل مسئولین کشــور بعد از دیدن 
این جمله من، این ســند را در هیات دولت 
از من بگیرنــد و بخوانند. تمام دســتگاه ها 
حتی وزارت اطلاعات، وزارت دفاع، وزارت 
کار، وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت 
علوم، وزارت بهداشت و وزارت ورزش برای 
اجرای این ســند تکلیف دارند. یک بار سند 
را بخوانید و ببینید برای اجرای این ســند 
چه کردید؟. به هر  مقدار که طبق این سند 
کار کردید؛ همان مقدار بــرای آینده ایران 
برنامه ریزی کردید. صحرایی در بخش دیگر 
سخنان خود درباره اقدامات پژهشی وزارت 
آموزش و پرورش در خصوص آلودگی هوا و 
آموزش غیرحضوری دانــش آموزان یادآور 
شد: هفته اول یا دوم شــهریور در خصوص 
آلودگی هوا به رئیس سازمان محیط زیست 
نامه دادم که الگو طــرح آلودگی هوا چگونه 
اســت که آیا ما خودمــان می توانیم پیش 
دســتانه چند روزی کلاس هــای درس را 

غیرحضوری کنیم؟. 
پاسخ دیر به دست ما رســید و خیلی دیرتر 
از زمــان مورد انتظــار ما بود. پژوهشــگاه 
مطالعات آموزش و پرورش ظرف سه هفته 
با وجود اینکه پژوهشی در این زمینه وجود 

نداشت، مطالعه کرد و به ما خبر داد.
وی همچنین درباره اقداماتی که پژوهشگاه 
مطالعات آموزش و پرورش در دســت اقدام 
دارد، بیان کــرد: مطالعــه در خصوص روز 
بی کیف و کتاب را به پژوهشــگاه مطالعات 
آموزش و پرورش دادیم. یکــی از کارهای 
مهمی کــه دســت پژوهشــگاه مطالعات 
آموزش و پرورش اســت، انجــام چند کار 
بزرگ در خصوص ســند تحــول بنیادین 
آموزش و پرورش اســت تا مشــخص شود 
رفتن ســند تحول بنیادین به کف مدرسه 

یعنی چی؟، پژوهشــگاه مطالعات آمزوش 
و پرورش این را کار کــرده و به مرحله ابلاغ 
رسانده اســت. مقام معظم رهبری  امسال 
از ما خواســتند که نقشــه راه برای ســند 
تحول بنیادین تدویــن کنیم. تدوین پیش 
نویس نقشه راه اجرای سند تحول بر عهده 
پژوهشــگاه مطالعات آمــوزش و پرورش 

است.
دانش آموزان پایه نهم و ششم امسال 

سنجش ملی دارند
 وزیــر آموزش و پــرورش در بخــش دیگر 
ســخنان خود با بیان اینکه تــا کنون هیچ 
ســنجش ملی در مدارس نداشــتیم، خبر 
داد: در برنامــه هفتــم تصویــب کردیم که 
سالی چهار ســنجش ملی در پایان هر دوره 
سه ســاله آموزش باید گرفته شود. دوستان 
امسال، سنجش ملی را برای پایه نهم و ششم 
دنبال می کنند. به این معنا که برای مثال در 
پایان دوره ابتدایی بچه هــا چقدر از اهداف 
برنامه ملی را به دســت آوردند. این سنجش 
بیشتر سنجشی برای خود ما است تا متوجه 
شویم نظام آموزشــی و حاکمیت چقدر در 
دســت یابی به این اهداف موفق بوده است.  
وی همچنین در پاســخ به مطالبــه ای در 
خصــوص به روز کــردن مطالب درســی و 
گنجاندن مطالبی نظیر هوش مصنوعی در 
کتب درسی، با اشــاره به به فعالیت سازمان 
و پژوهشــگاه و برنامــه ریزی آموزشــی و 
قــرارگاه تربیــت فناورانــه دربــاره هوش 
مصنوعی و تحقیق درباه ایــن امر، گفت: در 
حال حاضر برخی دســتگاه ها از من مشاوره 
هوش مصنوعی می خواهند؛ از بس آدم دور 
و اطراف ما در این زمینه است.  صحرایی در 
پاسخ به مطالبه مخاطبان برنامه در خصوص 
ناکارآمدی دروس کتب درسی پس از اتمام 
تحصیلات متوســطه دوم، تصریــح کرد: 
ســوالی که ما خودمان هم مطرح می کنیم 
این است که »دیپلم به مثابه چیست؟«، این 
دیپلم برای ما چه مــی کند؟. در حال حاضر 
دیپلمی که ما می گیریــم جز اینکه مدرک 
ورود به دانشگاه است، کاربرد دیگری دارد؟. 
این یکی از بحث های جــدی ما و همکاران 

است و اقدام در جهت آن را شروع کردیم.

متناسب سازی برنامه درسی با نیاز 
دانش آموزان را شروع کردیم

وزیــر آمــوزش و پــرورش با بیــان اینکه 
جمعیت دانش آموزان مــا از کل جمعیت 
خیلی از کشــورهای جهان بیشــتر است، 
خاطر شــنان کرد: تغییر در نظامی که کل 
ایــن دانش آموزان را پوشــش دهــد، باید 
حساب شــده باشــد. در دنیا دو نوع برنامه 
بســته و باز وجود دارد اما مــا در هیج جای 
دنیــا برنامه مطلقا بــاز نداریــم. درجه باز 
بودن برنامه ها مهم اســت و باز شدن برنامه 
به معنای متناســب ســازی آن با نیازهای 
مخاطبان اســت. متناسب ســازی برنامه 

درسی با نیاز دانش آموزان را شروع کردیم.
وی گفت: دولت ســیزدهم اهتمام به ایجاد 
تغییرات حساب شــده دارد. سند تحول به 
تغییر در برنامه درسی و نظام آموزشی تاکید 
دارد اما چون به خوبی مطالعه انجام نشــده 
بود، تغییر در برنامه درســی را به تغییر در 

کتاب درسی فروکاستیم. 

کتاب درسی را نمی توان تند و تند 
تغییر داد

صحرایی در بخش دیگر سخنان خود ضمن 
تشکر از مدیران مدارس بابت اجرای روز بی 
کیف و کتاب، افزود: هنوز فرآیند قانونی روز 
بی کیف و کتاب تمام نشده است اما مدیران 
مدارس این اختیار را داشتند تا روز بی کیف 
و کتاب را برپا کنند. به معلمان عرض میکنم 
که کتاب اسباب شــما و نه ارباب شما است. 
معلمان اختیــار و انعطاف دارند. معلمان در 
مدارس ما نقــش جدی دارند، بــه جز پایه 
دهم تا دوازدهم کــه امتحانات آنها به دلیل 
تاثیر در کنکور نهایی است و دست معلم در 
طراحی سوال بسته اســت؛ در سایر پایه ها 
همه چی دست معلم اســت. کتاب را نمی 
توان تند و تند تغییــر داد. کجای دنیا کتاب 
را سالانه تغییر می دهند؟. تولید کتب سال 

آینده از پنج ماه قبل شروع شده است.
وزیر آموزش و پررش با تاکید بر اینکه کتاب 
ابزار کار معلم اســت دربــاره اهمیت و نقش 
تدریس معلم فارغ از نقش کتب درسی، بیان 
کرد: رو به دست اندرکاران حکمرانی به ویژه 
دســت اندرکاران تدوین و قانــون گذاری و 
بودجه می گویم که وقتی ۳۰۰ هزار معلم که 
دوره تربیت معلم  ندیده بودند را وارد آموزش 
و پرورش کردیم؛ اینجــا نتیجه را می بینیم.

وی با بیــان اینکــه تدوین برنامه درســی 
متناســب با شایســتگی های پایه به زودی 
تصویب می شــود، درباره اقدامات سازمان 
پژوهش و برنامه ریزی آموزشی در خصوص 
تدوین شایســتگی های پایــه، اظهار کرد: 
سازمان پژوهش این شایســتگی های پایه 
را کاملا پخته اند. این تغییر تدریجی است و 
از جایی باید شــروعش کرد. از این رو به طور 
طبیعی در ابتدا کند پیش مــی رود اما مهم 
این اســت که این تحول را پذیرفتیم.اصلاح 
نظام دوم متوســطه واقعا یکی از ســوالات 
است. آیا باید این تخصص گرایی را به شکل 
رشته تجربی، انســانی و ریاضی در دوره دوم 
متوسطه داشته باشیم؟. ۲۰۰ رشته در فنی 
و حرفه ای دایر کردیم. الان به دنبال رشــته 

روزنامه نگاری هستیم.

 به ارقام نجومی فکر کنید

خسارت اقتصادی دو بیماری خاموش در ایران
خریدار  امروزه ، شــیوع بیماری های غیرواگیر خیلی 
خطرناک تر از بیماری های واگیردار است؛ و در این بین، 
دیابت و پرفشاری خون، زمینه ساز افزایش سایر بیماری 

های غیرواگیر و هزینه بر هستند.
بــرای اینکه به اهمیــت دو بیماری خامــوش و در عین 
حال کشنده و هزینه بر پی ببریم؛ بهتر است به آمارهای 

رسمی وزارت بهداشت رجوع کنیم.
بررســی ها نشــان می دهد، ۸۳ درصد از بار بیماری ها 
و مرگ و میر ناشــی از آن، بر اثــر بیماری های غیرواگیر 
مانند پرفشــاری خــون و دیابت اســت. همچنین، ۳۲ 
درصد از افراد بالای ۱۸ ســال در کشور فشارخون دارند 
و این در حالی اســت کــه ۶۰ درصد آنها از فشــارخون 
خود بــی خبرند.بر اســاس همین آمارهــا، ۱۴ درصد 
از افراد جامعــه مبتلا بــه دیابت هســتند و ۵۰ درصد 
آنها نمی دانند که دیابت دارند و ســالانه ۳۰ هزار مرگ 
به علت دیابت در کشــور اتفــاق می افتد.بنابر آمارهای 
رســمی وزارت بهداشــت، هر ســال ۳۰۰ هزار نفر در 
کشــور به دلیل بیماری های قلبی و عروقی جان خود را 
از دست می دهند.ســازمان بیمه ســلامت ایران اعلام 
کرد: متفورمین به عنوان پرمصرف ترین دارو در ســامانه 
نســخه الکترونیک بیمه ســلامت ثبت شــده است. بر 

همین اساس، در ۶ ماهه اول ســال ۱۴۰۲، تعداد ۱۱۹ 
میلیون و ۵۰۵ هزار و ۸۵۰ قرص متفورمین تجویز شده 
است.امیرحســین حبیبیان معاون مرکز آمار و فناوری 
اطلاعات ســازمان بیمه ســلامت ایران گفت: بیشترین 
داروهای تجویزی و مصرفی در کشــور، داروهای دیابت 
اســت.وی افزود: در بازه زمانی فروردین تا نیمه شهریور 
۱۴۰۲، انسولین پر هزینه ترین داروی تجویزی بوده که 

بالغ بر ۳۸۰ میلیارد تومان هزینه داشته است.
در همین حال، فرشید عابدی معاون پیشگیری سازمان 
بیمه ســلامت، با اعلام اینکه ۱۴ درصد از جمعیت بالای 
۳۰ سال کشــور دیابت دارند، گفت: طبق آمار بالاترین 
هزینه دارویی ســازمان بیمه ســلامت در ســال جاری 
متعلق به ۲ قلم انسولین به میزان یک هزار میلیارد تومان 
بوده که نشانه هزینه های رو به افزایش داروهای بیماران 
دیابتی است. همچنین در ســال گذشته حدود ۲ همت 

برای همه انسولین ها هزینه پرداخت شده است.
کــوروش اعتماد رئیــس مرکز مدیریــت بیماری های 
غیرواگیر وزارت بهداشــت گفت: بر اساس مطالعه ای که 
۵ سال قبل انجام شده فقط بار اقتصادی دیابت ۱۳۰ هزار 
میلیارد ریال در یک سال اســت، البته این اعداد و ارقام 
برای ۵ سال قبل است و قطعاً هزینه های کنترل بیماری 

دیابت در ۵ ســال گذشــته به مراتب کمتر از امروز بوده 
است.وی افزود: اگر بخواهیم با توجه به نرخ تورم در نظر 
بگیریم، قطعاً عدد ۱۳ هزار میلیــارد تومان حداقل ۴ تا 
۵ برابر شــده و می توان برآورد کرد به عدد بالای ۶۰ هزار 
میلیارد تومان در سال رسیده است. البته تعداد بیماران 
مبتلا به دیابت در کشور طی ۵ ســال اخیر افزایش پیدا 
کــرده و در نتیجه، می توان با قطعیت عنوان داشــت که 
عدد ۱۳ هزار میلیارد وزارت بهداشــت، حالا به مرز ۶۰ 

هزار میلیارد تومان رسیده است.
اعتماد ادامه داد: در همین حال هزینه های پرفشــاری 
خون نیز اگر بخواهد محاسبه شود به یک عدد نجومی از 
خسارت دو بیماری فشارخون بالا و دیابت می رسیم. این 
در حالی است که حوزه ســلامت کشور همواره با کمبود 
منابع مالی و اعتبارات مواجه بوده و باعث شــده خیلی از 
برنامه ها و طرح های مهم حوزه ســلامت، بر زمین بماند، 
بنابراین اگر وزارت بهداشــت موفق شود این دو بیماری 
خاموش اما خطرناک را کنترل کند، می توان امیدوار بود 
که نظام سلامت کشور در مسیر درستی حرکت می کند.

بر اســاس اعلام رئیس مرکــز مدیریــت بیماری های 
غیرواگیــر وزارت بهداشــت، در بازه زمانــی ۱۴۰۱ تا 
۱۴۰۹ تقریباً ۲۰۰ هزار مرگ قابــل اجتناب می توانیم 

داشته باشــیم برای دیابت و پرفشــاری خون، هر کدام 
۲۰۰ هزار تا یعنی به طور مثال اگــر قندخون را کنترل 
کنیم تقریباً می توانیم ۲۰۰ هزار مرگ ناشی از قندخون 
بالا که تقریباً حدود ۵۰ درصد آن مربوط به دیابت است 
و ۵۰ درصد دیگر را کنترل کنیم یعنــی صرفاً با کنترل 
قندخون می توانیم از ۲۰۰ هزار مرگ در عرض ۸ ســال 

جلوگیری کنیم.
به نظر می رســد، اگــر وزارت بهداشــت بتواند همین 
دو بیماری خامــوش را کنترل کند؛ علاوه بــر اینکه در 
هزینه هــای نظام ســلامت صرفه جویی کرده اســت، 
موجبات پیشــگیری از هزاران مرگ زودرس ناشــی از 
بیماری های غیرواگیر را فراهم خواهد ساخت. بنابراین، 
شناســایی بیماران دیابتی و پیش دیابتــی و افرادی که 
دچار پرفشــاری خون هســتند؛ در مرحله اول و سپس، 
کنترل بیمــاری این افــراد، می تواند کمــک بزرگی به 

اقتصاد درمان کند.

روابط عمومی وزارت بهداشــت دربــاره پخش تصویر 
نوزاد تازه متولد شده در روز افتتاح بیمارستان فردیس 

توضیح داد.
 روابــط عمومی وزارت بهداشــت در این بــاره آورده 
است:» یوسف ســلامی، خبرنگار صدا و سیما در حین 

بازدید وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی  از پنج 
اتاق عمل جراحی بیمارســتان تازه افتتاح شده شهید 
سلیمانی فردیس، در یکی از این اتاق های عمل حاضر 
شده و ضمن به تصویر کشیدن نوزادی تازه متولد شده 
در گوشــه ای از اتاق عمل با وزیر بهداشــت مصاحبه 

کرده اســت. در این خصوص نکات ذیل قابل یادآوری 
است:

۱. بازدید و حضور یاد شــده در اتاق عمــل جراحی ) و 
نه اتاق زایمان ( با رعایت کامل ضوابط شــرعی و شیوه 
نامه های بهداشتی پس از اتمام عمل جراحی سزارین 

و وقوع تولد نوزاد صورت گرفته است؛ نه در حین آن.
  ۲. به تصویر کشــیدن نوزاد از ســوی خبرنگار، با اخذ 

رضایت قبلی از خانواده بیمار بوده است.
۳. در حیــن بازدیــد و تصویر بــرداری، هیــچ گونه  

مواجهه ای با مادر نوزاد صورت نگرفته است.«

بهداشت

توضیح وزارت بهداشت درباره بازدید وزیر از اتاق های جراحی و زایمان یک بیمارستان
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با حضور هنرمندان جوان
در پی آن آشنا تمام شد

پروژه موســیقایی »در پی آن آشــنا« شــامگاه جمعه هفدهم آبان با 
قدردانی از هنرمندان جوان شرکت کننده در این رویداد به کار خود در 

تالار رودکی تهران پایان داد.
 به نقــل از روابط عمومی انجمن موســیقی ایران، آخرین شــب پروژه 
موســیقایی »در پی آن آشــنا« با حضور مخاطبان و هنرمندانی چون 
هادی منتظری، پریچهر خواجه، احســان ذبیحی فر، بابک خضرایی و 
هنرنمایی فرزانه مهدی زاده، سینا فاضل، مسیح نوروزی و آوا قویدل در 

تالار رودکی برگزار شد.
فرزانه مهــدی زاده متولد ۱۳۸۵ از شــهر اصفهان و فــارغ التحصیل 
کارشناسی نوازندگی موسیقی ایرانی دانشگاه هنر است. وی موسیقی 
را زیر نظر اســتادانی چون امین میرزایی، اردشــیر کامکار و احســان 
ذبیحی فر آموخته اســت.این نوازنــده جوان در کنســرت »در پی آن 

آشنا« بداهه نوازی در آواز اصفهان را به اجرا گذاشت.
ســینا فاضل دیگر نوازنده این برنامــه بود. وی متولد ۱۳۷۵ از شــهر 
قزوین و فارغ التحصیل دانشگاه شریف و دانشگاه هنر است که آموزش 
موسیقی را نزد استادانی چون اردشیر کامکار، شروین مهاجر، احسان 

ذبیحی فر، نوید دهقان و حسام اینانلو گذرانده است.
این هنرمند جوان در این برنامه، اجرایی در آواز ابوعطا را به صحنه برد.

مسیح نوروزی دیگر نوازنده این کنســرت، متولد ۱۳۸۳ از شهر تهران 
و دانشــجوی کارشناسی نوازندگی موســیقی ایرانی از دانشگاه تهران 
است. وی آموزش موسیقی را زیر نظر استادانی چون حسام اینانلو، رضا 

پرویززاده، مهرداد ناصحی و آذین موحد آموخته است.
این هنرمنــد جوان در این برنامــه اجرایی در بیات شــیراز پیش روی 

مخاطبان قرار داد.
آوا قویدل آخرین نوازنده کنســرت موسیقی »در پی آن آشنا« بود. وی 
متولد ۱۳۸۱ از شهر تهران و دانشجوی کارشناسی نوازندگی موسیقی 
ایرانی دانشگاه تهران است که آموزش موسیقی را نزد هنرمندانی چون 

حسام اینانلو، اردشیر کامکار و رضا پرویز زاده گذرانده است.

این نوازنده جوان در این برنامه اجرایی در آواز اصفهان روی صحنه برد.
در پایان اجراهای صحنه ای شب دوم »در پی آن آشنا« در میان تشویق 

مخاطبان با حضور هادی منتظری از نوازندگان قدردانی به عمل آمد.
نخســتین دوره اجراهای صحنه ای»در پی آن آشنا« به تهیه کنندگی 
انجمن موسیقی ایران و مدیریت هنری حســام اینانلو با هدف کشف، 
حمایت و پرورش استعدادهای هنری عرصه موسیقی ایرانی، به مدت ۲ 
شب، شانزدهم و هفدهم آذر، در تالار رودکی با معرفی نوازندگان جوان 

کمانچه برگزار شد.

چهل و دومین جشنواره بین المللی تئاتر فجر؛
هیات انتخاب بخش تازه های تئاتر ایران 

معرفی شدند
توحید معصومــی، محمدمهدی خاتمی و مهــرداد کورش نیا انتخاب 
آثار بخش تازه هــای چهل و دومین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر را 
بر عهده گرفتند. بــه نقل از روابط عمومی اداره کل هنرهای نمایشــی، 
با حکم دبیــر چهل و دومین جشــنواره بین المللی تئاتــر فجر توحید 
معصومی، محمدمهدی خاتمی و مهــرداد کورش نیا به عنوان اعضای 

هیات انتخاب بخش تازه های تئاتر ایران معرفی شدند.
این هیات ســه نفره از ۱۵ تا ۳۰ آذر ســال جــاری بازبینی ۴۸ نمایش 

رسیده به بخش تازه های تئاتر ایران را آغاز کردند.

آثار رسیده به این بخش از تهران و اســتان های مختلف کشور هستند 
که به صورت اجرای زنده مورد بازبینی و انتخاب قرار می گیرند. مطابق 

فراخوان جشنواره، آثار منتخب این بخش ۵ دی معرفی خواهند شد.
چهل و دومیــن جشــنواره بین المللی تئاتــر فجر با دبیــری مهدی 

حامدسقایان در بهمن ۱۴۰۲ برگزار می شود.

2۵ فوریه 2024 اهدا می شود
یک جایزه دیگر برای مارتین اسکورسیزی

مارتین اسکورسیزی جایزه یک عمر دســتاورد دیوید او.سلزنیک را از 
انجمن تهیه کنندگان دریافت می کند.

 انجمن تهیه کننــدگان آمریــکا با اهــدای جایزه دســتاورد دیوید 
او.سلزنیک به مارتین اسکورسیزی از این کارگردان و تهیه کننده برای 

۶ دهه تولید، تجلیل می کند.
این جایزه در مراسم اهدای جوایز سالانه انجمن تهیه کنندگان آمریکا 

)PGA( ۲۵ فوریه )۶ اسفند( به اسکورسیزی اهدا خواهد شد.
جایزه یک عمر دســتاورد دیوید او.ســلزنیک، به تهیه کنندگان اهدا 
می شود تا از آنها برای آثار مهمی که در ســینما تولید کرده اند، تجلیل 
کند. استیون اســپیلبرگ، باربارا بروکلی، مری پارنت، تام کروز، برایان 
گریزر، فرانک مارشــال، کاتلین کندی و جورج لــوکاس از چهره هایی 

هستند که پیش از این، با این جایزه تجلیل شده اند.
دونالد دی لاین و اســتفانی آلن، ۲ رییس این انجمن از اسکورســیزی 
به عنوان تهیه کننده ای یاد کردند که دهه هاســت پروژه های جسورانه 
و موفقیت آمیز تهیه کرده و تســلط و تعهد تزلــزل ناپذیری به صنعت 
سینما دارد.اسکورسیزی گفت: مارس ۱۹۶۵ از انجمن تهیه کنندگان 
جایزه ای برای فیلم دانشــجویی ام »ایــن فقط تو نیســتی، موری!« 
دریافت کردم. آن زمان تنها ۲۲ سال داشــتم و در همان مراسم از یک 
فیلمساز بسیار مســن تر نیز تقدیر شــد. نام او آلفرد هیچکاک بود. ۵۸ 
ســال بعد با افتخار می گویم اکنون آن فیلمســاز بســیار مسن تر، من 

هستم و احساس می کنم به دور کامل رسیده ام.
اسکورســیزی در طول ۶ دهه فعالیت حرفه ای خــود بیش از ۵۰ فیلم 
تهیه کرده که »قاتــلان ماه کامل« جدیدترین آنهاســت.او ۳ نامزدی 
از انجمن تهیه کنندگان دارد و یک بار این جایــزه را برای »امپراتوری 
بوردواک« دریافت کرده اســت و همچنین ۱۴ نامزدی جایزه اسکار در 
کارنامه دارد و بــرای فیلم »رفتگان« برنده بهترین کارگردانی اســکار 

شده است.

قاب

رییس صداوســیما درباره ویژگی های سلبریتی سالم 
توضیح داد و عنــوان کرد درهای رســانه ملی به روی 

چنین افرادی باز است.
 پیمان جبلی رییس صداوســیما در حاشیه اختتامیه 
جشنواره تلویزیونی مســتند درباره حمایت از مستند 
بیان کــرد: یکی از بدیهــی ترین کمک های رســانه 
ملی به مســتند، عرضه این آثار روی آنتن رسانه ملی 
است، خیلی از عزیزانِ مستندســاز بوده اند که وقتی 
مستندهایشــان از شــبکه مســتند دیده شده است 
اثرشان به جشــنواره های ملی و بین المللی راه یافته 
اســت اما حتماً در کنار این کمک بایــد حمایت های 

دیگری هم داشته باشیم.
جبلی در پاسخ به پرسشــی مبنی بر اینکه استقبال از 
موســیقی مبتذل به دلیل کم کاری صداوسیماســت 
گفت: کم کاری فقط از صداوسیما نیست همه دستگاه 
های متولی فرهنگ به ویژه در حوزه موســیقی حتماً 

کم کاری داشته اند. 
در مورد رســانه ملی ما علاوه بــر تولیدات 
جدیدی که در مرکز شعر و موسیقی و سرود 
داشته ایم به دنبال تقویت این مرکز با اضافه 
کردن بخش شعر به آن نیز بوده ایم که یکی از 
سرفصل های دوره تحولی رسانه ملی است.

رییس صداوســیما اضافه کــرد: ما در حوزه 
شعر، نماهنگ و موســیقی تجربیات خوبی داشته ایم 
به ویژه در این دوره اخیر که با بحران غزه روبه رو بودیم. 
در حوزه های دیگر هم می توانیم تولیداتی را داشــته 
باشیم، در هفته گذشــته هم از یک قطعه جدید توسط 

ارکستر سمفونیک صداوسیما رونمایی کردیم.
جبلی با تایید کــم کاری صداوســیما در مقابله با آثار 
موسیقایی سخیف یادآور شد: خود ارکستر سمفونیک 
صداوسیما ظرفیت گســترده ای برای تولیدات و آثار 
فاخر دارد. حتماً باید دنبال این باشیم که از سازندگان 

قطعات موســیقایی و هم از شاعران حمایت 
کنیم. اگر ما و همه موسســات فعال در حوزه 
موســیقی بتوانیم قوی تر و جامــع تر عمل 
کنیم حتماً برای ذایقــه ایرانی هم می توان 

جذاب تر عمل کرد.
رییس رسانه ملی در پاسخ به سوال دیگری 
مبنی بر اینکه منظورش از ســلبریتی سالم 
در سخنانش در روز دانشــجو چه بوده است، تصریح 
کرد: اگر در چند جمله بخواهــم بگویم چهره ها باید 
در خدمت مردم، کشور، ارزش ها، اعتقادات و فرهنگ 
اصیل ایرانی باشند. ما دست همه چهره هایی را که در 
این زمینه حاضر هستند با رسانه ملی همکاری کنند 
به گرمی می فشــاریم. درهای صداوسیما همیشه به 
روی آنها باز است و امیدواریم چهره ها هم در را به روی 
خود نبندنــد، در را به روی خود باز کننــد و از ظرفیت 

رسانه ملی به خوبی استفاده کنند.

جبلی در پاسخ به اینکه محمدرضا گلزار به دلیل همین 
ویژگی ها به تلویزیون بازگشــته اســت یا خیر؟ بیان 
کرد: اظهار نظر دقیق تر درباره اشــخاص و برنامه ها را 

همکارانمان در سیما انجام می دهند.
وی درباره ســریال های شــبکه خانگی که قرار بود از 
تلویزیون پخش شوند، گفت: اخیراً چند سریال را آقای 
سعید مقیسه رییس ساترا پیشــنهاد کرد که هنوز هم 
در حال بررسی است.رییس صداوسیما درباره وضعیت 
شبکه تهران که استانی شــده و دوباره در شبکه های 
سراسری قابل دسترسی اســت، توضیح داد: ماموریت 

شبکه تهران، استان تهران است. 
درست اســت که در دوره های مختلف سرنوشت های 
گوناگونی داشته است ولی تصمیم این دوره این است 
که شــبکه تهران برای استان تهران باشــد و به تدریج 
اطلاع رسانی هم خواهد شد که از تاریخی به بعد فقط 

قابل دریافت در استان تهران خواهد بود.

صدا و سیما

خریدار  چهار فیلم جدید موفق شدند تا با 
جذب حدود ۱۱۰ هزار مخاطب، ۲۸درصد 
فروش کل سه روز پایانی هفته گذشته را به 
خود اختصاص دهند که این عملکرد باتوجه 
به عدم آغاز فرآیند تبلیغاتی این آثار، خوب 

ارزیابی می شود.
همان گونه که انتظــار می رفت، چهار فیلم 
جدیدی که از چهارشــنبه بــه روی پرده 
رفتند، توانســتند معادلات گیشه را تغییر 
داده و درصد بیشتری از مخاطب را به نسبت 
زمان مشابه هفته های گذشته، به سینماها 

بکشانند.
طی این ســه روز، ۴۲۲ هزار نفر در سراسر 
کشور به ســینما رفتند و ۲۱ میلیارد تومان 
به گیشه سینماها واریز کردند. این آمار در 
مقایسه با مدت مشــابه هفته گذشته، رشد 
پنج درصدی در تعداد مخاطب و رشــد ۱۰ 
درصدی در میزان فروش را به خود می بیند.

چهــار فیلم جدیــد توانســتند ۱۰۹ هزار 
و ۸۰۰ نفــر را به ســینما بکشــانند و پنج 
میلیــارد و ۸۱۳ میلیون تومان به گیشــه 
واریز کننــد. به عبارتی، این چهــار فیلم، 
۲۸ درصد فروش کل ســه روز پایانی هفته 
گذشته را رقم زدندبر اســاس این گزارش، 
چهــار فیلم جدیــد توانســتند ۱۰۹ هزار 
و ۸۰۰ نفــر را به ســینما بکشــانند و پنج 
میلیــارد و ۸۱۳ میلیون تومان به گیشــه 
واریز کننــد. به عبارتی، این چهــار فیلم، 
۲۸ درصد فروش کل ســه روز پایانی هفته 
گذشــته را رقم زدند. این عملکرد با توجه 
به عدم آغاز فرآیند تبلیغاتی این آثار، خوب 
ارزیابی می شــود و این نوید را می دهد که 
شاخص های فعلی ســینمایی طی روزهای 

آینده، با رشد خوبی همراه خواهند شد.
طبق انتظارها، ویلای ســاحلی، توانســت 
بســیارخوب ظاهر شــود و به دومین فیلم 

پرفــروش ســه روز پایانی هفته گذشــته 
تبدیل شود. جدیدترین ســاخته کیانوش 
عیاری موفق شــد تا بــا جــذب ۸۴ هزار 
مخاطــب، فروش چهــار میلیــارد و ۵۰۰ 

میلیون تومانی را تجربه کند.
این میزان استقبال با توجه به شروع نشدن 
فرآینــد تبلیغاتی فیلم و دیر ملحق شــدن 
اثر به اکران چهارشــنبه و البته عدم نمایش 
متمرکز روز چهارشنبه در مراکز استان ها، 
یک آمار بســیار خــوب به شــمار می رود 
که قطعــا طــی روزهــای آینده با رشــد 

قابل توجهی همراه خواهد شد.
ویلای ســاحلی، نخســتین همکاری رضا 
عطــاران و پژمان جمشــیدی به عنوان دو 
مهره پول ســاز این ســال های ســینمای 
ایــران است.داســتان این فیلــم در مورد 

ویلایی اســت که مالک آن چنــد ماهی به 
خارج کشــور می رود و در این میان، دو مرد 
گرفتار به دنبال آن هستند تا با اجاره ویلا به 
مسافران مختلف، درآمدی به جیب بزنند؛ 
ورود هر مســافر به ویلا به اتفاقی تازه منجر 
می شــود.رضا عطاران، پژمان جمشیدی، 
ریمــا رامین فر، فــرگل فربخش، یوســف 
خسروی، علی پناهی و شــووار کریم زاده، 

بازیگران این فیلم هستند.
کمــدی ورود و خروج ممنــوع نیز دومین 
فیلم پرفــروش اکــران جدید اســت که 
موفق شــد تا با ۱۶ هزار مخاطب، گیشــه 
۸۶۰ میلیون تومانی داشــته باشد. ساخته 
امید آقایی نیز به واســطه سوژه خود و البته 
بازیگــران پرتعدادش، قطعــا طی روزهای 
آینده با رشد چشمگیری به لحاظ استقبال 

مردمی مواجه خواهد شد.نیوشــا ضیغمی، 
محمدرضا شــریفی نیا، اکبر عبدی، هادی 
کاظمی، محمدرضا هدایتی، پوریا پورسرخ، 
علی صادقی،نعیمه نظام دوســت، یاســر 
جعفری، ســعید امیرســلیمانی و مرتضی 

علی آبادی بازیگران این فیلم هستند.
انیمیشــن مســافری از گانورا نیز علیرغم 
عدم تبلیغــات، نســبتا خوب ظاهر شــد و 
توانســت با ۶۱۰۰ مخاطــب، فروش ۲۷۱ 
میلیــون تومانــی را تجربه کند. بــا توجه 
به اســتقبال خوبــی که از انیمیشــن های 
ســینمایی به عمــل می آید، بایــد منتظر 

استقبال بیشتری از این فیلم بود.
مســافری از گانورا نخســتین بار در بخش 
مســابقه بلند داســتانی ســی وپنجمین 
جشــنواره بین المللی فیلم هــای کودکان 

و نوجوانــان اصفهــان به نمایــش درآمد 
و توانســت بــا اســتقبال خوبی از ســوی 

مخاطبان و داوران مواجه شود.
داســتان این انیمیشــن درباره موجودی 
فضایی اســت که به زمین می آید و با کمک 
پســری معلول، به جســتجوی فرمانروای 
ســیاره خود که در زمین گم شده می رود تا 

صلح را به سرزمینش بازگرداند.
این انیمیشــن که محصول مرکز انیمیشن 
ســوره اســت، به کارگردانی ســیداحمد 
علمدار و تهیه کنندگی سیدمحمدحسین 

علمدار تولید شده است.
درام سیاســی ضــد، برخــلاف تمــام 
پیش بینی ها، بســیار کم فروغ ظاهر شد و 
افتتاحیه جمع وجوری را با سه هزار و ۷۰۰ 
مخاطــب و ۱۸۲ میلیون تومــان فروش از 
ســر گذراند. فیلم امیرعباس ربیعی پس از 
استقبال باشــکوهی که در جشنواره چهلم 
به خود دید و البته ســطح کیفی بالای اثر، 
میزان انتظارات را زیاد کــرد که امیدواریم 
این فیلم خوب بــرای روزهــای آتی خود 
بتواند در شان و لیاقت ذاتی اش ظاهر شده و 

به یک استقبال قابل قبول برسد.
ضد، یک درام سیاســی اســت که در بستر 
التهابات کشــور در تابســتان سال ۱۳۶۰ 
می گذرد. قصه ایــن فیلم درباره ســعید، 
جوانی ســی ســاله از نیروهای حراســت 
حــزب جمهوری اســلامی اســت. پس از 
زخمی شدن، در ماجرای ۱۴ اسفند ۵۹ در 
دانشگاه تهران، راهی بیمارستان شده و در 

آنجا با بیتا مواجه می شود.
در این فیلم، نادر سلیمانی، مهدی نصرتی، 
لیلا زارع، لیندا کیانی، مجید پتکی، مهشید 
جــوادی، روزبــه رئوفی، عماد درویشــی، 
شــیرین آقاکاشــی و جواد خانی به ایفای 

نقش پرداخته اند.

ح کرد؛ سلبریتی سالم کیست؟ رییس رسانه ملی مطر

برگزاری نشست مقدماتی جشنواره فیلم خزر در آینده نزدیک

خریدار  رییس ســازمان سینمایی کشور 
در گفت وگوی برخط بــا آناصحت کاکایف 
معاون وزیر فرهنگ و مدیــر کمیته رادیو، 
تلویزیون و ســینمای ترکمنستان مذاکره 

کرد.
 به نقل از روابط عمومی سازمان سینمایی، 
محمد خزاعی رییس ســازمان ســینمایی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در گفت وگو 
با آناصحــت کاکایف معــاون وزیر فرهنگ 
و مدیر کمیته رادیو، تلویزیون و ســینمای 
ترکمنســتان، بــا اشــاره به اشــتراکات 
فرهنگی، تاریخی و ادبی ۲ کشــور ایران و 
ترکمنســتان و بیان این کــه ظرفیت های  
مشــترک خوبــی میــان ۲ کشــور برای 
گســترش همکاری های ســینمایی وجود 
دارد، گفت: ریشــه های تاریخی، فرهنگی و 
مسلمان بودن بیشتر جمعیت ترکمنستان، 

ظرفیت هــای فرهنگی و ادبی مشــترک ۲ 
کشور، از دلایل اهمیت متقابل است.

خزاعی ضمــن با اشــاره به این کــه »مرو 
قدیــم« و »مختومقلــی« شــاعر معروف 
ترکمن، از افتخارات مشــترک مــا و ملت 
ترکمنستان است، افزود: مختومقلی فراغی 
از بزرگ تریــن ســرایندگان و ســخنوران 
زبان ترکمنــی، ایرانی بــوده و زاده یکی از 

روستاهای شهرستان گنبدکاووس است.
وی با اشــاره به دیپلماســی فرهنگی دولت 
جمهــوری اســلامی ایــران عنــوان کرد: 
دیپلماســی فرهنگــی مــا با کشــورهای 
همسایه فرصت خوبی اســت که باید تلاش 
کنیم با زبان ســینما از ظرفیت های موجود 
اســتفاده کنیم.رییس ســازمان سینمایی 
 رویکرد سازمان سینمایی در سیاستگذاری 
بین الملل را گســترش زمینه های همکاری 

منطقه ای دانست و گفت: به منظور استفاده 
از ظرفیت سینما در راستای توسعه و تقویت 
همکاری های منطقه ای، جشنواره فیلم خزر 

را با همکاری پنج کشور پیش  رو داریم.
خزاعی با اشــاره به نشســت مقدماتی این 
رویداد فرهنگی سینمایی در آینده نزدیک 
یادآور شــد: پیش از برگزاری از نمایندگان 
پنج کشــور دعوت می شــود تا در نشست 
مقدماتی آن در ایران حضور پیدا کرده و در 
خصوص میزبانی دوره های آتی جشــنواره 
خزر، تبادل نظر و مذاکره خواهد شد. علاوه 
بر آن  در دیدار مشــترک حضوری پیرامون 
ســایر همکاری های فرهنگی و سینمایی 
۲ کشــور مذاکــرات جامع تــری صورت 
خواهد گرفت بویژه که کشــور ترکمنستان 
ظرفیت های بالقوه ای در حوزه مستند دارد.

وی، با اشــاره به تجربه نمایش چند فیلم از 
ایران در ســینماهای ترکمنســتان عنوان 
کرد: ما حاضریم با کمــک رایزنی فرهنگی 
ایران و شــما فصل جدیــد فعالیت پخش 
و توزیع محصولات ســینمای ایــران را در 
کشور ترکمنســتان آغاز کنیم. همچنین، 
آمادگی تولید مشــترک آثــاری مبتنی بر 
مولفه های ۲ کشــور را داریم. مــا خواهان 
توافــق در حوزه های مختلف اعــم از تولید 
مشــترک، تبادل تجربه و استاد، حضور در 
جشــنواره های متقابل هســتیم. در ایران 
۱۲۰ فیلم ســینمایی، ۵ هزار فیلم کوتاه و 
۱۰۰۰ فیلم مستند در سال تولید می شود، 
همچنیــن، در حــوزه سریال ســازی نیز، 
در بخش هــای خصوصــی و تلویزیون ملی 
ایران بیش از ۱۰۰ ســریال تولید می شود و 

در سایه توســعه همکاری ها می توان برای 
عرضه و توزیع این آثار در ترکمنستان اقدام 
کرد.آناصحت کاکایف معاون وزیر فرهنگ 
و مدیر کمیتــه دولتی رادیــو و تلویزیون و 
ســینمای ترکمنســتان در این گفت وگو 
بــا اســتقبال از گســترش همکاری های 
ســینمایی و فرهنگــی ۲ کشــور گفــت: 
خوشــحالم که با شــما گفت وگو می کنم و 

برای ما همکاری با ایران باعث افتخار است.
مدیــر کمیته دولتــی رادیــو، تلویزیون و 
سینمای ترکمنستان با بیان این که سینما 
باعث توســعه دوســتی و نزدیکی ملت ها 
می شــود، افزود: زبان تصویر و سینما رابطه 
دوســتی ها را تقویت می کند و بــا توجه به 
اشــتراکات زیادی که بین ۲  کشور دوست 
و همســایه وجود دارد قطعا، دستاوردها و 
نتایج گســترده در همکاری های سینمایی 

شکل می گیرد.
وی با اشــاره به فســتیوال فیلم خزر عنوان 
کرد: فســتیوال خزر باعث وفاق و نزدیکی 

بیشتر همه کشورهای منطقه خواهد شد.
آناصحت کاکایف با بیان اینکه هنر ســینما 
ابزاری مهم در دنیای امروز اســت، تصریح 
کرد: ســینمای ایران معتبر و بزرگ اســت 
و باور دارم این همکاری و دوســتی به رشد 
متقابل سینمای ترکمنستان منجر می شود 
و امیدواریم که با همکاری شما در دوره های 
آتی شــاهد حضور فیلم های جدید از ایران 
باشــیم، امیدواریم در آینده با شــرکت ها 
و کمپانی هــای فیلم ایرانی و فیلمســازان 
همــکاری کنیم و این زمینه رشــد صنعت 

سینمایی ترکمنستان را مهیا می سازد.

وی جشــنواره خــزر را اتفــاق فرخنــده 
منطقه ای خواند و افــزود: برگزاری چنین 
جشنواره ای در توســعه ارتباطات فرهنگی 
اهمیــت خاصــی دارد و امیدواریــم در 
جشنواره خزر هم به توســعه بیش از پیش 
دســت پیــدا کنیم.معاون  وزیــر فرهنگ 
ترکمنســتان بــا بیــان این کــه فرهنگ 
ترکمنستان با ایران شــباهت زیادی دارد، 
افزود: فرهنگ اخلاقی و دوستی و مناسبات 
اجتماعی ما با ایران به ویــژه مردم ترکمن 
نزدیک است، از این رو، فیلم های شما مورد 
پسند مردم ترکمن اســت. فیلم های ایرانی 
هم بیشــتر با موضوعات اخلاقی، دوستی 
و صلــح و فرهنــگ و هنر آمیخته اســت و 
نزدیکی هــای زیــادی داریــم، فیلم های 
مستند و سریال ها و فیلم های کوتاه ایرانی 
برای ما جالب اســت و امیــدوارم در آینده 
بیشــتر این آثار را پخش کنیم. فکر می کنم 
فیلم های ترکمنستان برای ایرانی ها به ویژه 
ترکمن های ایران جالب باشد. در فیلم های 
ایرانی هم بیشتر به مســایل اخلاقی توجه 
شــده و در فیلم های ترکمن هم به دوستی 

می پردازند و اشتراکات زیادی وجود دارد.
وی گفت: بخش فیلمبــرداری ایران غنی 
اســت و برای ما الگوی بارزی برای رشــد و 
توسعه محســوب می شــود. امیدواریم از 
تجارب ایران برای پویایی و رشد سینمایی 
ترکمنســتان اســتفاده بهتری کنیم و در 

آینده نزدیک در نشست خزر شرکت کنم.
در پایــان ایــن گفت وگــو، طرفین جهت 
گسترش ارتباطات و هماهنگی های بیشتر 

نمایندگان خود را معرفی کردند.

پشــت صحنه فیلم ســینمایی »میرو« به  کارگردانی 
حســین ریگــی و تهیه کنندگــی ســعید الهــی در 
شهرســتان چابهار مــورد بازدید ۲ مدیــر فرهنگی و 

سینمایی کشور قرار گرفت.
به نقل از روابط عمومی فیلــم، در پی دعوت تهیه کننده 
»میرو«، ســیدمحمدصادق هاشــمی معاون فرهنگی 

و آموزشی بنیاد شــهید و امور ایثارگران به اتفاق مجید 
زین العابدین مدیر عامل بنیاد ســینمایی فارابی با سفر 
به جنوب شــرقی ترین نقطه کشور یعنی چابهار از برخی 

صحنه هــای در حال فیلمبرداری فیلــم »میرو« بازدید 
کردند و ضمن اطلاع از روند تولید فیلم، با ســازندگان و 

عوامل آن به گفت وگو پرداختند.

و« در چابهار آغاز شد فیلمبرداری »میر
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میدان

ملی پوش اســنوکر ایران موفق شد با یک پله صعود در 
رده ۱۷ جهان قرار بگیرد.

حسین وفایی، ملی پوش اسنوکر ایران که در مسابقات 
قهرمانی انگلیــس ۲۰۲۳ درخشــید، توانســت در 
رنکینگ جهانی یک پله صعود کند و در رده ۱۷ جهان 
بایستد. وفایی ۲۹ســاله که از ســال ۲۰۱۲ در جمع 
حرفه ای ها حاضر است، ۱۰ فصل در جمع حرفه ای ها 
بازی کرده و اکنون بهترین اســنوکرباز ایران شناخته 

می شود.

حســین وفایــی در دور چهارم مســابقات 
قهرمانــی انگلیس ۲۰۲۳به مصــاف رونی اُ 
ســالیوان، مرد شماره یک اســنوکر جهان، 
رفت و با نتیجه شــش بر دو شکست خورد تا 
ملی پوش اســنوکر ایران از حضور در فینال 

این مسابقات بازماند.  
وفایی در دور نخست این مسابقات توانست 

شان مورفی انگلیســی، مرد شــماره هفت جهان را با 
نتیجه شــش بر چهار شکســت دهد. او در دور دوم به 

مصاف متئو ســلت رفــت و در یــک بازی 
یک طرفه توانســت با نتیجه شــش بر یک 
به پیروزی برســد. ملی پوش ایــران در دور 
سوم مســابقات قهرمانی انگلیس ژانگ آندا، 
حریــف چینی، را بــا نتیجه شــش بر چهار 
شکســت داد به جمع چهار بازیکن برتر این 
مسابقات رســید. وفایی با شکســت مقابل اُ 
سالیوان نتوانست به فینال مسابقات قهرمانی انگلیس 

۲۰۲۳ برسد.

 وفایی با عملکرد خــوب خود در بازی های گذشــته 
توانست در رده بندی جهانی یک پله صعود کند. رونی اُ 
سالیوان، ستاره انگیسی اسنوکر جهان در رده نخست 

دنیا ایستاده است.
 پس از آن جاد ترامپ انگلیســی و لوکا برسل بلژیکی 
در رده هــای دوم و ســوم جهــان قــرار گرفته انــد. 
رنکینگ اعلام شده از ســوی تور جهانی اسنوکر پس 
از به روزرســانی امتیازات اســنوکربازان در مسابقات 

قهرمانی انگلیس است.

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس عدم نتیجه گیری 
این تیم را مشکلات مدیریتی دانست و گفت: مدیریت 
این تیم باعث شــد نتیجه ای که باید حاصل می شد به 

دست نیاید.
بهنام ابوالقاســم پور، در خصوص شکست تیم فوتبال 
پرســپولیس مقابل الدحیــل و حذف از آســیا اظهار 
داشت: تیم فوتبال پرسپولیس در ابتدای بازی مقابل 
الدحیل به شــکلی بازی کرد که همه منتظر گل های 
بیشتری بودند تا هم شاهد شکســت الدحیل باشند 
و هم صعود سرخ پوشــان به مرحله بعد اما در ادامه با 
توجه موقعیت هایی که به دســت آمد گلزن حرفه ای 
نداشت تا بتواند از فرصت های خوب به خوبی استفاده 

کند.
وی افزود: از طرفی هم دفاع تیم پرسپولیس در بازی با 
الدحیل خوب نبود و همه دیدیم که ۲ مهاجم این تیم 

چگونه مدافعان تیم ملی را جا می گذاشتند. 
همه این موارد نشان می دهد که پرسپولیس 
خوب بازی نکرد و کادر فنی باید بررسی کند 

ببیند مشکل از کجاست.
 در این بازی هم بیرانوند چند توپ را گرفت و 
اجازه نداد که قطری ها به گل برسند. فوتبال 
همین است یک روز پیروزی می شوید و یک 

روز شکست می خورید.
 تنها چیزی که وجود دارد اینکه باید از این شکســت ها 

درس گرفت.
پیشکسوت تیم فوتبال پرســپولیس درباره علت عدم 
نتیجه گیری سرخ پوشان در ۲ بازی آخر لیگ قهرمانان 
آســیا عنوان کرد: مدیریت این تیم باعث شد نتیجه ای 
که باید حاصل می شد به دست نیاید. مشکلات در کادر 
فنی از پیش از بازی با النصر آغاز و ادامه آن باعث شد تا 

پرسپولیس در آزادی مقابل دیدگان آن همه 
هوادار از لیگ قهرمانان آسیا حذف شود.

 اگر این مشــکلات به وجود نمی آمد چه بسا 
مقابل النصر هم پیروز می شدیم و به راحتی 

به مرحله بعدی صعود می کردیم.

تغییرات در باشگاه وضعیت 
پرسپولیس را بدتر می کند

مهاجم ســابق تیم فوتبال پرســپولیس با اشــاره به 
تغییرات در باشگاه گفت: در حال حاضر تغییر سرمربی 
یا کادر مدیریتی برای پرســپولیس به صلاح نیســت. 
یحیی گل محمدی زحمت خود را کشیده است و باید 

تا پایان فصل در این تیم بماند. 
تغییراتی هــم اگر بخواهد برای پرســپولیس رخ دهد 
باید در ابتدای فصل ســال آینده شکل بگیرد. به نظرم 

اگر اکنون برای تغییر تصمیمی بگیرنــد این را بدانند 
که وضعیت پرسپولیس بدتر خواهد شد.

ضعف بازیکنان در تیم ملی هم تأثیر خواهد داشت
ابوالقاســم پور در خصوص تأثیر اشتباهات بازیکنان 
در بازی های تیم ملی در آســتانه جام ملت های آسیا 
خاطر نشان کرد: نقطه ضعف ها در تیم های لیگ برتر 
همیشــه در تیم ملی تأثیر گذار بوده اســت چرا که 
همان بازیکنان به اردوی تیم ملی دعوت می شــوند 
و عملکرد ضعیف بازیکنان می توانــد در تیم ملی هم 

نمایان باشد.
 هرچند لژیونرهــای خوبی داریــم و می توانیم به آنها 
امیدوار باشــیم. بازیکنانی مانند طارمــی در تیم ملی 
کم نیســتند و در بازی های حساس پیش رو می توانند 

کمک بزرگی به ما کنند.

اسنوکر

پرسپولیس

خریدار  کارشــناس فوتبال ایران با اشاره 
به نتایج پرســپولیس که منجر به حذف از 
لیگ قهرمانان آســیا شد گفت: پرسپولیس 
مقابل النصر عربستان و الدحیل قطر بیش 
از حد احتیاط کرد که لازم نبود. تیم فوتبال 
پرسپولیس با شکســت مقابل الدحیل قطر 
به ششمین بازی متوالی خود در لیگ برتر و 
لیگ قهرمانان آسیا رسید که رنگ پیروزی 
ندیده اســت. آماری که در ۷ سال اخیر بی 
سابقه بوده است تا ســرخ ها ناخواسته وارد 
بحرانی شــوند که به گواه پیشکسوتان این 
تیم خودساخته است.فرزاد آشوبی، ضمن 
تحلیــل جزئیات فنــی عملکرد ســرخ ها 
درباره تأثیر حاشیه های به وجود آمده روی 
عملکرد این تیم و همچنین نقد تصمیمات 
مدیریتــی و تأثیــر آنهــا روی نتایج فنی 

صحبت کرد که در پی می خوانید:

احتیاط بیش از حد ولی بی معنی!
کارشــناس فوتبال ایران با انتقاد از شــیوه 
بــازی پرســپولیس مقابــل الدحیل قطر 
در آخریــن بــازی مرحله گروهــی لیگ 
قهرمانان آســیا گفت: پرســپولیس مقابل 
النصر عربســتان و الدحیل قطر بیش از حد 
احتیاط کرد مخصوصاً جلــوی النصر، این 
تیما خیلی زود ۱۰ نفره شد اما پرسپولیس 
از این فرصت اســتفاده نکــرد. الدحیل هم 
تیمی نبود کــه در ورزشــگاه آزادی با جو 
منحصر به فردش باعث ترس شود که حالا با 
سه هافبک بخواهیم مقابل آنها بازی کنیم. 
فکر می کنم اگر محمد عمری شرایط بازی 
کردن از ابتدای مســابقه را داشــت فرصت 

بهتری برای این تیم ایجاد می شد.

مجهولات میانه میدان
آشوبی که ســال ها در تیم های مختلف به 

عنوان هافبک طــراح بازی کــرده بود در 
خصــوص چینــش بازیکنان خــط میانی 
پرســپولیس مقابل الدحیــل تاکید کرد: 
بازی کردن همزمان ســه هافبک در میانه 
میدان باعث سردرگمی آنها شد. من خودم 
نتوانستم بفهمم هر یک از آنها چه وظایفی 
دارند. این تیم وقتی با دو هافبک بازی کرد 
فرمت بســیار مطلوبی پیدا کرد. اشتباه در 
تعیین استراتژی اولیه نقشی اساسی داشت.

او افزود: در نهایــت باید گفت بخش جدایی 
ناپذیر فوتبال هم در این شکســت بی تأثیر 
نبود. آن شــب فکر می کنم بــا وجود تمام 

مشکلات فنی شب پرسپولیس نبود.

پرسپولیس سطح پرسپولیس را بالا برد!
او درباره انتظار هواداران پرسپولیس از این 

تیم تصریح کرد: پرسپولیس سطح توقعات 
را با نتایجی که خودش کسب کرد، بالا برد و 
کاملًا تیمی متفاوت در لیگ برتر ایران شده 

است.
 البته خیلی نمی توان از هوادار متوقع بود. به 
هر حال بخش بزرگی از استرسی که هوادار 
تحمل می کند باعث واکنش های اینچنینی 
می شــود اما واقعیت این است کارنامه آقای 
گل محمدی بسیار ســطح بالاست و مربی 

حرفه ای است.

فقر مهاجم و هافبک خلاق
آشــوبی درباره کمبود مهره هــای تعیین 
کننــده در خــط حمله ایــن تیم یــادآور 
شــد: بازی با النصــر و الدحیل نشــان داد 
پرسپولیس چقدر نیاز به جذب مهاجم دارد 

تا بتواند عملکرد این تیــم را مثمر ثمر کند. 
همچنیــن کمبود بازیکن خــلاق در مرکز 
زمین که به قول مربیان فوتبالی مرد شماره 
هشت نامگذاری می شــود در پرسپولیس 

کاملًا به چشم می خورد.

یحیی بهترین و دقیق ترین
 گزینه است

او درباره شعارهای احساســی تماشاگران 
بازی پرســپولیس و الدحیل قطر مبنی بر 
رفتن گل محمدی از سرمربیگری این تیم 
گفت: کارنامه چند سال اخیر گل محمدی 
در پرســپولیس چیز جز کلمه عالی نیست. 
الان وقــت توجه به این صحبت ها نیســت 
و باید همــه مــوارد را که منجر بــه برخی 
مشــکلات در طــول فصل می شــود مورد 

بررسی قرار داد بخصوص اینکه هیچ نیازی 
به این تغییرات وجود ندارد.

گل محمدی حمایت ویژه می خواهد
آشــوبی تاکید کــرد: عوامل را بایــد کنار 
هم گذاشــت تا نتیجه خــوب از اتفاق های 
پیرامون تیم و عملکــرد فنی گرفت. اردوی 
پیش فصل پرســپولیس را باید نگاه کرد که 
مطلوب برگزار نشد. سپس جذب بازیکن را 

مورد بررسی قرار داد. 
مصدومیت بازیکنان تأثیرگذار نیز آســیب 
بزرگــی زد. تک تک این اتفاقــات می تواند 
روی روند یک تیم اخلال ایجــاد کند. گل 
محمدی باید به شــکل ویژه حمایت شود. 
باید رختکن پرســپولیس خیلــی آرامش 

داشته باشد.

پرسپولیس خودزنی نکند
آشــوبی دربــاره تخریب شــرایط قهرمان 
ســه گانه فصل گذشــته این تیم از داخل 
مجموعه هشــدار داد و گفت: حاشیه های 
به وجود آمده در پرســپولیس کــم نبود. 
جریمه ۱۰ درصدی و ناهار ندادن به بازیکن 
و حتی همین درخواست فسخ قرارداد آقای 
گل محمدی نوعی ســم برای مجموعه تیم 
بود. امیدوارم پرســپولیس خودزنی نکند. 
هر مشــکلی هم وجود دارد بایــد در داخل 

خانواده حل شود.

درباره مدیریت آگاهی کافی ندارم
آشــوبی در پایان دربــاره احتمــال تغییر 
رضا درویــش از مدیرعاملی سرخپوشــان 
خاطرنشــان کرد: من جایگاهی نیستم که 
بخواهم درباره تغییر مدیریت صحبت کنم. 
صحبت درباره این موضوعــات نیاز به علم 

دارد که من آگاهی کافی ندارم.

صعود یک پله ای حسین وفایی در رنکینگ جهانی اسنوکر

 تغییرات وضعیت را بدتر می کند

موضع گیری های امیدوارکننده

دعوتنامه ای که خبر از تغییرات در ژیمناستیک می دهد
ســیده فرزانه شــریفی  حضور رئیس 
پیشــین فدراســیون ژیمناســتیک در 
مجمــع کمیتــه ملــی المپیــک و برخی 
موضع گیری هــا و اقدامات در مــورد این 
رشــته، امیدواری هایی برای حل مشکلات 

چندماه اخیر ایجاد کرده است.
مجمع عمومی کمیته ملــی المپیک هفته 
گذشــته با یک موضوع قابــل توجه برگزار 
شــد، پیش از برگزاری مجمــع، دعوتنامه 
برای تمامــی رؤســای فدراســیون های 
ورزشی ارسال شده بود که حقدادی رئیس 
فدراسیون ژیمناســتیک هم در این لیست 
حضور داشت، اما روز قبل از مجمع با دعوت 
از اینچه درگاهی همه معاملات بهم ریخت 
و رئیس سابق فدراســیون ژیمناستیک به 
عنوان نماینده این رشته در مجمع عمومی 

کمیته ملی المپیک حاضر شد.
انتخابات فدراســیون ژیمناستیک اسفند 
۱۴۰۱ برگــزار شــد و عابد حقــدادی به 
عنوان رئیس فدراســیون انتخاب شد. البته 
انتخابات فدراســیون ژیمناستیک به جای 
اینکه مایــه آرامش برای این فدراســیون 
شود بیشتر ایجاد حاشیه کرد. به طوری که 

الان بعد از گذشت ۱۰ ماه هنوز فدراسیون 
جهانی ژیمناستیک، ریاست عابد حقدادی 
را قبول ندارد و اینچــه درگاهی را به عنوان 

رئیس فدراسیون می شناسد.
مشــکلات این فدراســیون به قدری زیاد 
است که ورزشکاران این رشــته برای اعزام 
به مسابقات مختلف با مشکل روبه رو بودند 
و اگر رئیس ســابق فدراسیون ژیمناستیک 
کارهای ثبت نــام آن ها را انجــام نمی داد، 
از حضور در مســابقات بــاز می ماندند. در 
رقابت های یونیورســیاد هم به دلیل اتمام 
لایسنس ورزشــکاران، با وجود اینکه آن ها 
اعزام شده بودند اما نتوانستند در مسابقات 
شــرکت کنند و رئیــس فدراســیون هم 

نتوانست کاری از پیش ببرد.
بــرای ثبت نام اولیه مســابقات گزینشــی 
المپیک هــم اگر اینچه درگاهــی کارهای 
ثبت نام ورزشــکاران را انجام نمی داد آن ها 
احتمالًا به راحتی فرصت کســب ســهمیه 

المپیک را از دست می دادند.
به نظر می رســد دعوت از اینچه درگاهی به 
مجمع کمیته ملی المپیک پایان جنگ در 
فدراسیون ژیمناســتیک است و مسئولان 

ورزش به این نتیجه رســیدند که تغییراتی 
در این فدراسیون ایجاد کنند تا بیش از این 

ژیمناستیک در معرض خطر قرار نگیرد.
مناف هاشمی دبیرکل کمیته ملی المپیک 
در مــورد دعوت اینچه درگاهــی به مجمع 
کمیته ملی المپیک گفــت: »تصمیمی که 
رئیس کمیته ملــی المپیک و وزیر ورزش و 
جوانان گرفتند به مصلحت ورزش کشــور 
اســت. چیزی که به مصلحت ورزش کشور 
و ورزشکاران اســت حتماً تصمیم درستی 
است. شاید من به شخصه یا شخص دیگری 
از آن ناراحت باشیم اما مصالح کشور مهم تر 
اســت. تصمیم جمعــی بود و بــرای اینکه 
این فدراســیون تعلیق نشــود این کار، کار 
ســنگینی بود که کاش دو سال پیش اتفاق 
می افتاد. در غیــر این صورت هــر عزیزی 
که امروز آنجــا کار می کند بــرای ما عزیز 
بوده امــا آنچه ملاک ماســت تاییدیه های 
فدراســیون های جهانــی بــرای اعزام ها، 
رویدادهــا، المپیک و لایسنس هاســت. به 

همین دلیل بیشتر اظهار نظر نمی کنم.«
پیش از این هــم مناف هاشــمی دبیرکل 
کمیته ملــی المپیک از تجدیــد انتخابات 

فدراســیون ژیمناســتیک خبر داده بود و 
تأکید کــرده بود که انتخابات فدراســیون 
ژیمناســتیک باید تجدید شــود و بیشتر 
از ایــن هم نبایــد ملاحظه کنیــم، در غیر 
این صورت اتفاق ناگــواری رخ می دهد که 

حسرت آن را می خوریم.
به نظر می رســد با توجه به ابطال انتخابات 
فدراســیون ژیمناستیک از ســوی دیوان 

عدالت اداری و از همــه مهم تر دعوت اینچه 
درگاهی بــه مجمع کمیته ملــی المپیک، 
مســئولان ورزش به دنبال راهی هستند تا 
شرایط را در این فدراسیون بهبود ببخشند 
و آن طور که شنیده می شود، خسروی وفا و 
کیومرث هاشمی مکاتباتی با هم داشتند و 
قرار است این فدراسیون به زودی به ساحل 

آرامش برسد.

دلیل نبود نام فدراسیون فوتبال ایران در سایت 
فیفا چیست؟

فدراســیون جهانی فوتبال، در به روزرسانی سایت جدید خود اسمی از 
فدراسیون فوتبال ایران نیاورده است. سایت فدراسیون جهانی فوتبال 
در جدیدترین به روز رســانی خود با طراحی جدیــدی اقدام به معرفی 
تیم های عضو هر قاره کرده اســت. با نگاهی به بخش AFC این سایت، 
نامی از فدراسیون فوتبال ایران دیده نمی شــود. مسئولان فدراسیون 
فوتبال در همین رابطه با مسؤولان فیفا نامه نگاری کرده اند تا نام ایران 

هم به جمع اعضای کنفدراسیون فوتبال آسیا این نهاد باز گردد.
دلیل اینکه نام ایران در سایت فیفا دیده نمی شــود این است که هنوز 
به روزرسانی این سایت ادامه دارد و طی ســاعات آینده، نام فدراسیون 

فوتبال ایران هم در بین سایر کشورهای آسیایی قرار خواهد گرفت.
تا ظهردیروز شنبه ۱۸ آذر هنوز سایت فیفا اقدام به درج نام فدراسیون 
فوتبال ایران نکرده اســت. نکته جالب اینجاست که فدراسیون فوتبال 
کویت که از ســوی فیفا تعلیق اســت نامش در بین ســایر کشــورها 
دیده می شــود اما مســؤولان فیفا هنوز به درج نام ایران در سایت خود 

نکرده اند.

سجاد انوشیروانی:
وزنه برداری مظلوم واقع شده است

رئیس فدراسیون وزنه برداری معتقد است این رشته در چند سال اخیر 
مظلوم واقع شده و باید توجه بیشتری به آن شود.

سجاد انوشیروانی رئیس فدراســیون وزنه برداری درباره سطح کیفی 
مســابقات لیگ برتر وزنه برداری گفت: از ســال آینده مسابقات لیگ 
با حضور ۱۰ تیم برگزار می شــود، مــا به دنبال ارتقای ســطح کیفی 
مسابقات لیگ هستیم. امسال هم شــرایط خوب بود اما هدف اصلی ما 

بهبود اوضاع وزنه برداری در همه سطوح است.
وی گفت: فدراســیون وزنه برداری صرفاً به دنبــال درآمدزایی نبوده و 
نیســت بلکه یکی از اهداف ما در ســایه برگزاری لیگ، بالا رفتن سطح 
کیفی لیگ و افزایش سطح دانش مربیان است. از دو سال پیش باشگاه 
مناطق نفت خیر فعالیت گسترده ای در لیگ داشــته و امیدوارم ادامه 

پیدا کند و فعالیت دیگر باشگاه ها هم پررنگ تر شود.
وی در مورد وضعیت وزنه برداری ایران گفت: من مطمئن هســتم تا دو 
ســال دیگر وزنه برداری ایران از هر لحاظ یک رشــد چشم گیر خواهد 
داشت. ما باید به سمت شکوفایی برویم. وزنه برداری همیشه افتخارات 
بزرگی در میادین برای کشــور رقم زده است.انوشیروانی خاطرنشان 
کرد: در بحــث قهرمانــی در رده های پایــه توجه ویژه ای داشــتیم و 
خوشــبختانه جوانان ما در جهان عملکرد خیلی خوبی داشــتند، این 

روند باید ادامه پیدا کند چرا که وزنه برداری متعلق به جوانان است.

وی گفت: متأسفانه وزنه برداری در چند ســال اخیر مظلوم واقع شده 
و همه هدف ما این اســت که شرایط این رشته را ســر و سامان بدهیم. 
هدفمان این است که تا ۲ ســال آینده کمپ دو تیم های ملی را احداث 
کنیم، امیدوارم در سایه حمایت مســئولان ورزش اتفاقات خوبی برای 

وزنه برداری ایران رقم بخورد.

خداحافظی غایبان انتخابی با المپیک
جلسه ویژه دبیر با کاوه و کیهانی

در جلســه ای با حضور رییس فدراســیون کشــتی، دکتــر کیهانی و 
سرمربیان تیم های ملی تمام ادعاهای برخی کشتی گیران برای غیبت 

در رقابت های قهرمانی کشور به اسم آسیب دیدگی رد شد.
روز جمعه جلسه ای در فدراسیون کشتی با حضور علیرضا دبیر رییس 
فدراسیون کشتی، محسن کاوه ســرمربی تیم ملی کشتی آزاد، حسن 
رنگرز سرمربی تیم ملی کشــتی فرنگی و دکتر کیهانی درباره بررسی 
ادعاهای برخی کشتی گیران برای غیبت در رقابت های قهرمانی کشور 

به عنوان مرحله نخست انتخابی تیم ملی برگزار شد.
در این نشست تمام این ادعاها از سوی کشــتی گیران مبنی بر داشتن 
آسیب دیدگی رد شــد و در نهایت بر لزوم حضور تمام کشتی گیران در 

رقابت های انتخابی تیم ملی کشتی آزاد در ساری تاکید شد.
فدراســیون کشــتی در همین رابطه نیز اعلام کرده هر کشتی گیری 
که می خواهد برای حضور در المپیک شانس داشــته باشد باید در این 
مســابقات به میدان برود، در غیر این صورت هیچ شانسی برای رسیدن 
به دوبنده تیم ملی نخواهد داشــت و هیچ عذر و بهانه ای نیز مورد قبول 

واقع نخواهد شد.
رقابت های کشتی آزاد قهرمانی کشور به عنوان مرحله نخست انتخابی 
تیم ملی کشــتی آزاد از ۲۲ تا ۲۴ آذر جاری در شــهر ســاری برگزار 

می شود.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک اداره سه اهواز

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1609311
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین 
ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۷۱۸۰۰۰۱۵۰۸ - ۱۴۰۲/۰۸/۲۴ هیات 
اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک اداره سه اهواز تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای عبدالزهرا خالدیان فرزند 
لفته بشماره شناسنامه ۱۳۱۷۴ صادره از دشت آزادگان در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
۸۰/۲۵ مترمربع در قسمتی از پلاک ۱ فرعی از ۱۳۵۷ باقیمانده واقع در بخش سه اهواز بنشانی کوی 
علوی خیابان مرغداری بین فراهانی و کیان خریداری از مالک آقای رسمی جبوری سالمی فلیچی 
مالک سهام ۹۷۶۵ اراضی باغات شاه محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۲/۰۹/۰۴ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰۹/۱۹

فرهاد نصرت اله رئیس ثبت اسناد و املاک



استان

اصفهان-مریم مومنی   دکتر رســول کوهستانی پزوه 
مدیرکل گمــرکات اســتان اصفهان در خصــوص واردات 
کالااز طریــق گمــرکات اســتان اصفهــان  اظهــار داشــت: 
در هشــت ماهه امســال 88 هزار و 958  تن کالا به ارزش 
459 میلیــون و 179  هــزار دلار از طریــق گمــرکات اســتان  
اصفهــان ترخیص گردیده اســت که در مقایســه با مدت 
مشــابه ســال قبــل از نظــر وزن 20 درصــد رشــد و از حیث 

ارزش 11 درصد افزایش داشته   است .
مدیرکل گمرکات اســتان اصفهان تعداد فعالان برگزیده 
شــرکت   60 را  اصفهــان  اســتان  در   )AEO(اقتصــادی
برشــمرد اذعــان داشــت : طــی ایــن مــدت تشــریفات 
انبــار  بــاب   44 و  اصفهــان  گمــرک  طریــق  از  واردات 
اختصاصــی مســتقر در واحدهــای تولیــدی اســتان زیر 
کلید گمــرک اصفهــان  ؛به میــزان 48 هــزار تن و بــه ارزش 
314 میلیــون و 627 هــزار دلار بــوده که 68 درصــد از کل 
واردات گمرکات استان را به خود اختصاص داده است.

کــرد : در هشــت ماهــه  1402   وی  در  ادامــه تصریــح 
تشــریفات واردات از طریــق  گمرک اختصاصــی مجتمع 
فــولاد مبارکــه 27 هــزار تــن و بــه ارزش 107 میلیــون دلار 
کــه 23 درصــد از کل واردات گمــرکات اســتان را بــه خود 

اســتان  گمــرکات  مدیــرکل  اســت.   داده  اختصــاص 
اصفهــان بیــان داشــت: در ایــن مــدت واردات گمــرک 
اختصاصی ذوب آهن 14 هــزار تن و بــه ارزش 20 میلیون 
دلار بــوده اســت  کــه 5 درصــد از کل واردات گمــرکات 

اســتان را بــه خــود اختصــاص داده اســت و در ادامــه 
تصریح کرد : از اردیبهشــت ماه 1402 رویه واردات قطعی 
در گمــرک فــرودگاه اصفهان راه انــدازی شــده و طی این 
مــدت  17 میلیــون و 159 هــزار دلار کالا ترخیــص گردیده  

کــه حــدود 4 درصــد از کل واردات اســتان را بــه خــود 
اختصــاص داده اســت . وی عمــده کالاهــای وارداتــی 
خطــوط  آلات  ماشــین  را  اصفهــان  اســتان  گمــرکات 
تولید،اجزا و قطعــات و مــواد اولیه مورد نیــاز واحدهای 
تولیدی  برشمرد و بیان داشــت: طی این مدت  ماشین 
آلات و دســتگاه های مکانیکی 125 میلیون دلار باسهم 
27 درصــد  ، ماشــین آلات و دســتگاه هــای برقــی 122 
میلیــون دلار بــا ســهم 26 درصــد  ، چــدن و آهــن و فولاد 
51 میلیــون دلار بــا ســهم 11 درصــد ،الیــاف ســنتینک  
22 میلیــون دلار  بــا ســهم 5 درصــد و اجــزا و محصــولات 
گــون شــیمیایی  11  میلیــون دلار  با ســهم 2 درصد  از  گونا
طریق گمرکات اســتان اصفهان درصد ترخیص گردیده 
اســت . مدیــرکل گمــرکات اســتان اصفهــان درخصوص 
مهمتریــن کشــورهای مبــدا واردات به  گمرکات اســتان  
اصفهــان  گفــت: طــی هشــت ماهــه 1402 ؛ چیــن 136 
میلیون دلار با 59 درصدرشد، امارات متحده عربی  116  
میلیون دلار با 8 درصد رشــد، ترکیه 94 میلیون دلار با  12 
درصد رشــد ، آلمان  22 میلیــون دلار و 42 درصد کاهش 
و ایتالیــا  21 میلیون دلار  بــا 42 درصد رشــد  مبدا واردات 

کالا به مقصد گمرکات استان اصفهان بوده اند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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در آذربایجان غربی به کابل خودنگهدار
ارومیه-رحیــم جباردخــت   مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی بــرق 
آذربایجان غربی از تحقــق 60 درصــدی برنامه های این شــرکت در تبدیل 
شــبکه ســیمی بــه کابــل خودنگهــدار طــی 9 ماهــه ســالجاری خبــر داد و 
گفــت: در راســتای تحقق اهداف و چشــم انــداز ســالانه شــرکت از ابتدای 
کنــون 60 درصــد از برنامه های شــرکت توزیــع نیــروی برق در  ســالجاری تا
 زمینه تبدیل شبکه ســیمی به کابل خودنگهدار در سطح استان اجرایی 

شده است.
طاهــر کیامهــر مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی بــرق آذربایجان غربــی 
ضمــن اشــاره بــه تحقــق 60 درصــدی برنامه هــای ایــن شــرکت در تبدیل 
، عنوان کرد: طی 9 ماهه سال 1402، با  شــبکه ســیمی به کابل خودنگهدار
هدف پایداری و اصلاح ســاختار شــبکه و به منظور ســاماندهی و استمرار 
خدمــات دهی بــه مشــترکان و پایــداری خطــوط بــرق، عملیــات اصلاح و 
بهینه ســازی 1 هزار و500 کیلومتر از شــبکه فشــار ضعیف ســطح اســتان با 

اعتباری بالغ بر 500 میلیارد تومان اجرا شده است.
وی اضافــه کــرد: در مجمــوع 8 هــزار و 500 کیلومتــر شــبکه فشــار ضعیــف 
ســیمی در ســطح اســتان وجــود دارد کــه بــا فعالیــت و تــلاش بی وقفــه 
کیپ های عملیاتی شــرکت تــا کنون بیــش از 50 درصد از کل شــبکه های  ا
فشــار ضعیف ســطح اســتان به کابل خودنگهــدار تبدیل شــده اند و این 
عملیات تا تحقــق 100 درصــدی طرح تبدیل شــبکه به کابــل خودنگهدار 

ادامه خواهد داشت.
مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی بــرق آذربایجان غربــی هدف گــذاری 
امســال شــرکت توزیع نیروی برق اســتان برای اجــرای طرح تبدیل ســیم 
مســی بــه کابــل خودنگهــدار را 2 هــزار و500 کیلومتــر اعــلام کــرد و گفــت: 
چشم انداز اتمام طرح تبدیل سیم مســی به کابل خودنگهدار در شرکت 
توزیع نیروی بــرق آذربایجان غربی ســال 1404 اســت که در صــورت تحقق 
هدف امســال و اتمام 2 هزار و 500 کیلومتر در ســال آتــی، عملیات اجرایی 
ســیم های مســی تا پایــان ســال 1404 در آذربایجان غربی به پایــان خواهد 

رسید.

شهردار مهستان: 

 با واحد های صنفی متخلف  
برخورد قانونی و جدی می شود

البرز - ترنم مظفری   دکتر گلرخی شــهردار از برخــورد جدی با متعرضین 
بــه حقــوق عامــه خبــر داد و گفــت: کمیتــه ی ســاماندهی کیوســک های 
 ، مطبوعاتــی با هدف نظم بخشــی بــه این گــروه از واحد های صنفی شــهر
پس از تشکیل پایگاه داده نسبت به تشــکیل پرونده و احصا موارد تخلف 
اقدام کــرده و در چنــد مرحلــه اخطارهــای قانونی را به ایشــان ابــلاغ کرده 

است.
گلرخــی افــزود: پــس از ابــلاغ اخطــار و انجــام راهنمایــی هــای لازم بــه 
واحدهای صنفی، هیچ کوتاهی در برخورد با متخلفین نخواهیم داشــت 
و از این رو در راســتای ایفای حقوق عامــه، طی روزهای گذشــته 2 دکه ی 
مطبوعاتی متخلف توسط واحد اجراییات شــهرداری پلمپ شده است.
شــهردار مهســتان ضمــن قدردانــی از واحد هــای صنفــی کــه بــا مشــتری 
مــداری و رعایت قوانین، در ارتقای فضای کســب و کار شــهر نقش ایفا می 
کنند، از کلیه ی واحدهای صنفی خواست در رعایت حقوق شهروندان و 
افزایش کیفیت خدمات خود بکوشــند و از هرگونــه تخلف صنفی و تعرض 
به حقوق عامه پرهیــز کنند تا با یاری هم شــهری پویا و سرشــار از احترام و 

نشاط داشته باشیم.

 نقش موثر  بانوان 
در برنامه های هفته فرهنگی هشتگرد 

البرز - ترنم مظفری   پیرو مصوبات کمیســیون فرهنگی شورای اسلامی 
شــهر و شــهرداری هشــتگرد ،  بــا همــت کمیتــه بانــوان ، همایــش عفاف و 
حجــاب در راســتای ترغیــب بانــوان بــرای مشــارکت در امــور اجتماعــی ، 
کــری شــهرداری هشــتگرد برگزار  فرهنگی ،ورزشــی و...  در ســالن شــهید با

شد.
لــزوم اجــرای برنامــه هــای مناســبتی و خانــواده محــور بــا مشــارکت کلیه 
دســتگاه ها از جمله موارد مــد نظر حاضریــن در این همایش بوده اســت 
و در پایان جلســه به رســم یادبــود از مادران بزرگــوار شــهیدان آطاهریان و 
کیا روســتا و جمعی از بانوان کارآفرین ، ورزشــکاران ملی ، بسیجیان نمونه 

خواهر و فعالان حوزه فرهنگی تجلیل شد.
میهمــان ویژه مدیریت شــهری ســرکار خانم دکتر آقایی مشــاور اســتاندار 
و مدیــر کل بانــوان اســتانداری البــرز ، ســخنران مراســم حجــت الاســلام 
والمســلمین شــفیع خانی نماینده ولی فقیه در ســپاه ناحیه ســاوجبلاغ 
و مداح مراســم کربلایی حســین فلاحتکار از پرســنل شــهرداری هشتگرد 
بودند . ســرکار خانــم صالحی عضو شــورای اســلامی شــهر از اهتمــام ویژه 
شــهردار و اعضای محتــرم شــورا در زمینه توجه بــه بانوان و نقــش کلیدی 

آنها در جامعه تقدیر و تشکر نمود .
وی برگزاری برنامه های خانواده محور و تبیین ارزشهای اسلامی را زمینه 
ســاز تربیت آینده ســازانی بصیر دانســت که مــی توانند با حفــظ آرمانهای 
نظام مقدس جمهوری اســلامی و امــام راحل)ره( ، تضمین کننده رشــد و 

شکوفایی انقلاب و سرافرازی ایران اسلامی باشند .

با حضور معاون وزیر نفت انجام شد؛

وندان   امضا تفاهم نامه شرکت نفت و گاز ار
با دانشگاه صنعت نفت آبادان

اهواز  -محمد مجدم   شــرکت نفت و گاز اروندان با حضور خجســته مهر 
معاون وزیر و مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران تفاهم نامه ای با دانشگاه 

صنعت نفت آبادان امضا کرد.
جلســه ای با حضــور مدیرعامل شــرکت ملــی نفت ایــران و مدیــران عامل 
شرکت های نفت و گاز اروندان، ملی مناطق نفتخیز جنوب، ملی حفاری 
ایران و برخی دیگر از مدیران ارشــد حــوزه نفت با رئیس دانشــگاه صنعت 
نفــت و اعضای هیــات علمی ایــن دانشــگاه در خصوص ارتبــاط صنعت و 

دانشگاه و استفاده از ظرفیت های متقابل برگزار شد.
در حاشــیه ایــن جلســه تفاهم نامــه ای بین شــرکت نفــت و گاز ارونــدان و 

دانشگاه صنعت نفت به امضا رسید.
عبدالله عــذاری اهواز مدیرعامل شــرکت نفــت و گاز ارونــدان در خصوص 
موضوعــات این تفاهم نامــه اظهار کــرد: اختصاص یکــی از میادین تحت 
نظر این شــرکت بــه منظــور آمــوزش دانشــجویان و کلاس آموزشــی یکی از 

بندهای این تفاهم نامه است.
وی حمایت از پروژه های تکمیلی دانشــگاه را یکی دیگر از موضوعات این 
تفاهم نامه عنــوان کرد و گفت: تخصیــص جایزه برای محققین دانشــگاه 
به منظــور تحکیم ارتبــاط صنعــت و دانشــگاه و فراهم کردن شــرایط برای 
دوره های آموزشــی برای آموزش کارکنــان صنعت نفت و بالعکــس از دیگر 

بندهای این تفاهم نامه است.
مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان اضافه کرد: همچنین طرح کارورزی 
6 ماهه بــرای دانشــجویان ممتاز بــه منظور کســب تجربه از دیگــر اهداف 

این تفاهم نامه است.

ســنندج-فاطمه ملایــی   مدیــرکل بنیــاد مســکن انقــلاب اســلامی 
کنون طرح هادی در  استان کردســتان، گفت: از ابتدای ســال جاری تا

270 روستای استان به ارزش 252 میلیارد تومان اجرا شده است.
کنون طرح هادی  سعید رسولی اظهار داشت: از ابتدای سال  جاری تا
در 270 روســتای اســتان اجرا شــده و بنیاد مســکن برای ایــن پروژه ها، 

252 میلیارد تومان هزینه کرده است. 
وی افزود: از این 270 روســتای اســتانی، در 150 روســتا عملیات اجرای 
ســنگ فرش و جدول گــذاری بــه ارزش 150 میلیــارد تومان و 120 روســتا 

آسفالت به ارزش 102 میلیارد تومان انجام شده است.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کردســتان از اجرای طرح هادی 
کنون خبر  در 54 روســتای شهرستان ســنندج از ابتدای ســال  جاری تا
داد و گفت: از این تعداد، در 38 روســتا عملیات جدول گذاری و ســنگ 
فرش بــا اعتبــار 23 میلیارد تومان و 16 روســتا نیز آســفالت بــه ارزش 28 

میلیــارد تومــان، در مجمــوع 51 میلیــارد تومــان انجــام و هزینــه شــده 
است. 

وی تصریح کــرد: اجرای ایــن تعداد پــروژه در طــول یک ســال در تاریخ 

44 ســاله اخیــر کردســتان بی ســابقه بوده کــه خوشــبختانه بــا تلاش و 
رحیــه جهادی همــکاران به بهره بــرداری رســیده و جامعه روســتایی از 

خدمات بهره مند شده اند.
رســولی بیــان کــرد: بــا وجــود اجــرای ایــن پروژه هــا در ســال  جــاری، 
انجــام  هــادی  طــرح  عملیــات  کردســتان  روســتای   650 در  هنــوز 
 نشــده که برای ایــن تعداد روســتا اعتبــاری بالغ بــر 1000 میلیــارد تومان 

نیاز است.
مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اسلامی اســتان کردســتان با بیان اینکه 
پیگیری جذب اعتبار برای اجــرای طرح هادی در این روســتاها نیز به 
جــد در دســتور کار اســت، عنــوان کــرد: اعتبــارات شــورای برنامه ریزی 
اســتان و شهرســتان ها مصــوب شــده و در حــال پیگیــری تخصیــص و 
مبادله موافقت نامه هستیم. برخی از روســتاها 20 نفر جمعیت داشته 

و برخی از روستاها نیز 12 هزار نفر جمعیت دارد.

کردستان

کنون صورت گرفت؛  از ابتدای سال جاری تا

وستای استان کردستان ح هادی در ۲۷۰ ر اجرای طر

کرمانشاه اردبیل
مدیر شعب بانک توسعه تعاون استان اردبیل :

ع است همکاری های بانک توسعه تعاون و شرکت های بیمه گر مطبو
اردبیل-افســون جبــارزاده   مدیــر شــعب بانــک 
توســعه تعــاون اســتان اردبیــل در نشســت بــا مدیر 
بیمه رازی استان گفت:همکاری های بانک توسعه 

تعاون و شرکت های بیمه گر مطبوع است.
به گزارش روابط عمومی بانک توسعه تعاون استان 
اردبیــل ، عــادل کریمی در نشســت بــا اشــجع اظهار 
کــرد: بانــک توســعه تعــاون بــا شــرکت هــای متعــدد 
بیمه گر همکاری دارد و این همــکاری های متقابل 
برد برد و مطبوع بــوده اســت. او با بیــان اینکه بانک 
پرداخــت  عاملیــت  قراردادهــای  تعــاون  توســعه 
گیــر و گســترده بــر عهــده  تســهیلات را بصــورت فرا
دارد ، گفــت: بیمه تســهیلات پرداختــی ، بخصوص 
تســهیلات بــزرگ و از محــل تبصــره هــا یکی از شــیوه 
های همــکاری غیــر مســتقیم بانــک و شــرکت های 
بیمــه گر اســت که پــس از اینکــه تســهیلات دریافتی 
مشــتریان بصورت داوطلبانه و با انتخاب اختیاری، 
تحت پوشــش بیمــه قرار مــی گیــرد ، همــکاری های 
مســتقیم بانــک و شــرکت هــای بیمــه گــر شــکل می 
گیــرد. کریمی بــا ابــراز خرســندی از عقد تفاهــم نامه 
همــکاری بانــک توســعه تعــاون بــا بیمــه رازی برای 

پوشــش بیمــه تکمیلــی خانــواده بــزرگ ایــن بانــک 
، ابــراز امیــدواری کــرد : در فصــل جدیــد همــکاری 
بانک و بیمه رازی ، شــاهد توســعه خدمــات و جلب 
رضایتمندی بیشــتر همکاران باشیم. او از همکاری 
شــرکت پارســیان بابت همــکاری هــای خــوب دوره 
قبــل قدردانی کرد. اشــجع مدیر شــرکت بیمــه رازی 
اســتان اردبیل نیزبا ابراز رضایت از همکاری با بانک 
توســعه تعاون ،  گفت: تلاش خواهیم کرد با تســهیل 
و تســریع در خدمــت رســانی بــه بیمــه گــذاران خود 

فصل جدیدی از خدمت رسانی را رقم بزنیم.

 مدیر فنی تیم فوتبال شهرداری کرمانشاه، منصوب شد 
پیشــنهاد  بــه  حســنافخارزاده     کرمانشــاه- 
مهنــدس بابــک گلدســته »ریاســت  تربیــت بدنــی 
طــرف  از  حکمــی  طــی  کرمانشــاه«،  شــهرداری 
دکتــر ایمــان درخشــی »ریاســت  ســازمان فرهنگــی 
کرمانشــاه«،  شــهرداری  ورزشــی  و  اجتماعــی   ،
مدیــر  بعنــوان  موســوی  فــرزاد  ســید  مهنــدس 
کرمانشــاه  شــهرداری  فوتبــال  هــای  تیــم   فنــی 

منصوب شد.
ســوابق مهندس ســید فرزاد موســوی به شرح ذیل 

می باشد:
-کارمند ســابق شورای   حقوقدان و مهندس معمار
حــل اختــلاف بــا ســابقه یــک دهــه فعالیــت در این 
مجموعــه -مدیر دفتــر و عضو ریاســت شــعبه های 
ازقبیل: حقوقی، حصروراثت ، شــعبه ویــژه خانواده 
و عضو افتخاری شــعبه -ویژه قتلهای عمد اســتان، 
همچنیــن در ســال 93 بعنــوان مدیــر دفتــر نمونــه 

استان انتخاب گردید-
کارنامــه درخشــان ایشــان  همچنیــن  از ســوابق و 
کرمانشــاه مــی تــوان بــه :1_مشــاور  در شــهرداری 
کمیســیون ورزش و جوانان شــورای شــهر کرمانشاه 

ســال 96 -2_مشــاور کمیســیون معمــاری و شــهر 
سازی شــورای شــهر کرمانشــاه ســال 97- 3_مشاور 
ک شورای شــهر کرمانشاه  کمیســیون حقوقی و املا
ســال 98 -4_کارشــناس دفتر فنی و روابــط عمومی 
شــهرداری منطقــه هفــت 5_مدیــر امــور اداری و 
انســانی شــهرداری منطقــه 5 -6_عضــو  ســرمایه 
هیئــت مدیــره ســازمان حمــل و نقــل ریلــی )قطــار 
شــهری( کرمانشــاه- 7_سرپرســت فوتبال ســاحلی 
کرمانشــاه - 8_مدیــر فنــی تیــم هــای  شــهرداری 

فوتبال شهرداری کرمانشاه

اردبیل

تهران شهرستان های 

اردبیل-افســون جبارزاده    با حضور معاون قوه قضاییه و رییس ســازمان 
ک مسکونی متصرفان محدوده کشت  ، اسناد مالکیت املا ثبت اسناد کشور

گذار شد. و صنعت مغان و پارس وا
 در این آیین کــه در روســتای مرتضی کندی شهرســتان پارس آباد برگزار شــد، 
گذاری و تحویل  رییس ثبت اســناد اســتان اردبیل اظهار کرد: امروز شــاهد وا
اســناد مالکیــت 42 روســتای محدوده نشــین شــرکت های کشــت و صنعــت 

مغان و پارس و قشلاقات شهرستان پارس آباد هستیم.
گــذاری این اســناد انتظــار چندین   نادر خــدادادی بــا بیان اینکــه صدور و وا
ساله مردم، روســتاییان، کشــاورزان و زارعان منطقه و عشــایر پارس آباد بود، 
تصریح کرد: با تلاش گسترده مســئولان ثبت اسناد، دادگســتری، فرمانداری 

پارس آباد و بنیاد مسکن این اسناد تهیه و در اختیار روستاییان قرار گرفت.
 وی بــا بیان اینکــه با صدور این اســناد دیگــر مــردم ناامنی اقتصــادی و روانی 
گذاری  را شــاهد نخواهند بود، گفت: امروز در شهرســتان پارس آباد شــاهد وا
اسناد مالکیت 42 روســتا در محدوده کشــت و صنعت مغان و پارس هستیم 
و در آینــده نزدیک برای زمین های زراعی این شهرســتان و محدوده کشــت و 

صنعت مغان اسناد معتبر صادر خواهد شد.
 رییــس ثبــت اســناد اســتان اردبیــل بــا بیــان اینکــه 236 فقــره ســند بــرای 
متصرفان محدوده نشین کشــت و صنعت صادر شده اســت، افزود: امروز به 
نمایندگی 30 ســند در اختیار روستاییان، کشاورزان، عشــایر و متصرفان این 

محدوده قرار خواهد گرفت.

 ملارد-کیایــی    مهنــدس بهمنی شــهردار ملارد بــا بیان این مطلــب که پــارک بانوان فضایی مناســب بــرای گذراندن 
اوقــات فراغت بانوان شــهر محســوب می شــود گفــت: یکــی از مهم تریــن برنامــه هــای مجموعــه مدیریت شــهری ارائه 
خدمات ویژه به بانوان محترم شــهر ملارد می باشد از اینرو رســیدگی مکرر به پارک بانوان برای گذراندن اوقات فراغت و 

دورهمی های بانوان از اهیمت بالایی برخوردار است.
وی از افزایــش ارتفاع دیوار پارک بانوان مارلیک این شــهر خبر داد و گفت: شــهرداری ملارد در راســتای ارتقای ســلامت 

کن تفریحی و ورزشــی شــهر را در  عمومــی و ایجاد نشــاط و ســرزندگی بانوان شــهرملارد، عملیــات توســعه و بازســازی اما
دستور کار معاونت امور زیر بنایی و ترافیک شهرداری قرار داد.

شــهردار ملارد تصریح کرد: در همین رابطــه معاونت امــور زیر بنایی و ترافیک شــهرداری اقــدام به افزایــش ارتفاع دیوار 
کنون در  پارک بانوان مارلیک جهت ایجاد فضایی مطلوب و اســتاندارد برای تفریح و رفاه بانوان این شــهر نمود که هم ا

دست انجام است.

با حضور معاون قوه قضاییه؛

وستای محدوده نشین کشت و صنعت مغان واگذار شد 42 ر اسناد مالکیت 

کید کرد؛ شهردار تا

توسعه و بازسازی اماکن تفریحی و ورزشی از اولویت های جدی شهرداری ملارد

در  8 ماه  سال  1402 محقق شد

رشد20  درصدی وزن واردات گمرکات استان اصفهان 

یکشنبه      ۱9 آذر ۱402    شماره ۱47۶



وستایی در انتظار  وام ۳۵۰ میلیون تومانی ر
سازمان برنامه بودجه

مدیرکل مسکن روســتایی بنیاد مســکن گفت: آغاز اعطای وام ۳۵۰ 
میلیون تومانی روســتایی در انتظار تضمین های سازمان برنامه بودجه 

به نمایندگی از دولت است.
مجید جودی معاون بنیاد مســکن انقلاب اســلامی )۸ آبان( با اشاره 
به اینکه وام مســکن روســتایی طی دو روز آینده ابلاغ می شود، گفت: 
اعطای تســهیلات ۳۵۰ میلیونی روســتایی هیچ گونه موانعی وجود 
ندارد و در روز چهارشــنبه )۳ آبان ( دولت سیزدهم قانون افزایش ۳۵۰ 
میلیونی را تصویب کرد و طی دو روز آینــده ابلاغیه آن نیز ارائه خواهد 

شد.
جودی در پایان خاطرنشان کرد: وام ۳۵۰ میلیونی مسکن روستایی به 
تعداد ۳۵۰ هزار فقره به روستاها و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفری با سود ۵ 
درصدی اعطا می شــود. حدود ۶۰ هزار پرونده در راستای پرداخت وام 
مسکن روستایی ۳۵۰ میلیونی تشکیل شده که پس از ابلاغیه رسمی از 

سوی دولت مراحل پرداخت آن آغاز خواهد شد.
سیدرضا حمیدی مدیرکل مسکن روستایی بنیاد مسکن، در گفت وگو 
با خبرنگار مهر با اشــاره به اینکه )۱۰ آبان( وام ۳۵۰ میلیونی مســکن 
روستایی ابلاغ و توسط توسط شورای پول و اعتبار تصویب شده، گفت: 
)۱۰ آبان( مصوبه هیئت دولت با امضای مخبر معاون اول رئیس جمهور 
به تمام دســتگاه ها ابلاغ شــد اما ابلاغیه به معنای اجــرای این قانون 

نخواهد بود؛ قطعاً برای اجرا این روند نیازمند زمان خواهیم بود.
مدیرکل مسکن روستایی بنیاد مســکن در ادامه تاکید کرد: تسهیلات 
وام مسکن روستایی با سود ۵ درصد اســت که مابه التفاوت ۱۸ درصد 
را ســازمان برنامه و بودجه باید برای پرداخــت تضمین کند. طبق این 
مصوبه بانک مرکزی موظف به مشــخص کردن بانک های عامل برای 

پرداخت این تسهیلات است.
وی ادامه داد: برای قانون جهش تولید مسکن تضمین نامه ها و هرگونه 
تسهیلات مسکن از ســوی دولت به صندوق ملی مســکن انتقال پیدا 
می کند منتهی ســازمان برنامه و بودجه کشــور به نمایندگی از دولت 
تضمینی به صندوق ملی مسکن بدهد تا این صندوق نسبت به سهمیه 

هر بانک صادر کند تا بانک ها بتوانند وظایف خود را آغاز کنند.
حمیدی تصریح کرد: وام ۳۵۰ میلیونی مسکن روستایی به تعداد ۳۵۰ 
هزار فقره به روستاها و شــهرهای زیر ۲۵ هزار نفری با سود ۵ درصدی 
اعطا می شــود. حدود ۱۰۰ هزار پرونده در راستای پرداخت وام مسکن 
روستایی ۳۵۰ میلیونی تشکیل شــده که پس از تضمین های سازمان 

برنامه و بودجه کشور به متقاضیان اعطا خواهد شد.
به گفته مدیرکل مسکن روستایی بنیاد مســکن دوره بازپرداخت وام 

۳۵۰ میلیونی روستایی با سود ۵ درصدی ۲۰ ساله است.

 پرداخت ۱۷۲ همت تسهیلات ازدواج، فرزند 
و ودیعه مسکن

معاون اداره اعتبارات بانک مرکزی گفت: از ابتدای ســال جاری تا ۱۸ 
آذرماه امســال جمعاً ۵۸۷ هزار و ۴۸۲ متقاضی تسهیلات ازدواج مبلغ 

۱۱۹.۸۴ هزار میلیارد تومان تسهیلات دریافت کرده اند.

جلالی معاون اداره اعتبارات بانک مرکزی میزان تحقق تکلیف تعیین 
شده برای شــبکه بانکی در زمینه پرداخت تسهیلات ازدواج تاکنون را 
۱۱۵ درصد اعلام کرد و گفت: کل تکلیف شــبکه بانکی برای پرداخت 
تسهیلات ازدواج در سال جاری ۱۴۴ هزار میلیارد تومان است و شبکه 
بانکی در تاکنون بایــد ۱۰۴ هزار میلیارد تومان تســهیلات پرداخت 
می کرد که با تلاش شــبکه بانکی و پیگیری های مستمر بانک مرکزی 
تاکنون حدود ۱۲۰ هزار میلیــارد تومان تســهیلات در این بخش به 

متقاضیان پرداخت شده است.
معــاون اداره اعتبــارات بانک مرکزی میــزان پرداخت تســهیلات 
فرزندآوری تاکنون را هم ۳۲.۶ هزار میلیــارد تومان اعلام کرد و گفت: 
این تســهیلات به ۵۲۸ هزار و ۱۸۹ متقاضی پرداخت شــده است. از 
ابتدای سال جاری تا ۱۸ آذرماه امسال جمعاً ۵۸۷ هزار و ۴۸۲ متقاضی 
تسهیلات ازدواج مبلغ ۱۱۹.۸۴ هزار میلیارد تومان تسهیلات دریافت 

کرده اند.
وی میزان پرداخت تســهیلات ودیعه مســکن در این مدت را ۱۹.۶۵ 
هزار میلیــارد تومان اعلام کرد و گفت: از ابتدای ســال تــا ۱۸ آذرماه 
ســال جاری تعداد ۳۷۸ هزار و ۸۴۷ متقاضی دریافت تسهیلات ودیعه 
مسکن اقدام به تشــکیل پرونده کردند که ۳۳۴ هزار و ۵۰ نفر موفق به 

دریافت این تسهیلات شدند.

عضو کمیسیون تلفیق بودجه تشریح کرد
 تخصیص درآمدهای مولدسازی دارایی ها 

وم در بودجه ۱۴۰۳ به مناطق محر
 عضو کمیســیون تلفیق بودجه مجلس شورای اسلامی گفت: دولت بنا 
دارد تا منابع حاصل از مولدسازی دارایی های خود را در سال ۱۴۰۳ به 
مناطق محروم برای تکمیل پروژه های عمرانی و با هدف کمک به رشد 

اقتصادی کشور تخصیص دهد.
حجت الاســلام ســید محمدرضا میرتاج الدینی با اشــاره به جزئیات 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ گفت: لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ رویکرد 

عدالت محوری به استانهای مختلف دارد.
عضو کمیســیون تلفیق بودجــه در مجلس اظهار داشــت: در لایحه 
بودجه ۱۴۰۲ این موضــوع مد نظر قرار گرفته کــه درآمدهای حاصل 
از مولدســازی داراییهای دولت در اســتانها و مناطــق محروم هزینه 
شود و برای تحقق مولدســازی داراییهای دولت در استانهای مختلف 

مشوق هایی نیز در نظر گرفته شود.
نماینده مردم تبریز در مجلس شــورای اســلامی واقعی ســازی ارقام 
بودجه و منابع درآمدی را یکی از نکات برجســته و مثبت لایحه بودجه 
۱۴۰۳ خوانــد و گفــت: دولت با کاهــش هزینه ها بودجــه ۱۴۰۳ را 

ضدتورمی بسته است.
میرتاج الدینی خاطرنشان کرد: در لایحه بودجه ۱۴۰۲ رویکرد عدالت 

محور در تخصیص اعتبارات به استانهای مختلف مشهود است.
عضو کمیسیون تلفیق بودجه در مجلس اظهار داشت: در برنامه هفتم 
توسعه رشد اقتصادی هشــت درصدی برای هر یک از سالهای اجرای 
برنامه در نظر گرفته شــده در بودجه ۱۴۰۳ کــه اولین بودجه در قالب 
برنامه هفتم توسعه است رشــد اقتصادی هفت درصد برای اولین سال 
اجرای برنامه مد نظر قرار گرفته و مقرر شــده تا در ســالهای بعد رشد 

اقتصادی پیش بینی شده در برنامه محقق شود.
وی افزود: در لایحه بودجه ۱۴۰۳ پیش بینی شــده تــا منابع درآمدی 
حاصل از مولدسازی دارایی های دولت برای تکمیل پروژه های مختلف 

و با هدف کمک به رشد اقتصادی کشور هزینه شود.

به ریاست محرابیان
نهمین کمیسیون همکاری های مشترک اقتصادی 

ایران و قطر آغاز به کارکرد
 نهمین کمیســیون همکاری های مشــترک اقتصادی ایران و قطر با 
هدف توســعه همکاری های اقتصادی و تعامل ســازنده بین دو کشور، 

دقایقی پیش در تهران آغاز به کرد.
 نهمین کمیســیون همکاری های مشــترک اقتصادی ایران و قطر به 
ریاســت »علی اکبر محرابیان« وزیر نیرو و رئیس کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی جمهوری اســلامی ایــران و قطر در تهران کار 
خود را آغاز کرد که هیات قطری به ریاســت »شیخ محمد بن حمد بن 

قاسم العبدالله آل ثانی« وزیر صنعت و تجارت قطر حضور یافته است.
این اجلاس به صورت ســالیانه برای توســعه همکاری های اقتصادی و 
تعامل سازنده دو کشور ایران و قطر برگزار می شــود و با حضور هیاتی 
متشکل از مسوولان بلندپایه دســتگاه های اجرایی دو کشور، گام های 
جدید و موثری برای توسعه و تعمیق مناسبات دوستانه تهران و دوحه 

برداشته خواهد شد.
بر این  اســاس، ۱۷ نماینده در کمیته تخصصی تجــارت، ۶ نماینده در 
کمیته زیرســاخت، هفت نماینده در کمیته انــرژی و ۱۱ نماینده در 
کمیته اجتماعی در ســطح مدیــران کل از همه دســتگاه های دولتی 

حضور دارند.
نهمین کمیسیون همکاری های مشــترک اقتصادی ایران و قطر تا روز 

دوشنبه )۲۰ آذر( ادامه خواهد داشت.

 آغاز طرح پاداش کم مصرف ها از ۱۶ آذر
۴ ساعت خاموشی برای بخاری

ناترازی گاز یکی از چالش های فصل زمســتان است که مسئولان برای 
جبران ناترازی، دست به دامان مردم شده و اعلام کرده اند هر خانه یک 

بخاری را به مدت ۴ ساعت خاموش کند.
طبق مصوبه دولــت درباره پاداش صرفه جویی، اگر مشــترکان در بازه 
زمانی ۱۶ آذر تا ۱۵ اســفندماه در مقایســه با دوره مشــابه سال پیش 
۱۰ تا ۳۵ درصد کمتر مصرف کنند، از پــاداش بیش از ۱۰ برابر قیمت 
متوسط ۳ پله نخســت بهره مند می شوند.با این تفاســیر مشترکان نه 
تنها هزینه ای پرداخــت نخواهند کرد، بلکه مبلغی بــه عنوان پاداش 

صرفه جویی دریافت می کنند و در قبض خود مشاهده خواهند کرد.

اما حالا مســلم رحمانی مدیر امور هماهنگی گازرســانی شرکت ملی 
گاز ایران از پاداش برای مشــترکانی که تنها ۴ ســاعت در روز بخاری 
خود را خاموش می کنند خبر داده اســت. این طور که به نظر می رسد با 
وجود آنکه هنوز سرمای فراگیری کشور را نگرفته است مسئولان برای 
جلوگیری از ناترازی گاز همچون ســال گذشــته هر منزل یک بخاری 

دست به دامان مردم شده اند.

کاهش قیمت نفت ربطی به ایران ندارد
نماینده پیشــین ایــران در اوپــک گفت:تولید نفت ایــران به صورت 
چشمگیری افزایش پیدا نکرده و به اندازه ای نیست که منجر به کاهش 

جهانی قیمت نفت شود.
محمد علی خطیبی نماینده پیشــین ایران در اوپک با اشــاره به اینکه 
کاهش قیمت جهانی نفت نمی تواند با افزایش تولید نفت ایران ارتباط 
داشته باشــد، گفت: تولید ایران به صورت چشــمگیری افزایش پیدا 

نکرده و به اندازه ای نیست که منجر به کاهش جهانی قیمت نفت شود.
وی ادامه داد: تولیــد نفت ایران حتی کمتر از قبل از تحریم ها رســیده 
است اما دو عامل وجود دارد که قیمت نفت را تحت الشعاع قرار می دهد 
یکی افزایــش تولید غیر اوپک بــه خصوص آمریــکا و دیگری کاهش 
تقاضا به دلیل کســادی اقتصادی که وجود دارد تقاضای قابل توجهی 
وجود ندارد.به گفته این کارشــناس انرژی تولید نفت ایران به اندازه ای 
رشد نداشــته که امکان تأثیر گذاری بر قیمت نفت را داشته باشد، زیرا 
در ماه های اخیر منابع بین المللــی معمولًا این اعــداد و ارقام را اعلام 

می کنند که در ماه های اخیر تفاوت چندانی را نشان نمی دهد.
وی ادامــه داد: البته عامل دیگری که مزید بر علت شــده تا قیمت نفت 
کاهش پیدا کند ذخیره ســازی به شــدت افزایش پیدا کــرده و این را 

می توان عامل دیگری بر کاهش قیمت ها دانست.
خطیبی در خاتمه خاطر نشان کرد: روند نزولی قیمت نفت را شاهدیم 
به همین دلیل اوپک تولید خود را کاهــش داد و هم کاهش داوطلبانه 

وجود داشت.

ود؟ آرش از ایـران می ر
میدان گازی آرش میدانی مشــترک بین ایران، عربستان و کویت است 
که اخیرا کشور های عرب مدعی شــده اند ایران سهمی در این میدان 

گازی ندارد.
 میدان آرش یکی از میادین گازی است که در ســال جاری مناقشاتی 
برای بهره برداری از آن بین سه کشــور ایران، کویت و عربستان وجود 
داشته اســت، اما با نگاهی به ســوابق تاریخی مذاکرات ایران و کویت 
نشــان می دهد در طول مذاکرات دو کشــور از ۶۰ ســال پیش، بر سر 
تعیین مرزهای آبی و همکاری مشترک در برداشت از این منابع گازی، 
همواره ســران دو کشور حق کشــور مقابل را برای سهم داشتن در این 

منابع عظیم گازی به رسمیت شناخته اند.
سران کشــورهای عضو شــورای همکاری خلیج فارس در پایان چهل 
و چهارمین نشســت خود در دوحه قطــر ادعاهای واهــی خود علیه 
جمهوری اسلامی ایران در خصوص پرونده میدان گازی آرش را تکرار 
کردند و این بار پا را فراتر گذاشــته و در پایان این نشســت در بیانیه ای 
مدعی شــدند که مالکیت میدان گازی مشترک آرش )الدره( متعلق به 
عربستان و کویت است و تنها این دو کشور حق بهره برداری از منابع آن 
را دارند.در حالی سران کشورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس، 
حق مســلم ایران در این میدان گازی را نادیــده گرفته اند و به صورت 
یکجانبه، منابع ایران را بین دو کشور عربستان و کویت تقسیم کرده اند 
که اسناد رسمی مذاکرات کویت و ایران نشــان می دهد که سالهاست 
این دو کشور، توسعه این میدان را مشــروط و در انتظار مشخص شدن 

مرز آبی گذاشته اند.
در ســال ۱۹۶۲ در میانه خلیج فارس ذخایر عظیم گازی کشف شد که 
حجم آن ۳۵ تا ۶۰ تریلیون فوت مکعب )۶۰ هزار میلیارد فوت مکعب( 
تخمین زده شــده اســت، این میدان که بین دو کشــور ایران و کویت 
مشترک شناخته شــد، در ســمت ایران با نام آرش و در سمت کویت 
با نام الدره نامیده می شود.از همان ســال ۱۹۶۰ اختلاف میان ایران و 
کویت بر سر مرز آبی دو کشور در منطقه قرارگیری این میدان مشترک 
آغاز شــد، اما اختلافات به صورت اظهارنظرهایی در جلسات باقی ماند 
تا اینکه در ســال ۲۰۰۱ ایران به اســتقرار تجهیزات برای آغاز حفاری 

اکتشافی در این میدان اقدام کرد.
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خطر در کمین سرمایه گذاران رمزارزهای دیجیتال

خریــدار  کمیســیون بــورس و اوراق بهادار 
ایالات متحــده )SEC( هشــدار جــدی بــه 
ســرمایه گذاران صادر و بر لزوم احتیاط در هنگام 
بررسی سرمایه گذاری های مربوط به دارایی های 

رمزنگاری شده تاکید کرد.
بــه نقــل از کریپتوکارنســی، دفتــر آمــوزش 
کمیســیون  از  حمایــت  و  ســرمایه گذاران 
بــورس و اوراق بهــادار ایالات متحده هشــدار 
ســرمایه گذاری از مارس ۲۰۲۳ را بازنشــر کرد 
که ماهیت فوق العاده دارای نوســان و سفته بازی 
ســرمایه گذاری ها در اوراق بهــادار دارایی های 

رمزنگاری شده را برجسته می کند.
این دفتــر خاطرنشــان کــرد: پلتفرم هایی که 
در آن اوراق بهــادار خریــداری، فروخته، قرض 
گرفته یا وام داده می شــوند، ممکن اســت فاقد 
حمایت های حیاتی از سرمایه گذار باشند و خطر 
ضرر برای افراد شــرکت کننده در تراکنش های 
مربوط به دارایی هــای رمزنگاری همچنان قابل 

توجه است.
کمیســیون بورس و اوراق بهــادار ایالات متحده 
می گوید: نهادهایی که سرمایه گذاری یا خدمات 
دارایی های رمزنگاری شــده را ارائــه می دهند 
ممکن اســت با قوانین قابل اجرا از جمله قوانین 

فدرال اوراق بهادار مطابقت نداشته باشند.
هشــدار کمیســیون بــورس و اوراق بهــادار 
ایالات متحده همچنین به مفهوم »اثبات ذخایر« 
مورد اســتفاده توســط نهادهای دارایی ارزهای 
دیجیتال پرداخته اســت و هشــدار می دهد که 
این ارزیابی ها ممکن اســت تضمیــن معناداری 
از ذخایر دارایــی کافی برای پوشــش موجودی 

مشتری ارائه نکنند.
کمیســیون بورس و اوراق بهــادار ایالات متحده 
همچنیــن اعــلام کــرد کــه ثبت نــام در این 
کمیســیون به عنــوان کارگزار-معامله گــر یــا 
مشــاور ســرمایه گذاری، حفاظت های حیاتی 
از ســرمایه گذاران، از جملــه قوانیــن مربوط به 
نگهــداری دارایــی، کارمزدها، تضــاد منافع و 
اســتانداردهای رفتار را فراهم می کند و هشدار 
می دهد که نهادهای دارایی رمزنــگاری که این 
حمایت ها را ارائه نمی کنند، ســرمایه گذاران آن 

در معرض خطر قرار خواهند گرفت.
کمیســیون بورس و اوراق بهــادار ایالات متحده 
اشــاره کرد که هیــچ یــک از نهادهــای اصلی 
دارایی های رمزنگاری شــده در این کمیســیون 
به عنوان کارگــزار، معامله گر، صرافی یا مشــاور 
ســرمایه گذاری ثبت نشــده اســت در نتیجه، 

سرمایه گذاران ممکن اســت از حمایت های ارائه 
شــده توســط قوانین قابل اجرا برای این نهادها 

برخوردار نشوند.
مجموع ارزش بازار جهانــی ارزهای دیجیتال در 
حال حاضر ۱.۶۵ تریلیون دلار برآورد می شــود 
که این رقم نسبت به روز قبل  ۲.۱۷ درصد بیشتر 
شده است. در حال حاضر ۵۲.۴۹ درصد کل بازار 
ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در 

یک روز ۰.۲۴ درصد کاهش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت 
گذشــته ۶۵.۴۹ میلیارد دلار اســت که ۱۱.۸۱ 
درصد کاهش داشــته اســت. حجم کل در امور 
مالی غیر متمرکز در حال حاضــر ۸.۴۵ میلیارد 
دلار اســت کــه ۱۲.۹۰ درصــد از کل حجم ۲۴ 
ســاعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام 
سکه های پایدار اکنون ۵۷.۸۱ میلیارد دلار است 
که ۸۸.۲۷ درصــد از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار 

ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.
به روزرسانی قیمت ارزهای دیجیتالی )تا ساعت 

۰۸:۴۱ دقیقه به وقت شرقی(
این رده حاوی تغییرات قیمتی ۱۰ ارز دیجیتالی 

بزرگ از نظر ارزش بازار است.

۱- بیت کوین
قیمت: ۴۴ هزار و  ۲۷۳.۱۲ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۱.۸۹ درصد 
افزایش

تغییرات قیمتی یک هفتــه اخیر: ۱۴.۰۸ درصد 
افزایش

۲- اتریوم
قیمت: ۲۳۷۱.۳۹ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۰.۰۶ درصد 
افزایش

تغییرات قیمتی یک هفتــه اخیر: ۱۳.۲۶ درصد 
افزایش

3- تتر
قیمت: ۱.۰۰ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۰.۰۰ درصد 
افزایش

تغییرات قیمتــی یک هفته اخیــر: ۰.۰۲ درصد 
کاهش

4-  ریپل
قیمت: ۰.۶۸۶۴ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۵.۸۹ درصد 
افزایش

تغییرات قیمتی یک هفته اخیــر ۱۱.۷۹ درصد 
افزایش

۵- بایننس کوین
قیمت: ۲۴۳.۷۶ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۳.۴۷ درصد 
افزایش

تغییــرات قیمتی یک هفته اخیــر:  ۶.۴۵ درصد 
افزایش

6-  سولانا
قیمت: ۷۴.۵۱ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۳.۱۸ درصد 
افزایش

تغییرات قیمتی یک هفتــه اخیر: ۲۱.۲۵ درصد 
افزایش

۷- یو اس دی کوین
قیمت: ۰.۹۹۹۹ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۰.۰۰ درصد 
افزایش

تغییرات قیمتــی یک هفته اخیــر: ۰.۰۰ درصد 
افزایش

8-  کاردانو
قیمت: ۰.۵۹۳۱

تغییرات قیمتی ۲۴ ســاعت گذشــته: ۲۷.۲۵ 
درصد افزایش

تغییرات قیمتی یک هفتــه اخیر:  ۵۳.۶۸ درصد 
افزایش

9 - دوج کوین
قیمت: ۰.۱۰۳۱ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته ۶.۲۹ درصد 
افزایش

تغییرات قیمتی یک هفتــه اخیر: ۲۲.۳۳ درصد 
افزایش

۱0 - آوالانچ
قیمت: ۳۱.۹۱ دلار

تغییرات قیمتی ۲۴ ســاعت گذشــته: ۱۷.۹۸ 
درصد افزایش

تغییرات قیمتی یک هفتــه اخیر: ۴۴.۶۰ درصد 
افزایش

نفت

 وزارت نفت دولت ســیزدهم در 
کنار ایفای نقش کلیدی خود در 
رونق اقتصــادی و حفظ جایگاه 
بین المللی، موفق شــده است ۲ 
هزار و ۲۱۰ پــروژه عام المنفعه را 

تکمیل کند.
 آیت الله ســیدابراهیم رئیسی، 
آخریــن  در  رئیس جمهــوری 
حضور خــود در ایــن وزارتخانه 
به عمل به مســوولیت  اجتماعی 
اشــاره و با تأکید بر اولویت دهی 
به هزینه کرد این منابع در توسعه 
مناطق نزدیک بــه مراکز تولید، 
همچنیــن مراقبــت از چانه زنی 
افراد، نهادهــا و ســازمان ها در 
جذب ایــن منابع، وزیــر نفت را 
مکلف کــرد با نظــارت و کنترل 
هیاتی متشــکل از افراد مسوول 
نســبت بــه اجــرای منضبــط 
مســوولیت های  نظام منــد  و 

اجتماعی اقدام کند.
دولــت  در  وزارتخانــه  ایــن 
ســیزدهم از ابتدای سکانداری 
یعنــی از شــهریور ۱۴۰۰، برای 
توســعه پایدار و زدودن غبار فقر 
و محرومیــت در مناطــق کمتر 
توسعه یافته، به دور از هزینه کرد 

بر مبنــای چانه زنی و 
فشــار، گام برداشــته 
اســت تا آنجا که موفق 
بــه تکمیل ۲ هــزار و 
پروژه مسوولیت   ۲۱۰
اجتماعی و عام المنفعه 
در بــازه زمانی نزدیک 

به سه سال شده است.
ایــن پروژه هــا کــه همســو با 
مســوولیت اجتماعی شــرکت 
ملی نفت ایران توســط مدیریت 
نظارت بر طرح هــای عمرانی به 
منصه ظهــور و اجرا می رســند، 
در حقیقــت معیــار و چارچوبی 
اســت که صنعت نفت به موازات 
فعالیت خــود، درباره مســائل 
اجتماعی، فرهنگــی، اقتصادی، 
محیط زیستی و همه جنبه های 
زیست انسانی همســو با آن گام 

برمی دارد.
در همیــن راســتا، صنعت نفت 
مطابــق قانون، بخشــی از مبلغ 
ســرمایه گذاری هر پــروژه را به 
طرح های توسعه ای عام المنفعه 
و در جهــت کمــک به توسعه 
محلي  آباداني جوامع  و  عمران 
به ویژه مناطق نفت خیز و گازخیز 

اختصــاص می دهــد؛ 
مســوولیتی که وزارت 
نفت دولت سیزدهم از 
زمان آغــاز به کار خود، 
آن را در رأس قرار داده 
و با نگاه عمل گرایانه به 
منصه ظهور رســانده 
است تا آنجا که ۱۷ هزار میلیارد و 
۶۴۵ میلیون تومان اعتبار )اغلب 
در اســتان های نفت خیــز و گاز 
خیز( به این موضــوع اختصاص  
یافته کــه این رقــم در مجموع 
دولت های یازدهــم و دوازدهم 
فقط هشــت هزار میلیارد تومان 

بوده است.
در ایــن بــازه زمانــی، صنعت 
نفــت ۶ هــزار و ۲۱۸ تکلیف از 
نوع مســوولیت اجتماعی برای 
خــود تعریــف و تلاش کــرد با 
مشارکت در پروژه های آموزشی، 
مدرسه ســازی و مراکــز علمی 
آب،  راه ســازی،  آموزشــی،  و 
فاضلاب و برق، بهداشت و مراکز 
درمــان، خدمات، ورزش، امور 
مذهبی و فرهنگی و هر آنچه در 
زندگی آحاد جامعــه روزنه امید 
باز می کنــد، در این مســیر گام 

بردارد.
تاکنون ۲ هــزار و ۲۱۰ تکلیف با 
بودجه ســه هزار میلیارد و ۸۰۰ 
میلیون تومان به مرحله تکمیلی 
و بهره برداری رســیده که موارد 
فعالیت در آموزش ۴۵۵، ورزش 
۴۴۷، بهداشــت ۱۴۶، آبرسانی 
۶۸، برق رسانی سه، طرح هادی 

۷۸۴ و خدمات ۱۵۶ بوده است.
در همین حــال، چهار هــزار و 
هشــت تکلیف هم با اختصاص 
اعتباری بیش از ۱۴ هزار میلیارد 
و ۵۰۰ میلیــون تومــان در حال 

اجراست.
ضمــن اینکــه از ابتدای ســال 
۱۴۰۲ تاکنــون ۹۶۴ پــروژه 
با اعتبــار اختصاصــی بیش از 
یک هزار میلیارد و ۶۰۰ میلیون 
تومان در بخشــی های آموزشی 
با ۱۶۴ تکلیف، ورزشــی با ۱۵۰ 
تکلیف، بهداشتی با ۵۵ تکلیف، 
راه بــا ۸۳ تکلیف، آبرســانی با 
۳۹ تکلیــف، برق رســانی با یک 
تکلیف، طــرح هادی بــا ۳۸۵ 
تکلیف و خدماتــی با ۸۷ تکلیف 
به مرحلــه تکمیل و بهره برداری 

رسیده است.

وژه مسوولیت اجتماعی توسط وزارت نفت تکمیل شد ۲۲۱۰ پر
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